
مدیرعامل صندوق:
ویی سرمایه صندوق  افزایش ۲۰۰ میلیون یور

ضمانت صادرات
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات گفت: ســرمایه ثبتی صندوق در این 
دوره ۲۰۰ میلیون یــورو افزایش یافت و در حال حاضــر به ۲۴۷ میلیون 

یورو رسیده است.
 ســید امیر برهانی نایینی مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران در 
نشســت خبری اظهار کرد: اولیــن برنامه وزارت صمت متحول ســازی 
مقاصد صادراتی اســت. صندوق ضمانت صادرات هم روی همین برنامه 

وزارتخانه حرکت می کند تا مقاصد صادراتی را متنوع کنیم.
وی افزود: یکی از علــل برگزاری همزمان اجلاس ایــران و آفریقا با ایران 
اکســپو این بود که تجــار آفریقایــی از ظرفیت های ایران باخبر شــوند 
چراکه صــادرات به مقصد آفریقا مورد تاکید اســت و مقرر شــده در این 
قاره ســرمایه گذاری ویژه کنیم. صندوق ضمانت صادرات نیز صادرات به 
آفریقا را پوشش بیمه و ضمانتی می کند. بنابراین اولین تارگت صادراتی 

بازگشایی قاره آفریقاست.
برهانی به صادرات دانش بنیان اشاره کرد و گفت: بسته ویژه دانش بنیان 
تدوین که به همه شــرکت های دانش بنیان نیز ارائه کردیم. بر اساس این 
بســته حداقل وثایق برای تضمین دریافت وام در نظر گرفته شــده تا با 

ضمانت صندوق، تسهیلات ارزان قیمت از بانک بگیرند.
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات با بیان اینکــه بازاریابی برای دانش 
بنیان ها مبحث بعدی است، افزود: امکان ســنجی و اعطای ظرفیت های 
تجارت خارجی به شــرکت های دانش بنیان به منظــور بازاریابی در این 

بسته دیده شده است.
وی ادامه داد: بســته ویژه ای هم مختص نمایشگاه داریم؛ به این شکل که 
در صورت حضور شــرکت های دانش بنیان در این نمایشگاه و اعلام اینکه 
قرار اســت صادرات انجام دهند، اعتبارســنجی خارجی را بدون دریافت 

هزینه ای انجام می دهیم.
برهانی تصریح کرد: همچنین فردا و پس فردا با اتاق های بازرگانی و تجار 

مالزی و کامرون تفاهم نامه تجاری امضا خواهیم کرد.
وی افزود: همچنین یکی دیگر از تأکیدات دولت بر توســعه صنعت دانش 
بنیان صادرات محور است که امروز در این راستا تفاهم نامه ای با صندوق 

صنایع پیشرفته زیرمجموعه وزارت صمت امضا می کنیم.
برهانی در مورد میزان بیمه نامه صندوق گفت: کل پوشــش بیمه نامه و 
ضمانت صندوق از ابتدای شروع به کار تا امروز ۲۲ میلیارد یورو بوده است.

وی درباره ســرمایه ثبتی صندوق هم افزود: سرمایه ثبتی صندوق در این 
دوره ۲۰۰ میلیون یــورو افزایش یافت و در حال حاضــر به ۲۴۷ میلیون 

یورو رسیده است.

صادرات  افزایش ۱۸۰ درصدی واردات

عراق چه کالاهایی از ایران خرید؟
سمیه رسولی  نماینده ویژه تجاری ایران 
در امور عراق ضمن تشــریح عمده کالاهای 
صادراتی به عــراق و بیان اینکــه صادرات 
به این کشور در سال گذشــته ۹.۲ میلیارد 
دلار بوده، از افزایش ۱۸۰ درصدی واردات 
از عراق خبر داد.فــرزاد پیلتن نماینده ویژه 
تجاری ایران در امور عراق در مورد جزئیات 
صادرات بــه عــراق اظهار کــرد: صادرات 
ایران به جهان در ســال ۱۴۰۲ حدود ۴۹.۴ 
میلیارد دلار بوده که نسبت به سال ۱۴۰۱ 
حدود ۸.۹ درصد کاهش را نشــان می دهد. 
عراق با ۹.۲ میلیــارد دلار و ۱۸.۷ درصد از 
ســهم صادرات کشــور پس از چین )۱۳.۹ 
میلیــارد دلار( دومیــن مقصــد کالاهای 
صادراتی ایران بوده اســت. امــارات )۶.۶ 
میلیارد دلار(، ترکیــه )۴.۲ میلیارد دلار( و 
هند )۲.۲ میلیارد دلار( نیز در رتبه های بعد 
از عراق قرار داشــته اند.وی افزود: همچنین 
در ســال ۱۴۰۲ عراق در رتبــه اول مقاصد 
صادراتی ایران در میان کشورهای همسایه 
قرار داشته است. امارات، ترکیه و پاکستان 
نیــز در رتبه های بعدی مقاصــد صادراتی 
ایران در میان کشــورهای همسایه بوده اند. 
بررسی دقیق تر هم نشان می دهد صادرات 
ایران به عراق در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۲ بدون 
احتساب گاز ۷ میلیارد و ۲۹۸ میلیون دلار 
و با احتســاب گاز ۹ میلیارد و ۲۱۶ میلیون 

دلار بوده است.
پیلتــن ادامــه داد: همچنیــن بررســی 
مقایســه ای آمارهای مذکور نشان می دهد 
صادرات ایران به عراق بدون احتساب گاز از 
نظر ارزش ۱۳ درصد و از نظر وزن ۱۶ درصد 
افزایش نشــان می دهدصــادرات ایران به 
عراق بدون احتســاب گاز از نظر ارزش ۱۳ 
درصد و از نظر وزن ۱۶ درصد افزایش نشان 
می دهد. با ایــن وجود؛ صــادرات ایران به 

عراق با احتســاب گاز طبیعی از نظر ارزشی 
۱۰ درصــد و از نظر وزنــی ۳ درصد کاهش 
نشان می دهد.مشــاور معاون وزیر صنعت 
معدن و تجارت در امــور عراق در مورد علت 
این موضــوع گفت: همانطور که مشــخص 
اســت دلیل اصلی کاهش صادرات کلی به 
عراق، افت صادرات گاز طبیعی به این کشور 
طی مدت مذکور و یا عدم بروزرســانی آمار 

صادرات این محصول بوده است.

عمده کالاهای صادراتی به عراق
وی دربــاره عمــده کالاهــای صادراتی به 
عراق تصریح کرد: همچنین بررســی سبد 
کالاهای صادراتــی ایران به عراق نشــان 
می دهد در ســال ۱۴۰۲ گاز طبیعی با یک 
میلیــارد و ۹۱۷ میلیــون دلار، میله های 
آهنی یا فولادی ۷۰۳ میلیون دلار، کاشــی 
و ســرامیک با ۱۸۸ میلیون دلار، شمش از 

آهن و فولاد با ۱۸۶ میلیــون دلار، کامپاند 
پلی اتیلــن بــا ۱۸۶ میلیون دلار، ســیب 
درختی با ۱۷۲ میلیون دلار، اجزا و قطعات 
توربین های بخــار با ۱۰۱ میلیــون دلار، 
تخم خوراکی با ۱۰۷ میلیون دلار، کلینکر 
سیمان با ۱۰۴ میلیون دلار و گوجه فرنگی 
زراعی با ۱۰۱ میلیــون دلار از حمله عمده 

کالاهای صادراتی ایران به عراق بوده است.
پیلتــن ادامــه داد: همچنین لوازم ســرمیز 
و آشــپزخانه پلاســتیکی بــا ۹۳ میلیــون 
دلار، لوازم خانــه داری و پاکیزگــی از مواد 
پلاســتیکی با ۹۰ میلیــون دلار، اوره با ۸۲ 
میلیــون دلار، هندوانه بــا ۸۱ میلیون دلار، 
شیرخشــک اطفال با ۷۸ میلیون دلار، پنیر 
با ۷۸ میلیون دلار، صفحــه از پلیمر اتیلن با 
۶۷ میلیون دلار، کولرآبی با ۶۶ میلیون دلار، 
پروفیل با ۶۴ میلیون دلار، ترانســفورماتور با 
۶۰ میلیون دلار، لوله و شــیلنگ از پلی اتیلن 

با ۵۹ میلیون دلار، تجهیزات چوب بســت با 
۵۸ میلیون دلار، محصولات آهنی اسفنجی 
بــا ۵۷ میلیــون دلار، مصنوعــات از آهن یا 
فولاد با ۵۷ میلیــون دلار، کابل زمینی با ۵۷ 
میلیون دلار، پرتقال با ۵۶ میلیون دلار، پیاز 
با ۵۵ میلیون دلار، شــیرینی و شکلات با ۵۳ 
میلیون دلار، محصولات پلاســتیکی با ۵۳ 
میلیون دلار و نان شیرینی و بیسکوئیت با ۵۲ 
میلیون دلار از جملــه مهمترین محصولات 

صادراتی ایران به عراق بوده است.

صادرات کدام کالاها به عراق رشد کرد؟
نماینده ویــژه تجاری ایــران در امور عراق 
همچنین درباره میــزان افزایش یا کاهش 
کالاهــای صادراتــی هم گفــت: صادرات 
کاشــی و چهارگوش ۴۵ درصد، شمش از 
آهن و فولاد ۱۵۹ درصد، کامپاند پلی اتیلن 
۱۰۹ درصد، ســیب درختــی ۹۹ درصد، 

اجزا و قطعات توربین های بخار ۶۴ درصد، 
تخم خوراکی ۸۴ درصد، کلینکر ســیمان 
۶۵ درصد لــوازم خانــه داری و پاکیزگی 
پلاســتیکی ۳۸ درصــد، اوره ۸۴ درصد، 
ترانسفورماتور ۵۹ درصد، لوله و شیلنگ از 
پلی اتیلن ۸۸ درصد، تجهیزات چوب بست 
۳۰۹ درصــد، محصولات آهنی اســفنجی 
۹۱۶ درصــد، پیاز ۱۲۵ درصــد، هلو ۱۰۶ 
درصد و خامه شــیر ۲۵۲ درصــد افزایش 
یافتــه اســت.وی اضافه کــرد: همچنین 
صادرات هندوانه ۷ درصــد، کابل ۳ درصد، 
پرتقال ۱۴ درصد، کف پوشــها ۲۷ درصد، 
روغن های ســبک ۴۹ درصــد و کارتن ۱۸ 

درصد با کاهش مواجه بوده است.

افزایش ۱۸۰ درصدی واردات از عراق
پیلتن در مــورد جزئیــات واردات از عراق 
هم گفت: واردات ایران از عراق نیز در ســال 
۱۴۰۲ حدود ۵۸۰ میلیون دلار بوده اســت 
که نسبت به سال ۱۴۰۱ )۲۶۳ میلیون دلار( 
حدود ۱۸۰ درصد افزایش را نشان می دهد.

وی افزود: ســنگ ها و فلزات گرانبها با ۳۶۴ 
میلیون دلار، صنایع معدنــی فلزی با ۸۴.۷ 
میلیــون دلار، محصولات پلیمــری با ۳۹ 
میلیون دلار، لوازم خانگــی با ۳۳.۶ میلیون 
دلار، صنایــع بــرق و الکترونیــک با ۳۲.۵ 
میلیون دلار، محصولات ســلولزی با ۱۳.۲ 
میلیون دلار، ماشین ســازی و تجهیزات با 
۸.۷ میلیون دلار، خــودرو و نیروی محرکه 
با ۶.۶ میلیــون دلار، روغن هــای نفتی با ۶ 
میلیون دلار، نساجی و پوشــاک و کفش با 
۴.۷ میلیــون دلار، محصولات شــیمیایی 
با ۱.۹ میلیــون دلار و صنایــع معدنی غیر 
فلزی با ۱.۳ میلیون دلار از جمله مهمترین 
گروههای کالاهای وارداتی ایران از عراق در 

سال ۱۴۰۲ بوده اند.

 آیا بازارگردانان همچنان به رسمیت شناخته می شوند؟

پس لـرزه های مصوبه جدید سازمان بـورس
وزیـر نیـرو خبر داد

 ۸۰ ۸۰ میلیون جایزه  میلیون جایزه 
برای مشترکان خوش مصرفبرای مشترکان خوش مصرف
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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رئیس جمهور در مراسم تجلیل از معلمان نمونه کشور:
  نباید با فشار نماینده و استاندار 

در هر کوی و برزنی دانشگاه فرهنگیان بنا کرد

حقوق چهار سال کارگر هم قیمت یک دستگاه جانشین پراید!

حداقل دستمزد کاهش پیدا کرد

صندوق بین المللی پول گزارش داد
 کاهش قابل توجه بدهی خارجی ایران در سال ۲۰۲۳

وزیر اقتصاد خبر داد
وژه جدید  مذاکره برای تامین مالی ۳ پر

 از سوی بانک توسعه اسلامی
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صفحه 5

بدمستی در برابر مست عشق 
سعید رجبی فروتن یک رســانه خبری با بی دقتی مدعی شده است که در دولت 
گذشته با ساخت فیلم »مست عشق« مخالفت شــده بود و از دادن پروانه ساخت 
به آن خودداری کرده بودند. این ادعا از اساس نادرست است و مثل خیلی دیگر از 

خبرسازی ها و تفسیرهای سوگیرانه به جز تحریف وقایع خاصیت دیگری ندارد. 

یادداشت

صفحه 3

مسکن

 معاون امور حقوقی و مجلس وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، با بیان اینکه پارسال یک میلیون 
واحد مسکونی در کشور احداث شد، گفت که از 
این تعداد ۱۰ درصد آن برابــر با ۱۰۰ هزار واحد 

مربوط به کارگران بوده است.
حجت الاســلام صحبت الله رحمانــی در آیین 
گرامیداشــت هفته کار و کارگر در شهرســتان 
محمودآبــاد، رویکــرد اصلی دولــت مردمی 
سیزدهم را بهبود اوضاع اقتصادی کشور عنوان 

کرد و افزود: همســو بــا تحقق ایــن مهم، رفع 
مشــکلات جامعه کارگری در بخش مســکن و 

معیشت نیز از وظایف اصلی دولتمردان است.
وی نداشــتن امنیت شــغلی را از جمله دغدغه 
های مهــم جامعه کارگری عنوان کــرد و افزود: 
مســوولان باید با اتخاذ راهکار درست و اصولی 
امنیت شغلی کارگران را تامین کنند تا این قشر 
زحمتکش نیز بتوانند نســبت به آینده امیدوار 

باشند.

رحمانی شمار کارگران فعال در کشور را بین ۱۴ 
تا ۱۶ میلیون نفر عنوان کرد و با بیان اینکه نیمی 
از جامعه ما را قشــر کارگران تشکیل می دهند و 
دولت سیزدهم شــبانه روز برای حل مشکلات 
مــردم در تلاش اســت، اظهــار داشــت:  تمام 
غول های رسانه ای اســتکبار در تلاش هستند تا 
دولت را ناکارآمد جلــوه دهند در حالی که دولت 
سیزدهم شبانه روز برای حل مشکلات مردم در 

تلاش است.

 ۱۰۰ هزار واحد مسکونی برای کارگران احداث شد

امضای ایـرانی جهانی شد



کنعانی در نشست خبری مطرح کرد

ویکرد دوگانه حقوق بشری آمریکا برخورد خشن با دانشجویان بیانگر ر

رئیس جمهور در مراسم تجلیل از معلمان نمونه کشور:

 نباید با فشار نماینده و استاندار در هر کوی و برزنی دانشگاه فرهنگیان بنا کرد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 جمعی از معلمان سراسر کشور ۱۲ اردیبهشت
 با رهبر انقلاب دیدار می کنند

 جمعی از معلمان سراسر کشور ۱۲ اردیبهشــت ماه همزمان با سالروز 
شهادت شهید مطهری با رهبر معظم انقلاب دیدار می کنند.

همزمان با سالروز شهادت استاد شــهید مرتضی مطهری و روز معلّم، 
جمعی از معلمان و فرهنگیان سراســر کشــور، صبح چهارشنبه - ۱۲ 
اردیبهشــت ماه - با حضور در حســینیه امام خمینی )ره( با حضرت 

آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی دیدار خواهند کرد.
این برنامه، از جمله دیدارهای ســالانه رهبر معظم انقلاب است که در 

تکریم مقام معلم به طور پیوسته برگزار شده است.

دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس خواهان 
آتش بس فوری و پایدار در غزه شد

 دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس خواهان توقف جنگ علیه مردم 
فلسطین و ایجاد آتش بس پایدار و فوری در غزه شد.

جاسم محمد البدیوی، دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس امروز 
دوشنبه در نشست مشترک وزرای خارجه کشــورهای عضو این شورا 
با آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا در عربســتان گفت: باید تلاش ها 
برای ممانعت از کشیدن منطقه به سطوح جدیدی از خشونت به دلیل 

جنگ غزه را گسترش داد.
وی تاکید کــرد: جامعه بین المللــی باید سیاســت های موثری برای 
توقف خشــونت ها علیه مــردم فلســطین در کرانه باختــری و توقف 

شهرک سازی ها در پیش بگیرد.
البدیوی خاطرنشان کرد: ما خواستار توقف فوری و پایدار جنگ در غزه 

و توقف عملیات نظامی اسرائیل از جمله در رفح هستیم.
دبیرکل شــورای همکاری خلیج فارس درباره حملــه ارتش رژیم 
صهیونیستی به کنسولگری ایران در دمشــق و پاسخ تنبیهی ایران 
به این حمله براســاس قوانیــن و موازین بین المللــی گفت: تنش 
متقابل بین اســرائیل و ایران درباره انفجار اوضاع در منطقه هشدار 

می دهد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود بدون توجه به این موضوع 
که عملیات ارتش یمن علیه کشــتی های صهیونیستی یا کشتی 
های عازم سرزمین های اشغالی واکنشــی به جنایت های ارتش 
رژیم صهیونیستی در نوار غزه و جنگ افروزی این رژیم در منطقه 
است و تردد سایر کشتی ها آزاد و امن است، به ارتش و دولت یمن 
حمله کرد و مدعی شــد که عملیات آنها در دریای ســرخ تهدید 
 غیرقابل قبولی برای تجــارت جهانی و امنیت منطقه به شــمار

 می رود.

آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا در یک سفر منطقه ای برای رایزنی 
درمورد آتش بس در غزه وارد عربستان شد.

یک مسئول در وزارت خارجه آمریکا گفت که بلینکن بعد از این رایزنی 
های خود با وزرای خارجه کشــورهای عضو شــورای همکاری خلیج 

فارس راهی اردن و سرزمین های اشغالی خواهد شد.

کلیات جدول ۹ لایحه بودجه ۱۴۰۳ تصویب شد
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلســه علنی روز - دوشنبه 
- با اکثریت آرا، کلیات جدول ۹ لایحــه بودجه ۱۴۰۳ را به تصویب 

رساندند.
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در جلســه علنی  با اکثریت آرا، 

کلیات جدول ۹ لایحه بودجه ۱۴۰۳ را به تصویب رساندند.
داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در دفاع از جدول ۹ لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ در صحن مجلس شورای اسلامی گفت: در جدول ۹ 
تغییراتی از ســوی نمایندگان اعمال شده که این تغییرات مشکلاتی را 

ایجاد می کند و مورد تایید ما نیست.

وی با اشــاره به اینکه به عنوان مثال یکی از این موارد آن اســت که ما 
اعتبار ۱۵۰۰ میلیارد تومان برای گروه هــای جهادی در نظر گرفته ایم 
که این اعتبارات در ذیل معاونت اول رئیس جمهور تعریف شــده است، 
اظهار داشــت: عملکرد این گروه ها بســیار خوب و مورد تایید مقامات 

ارشد نظام نیز است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه همچنیــن مبلغ ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان برای احیــای واحدهای تولیدی راکد در ســال جهش 
تولید از ســوی دولت در نظر گرفته  شــده اســت، تصریح کرد: نهضت 
احیای واحدهای تولیدی راکد یکی از کارهای مهمی بوده که در دولت 
سیزدهم شــکل گرفته اســت اما نمایندگان در جریان بررسی لایحه 

بودجه ۱۴۰۳ این بخش را هم حذف کرده اند.
منظور خاطرنشان کرد: درخواست ما این است که این دو ردیف 
اعتبار که حذف شده بازگردد و مواردی هم بوده که هزینه هایی 
اضافه شــده طبیعی اســت که ما روی آن هزینه ها محاسباتی 
داشته  و اعتباراتی را پیش بینی کرده ایم، اما نمایندگان اعتبارات 
تعیین شده برای این بخش ها را افزایش داده اند که مورد تایید ما 

نیست.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: به عنوان مثال ۵۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار بــرای یارانه کاغذ در حوزه آمــوزش و پرورش پیش بینی 
شده است که با این رقم، مشــکل این وزارتخانه در خرید کاغذ حل می 
شــود و یا مبلغ ۷۰۰ میلیارد تومان برای پرداخت کمک های رفاهی به 

جهاد کشاورزی اضافه شده است.
منظور یادآورشد: ما اعتبارات رفاهی و حقوق و دستمزد را در جای خود 
در نظر گرفته ایم اگر به یک دســتگاه این اعتبــارات را اضافه می کنیم 
عملًا تبعیض صورت گرفته اســت پس تکلیف دســتگاه های دیگر چه 

می شود؟
وی افزود: در مواردی اعتبارات افزایش یافته که مورد بحث اســت و در 
مواردی هم کاهــش اعتبار صورت گرفته که این مــوارد نیز مورد بحث 
است درخواســت ما این اســت که این جدول به کمیسیون ارجاع شود 

و در کمیسیون در مورد این موارد بحث و بررسی های لازم انجام شود.

تریبون

خریدار   ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آمریکا 
با اجــازه دادن به پلیس برای برخورد خشــن در محیط 
دانشــگاه مشــخص کرد که رفتار و رویکردی دوگانه با 
شعارهای حقوق بشــری دارد و آنها باید اجازه دهند که 

دانشجویان به بیان دیدگاه و ابراز رأی خود بپردازند.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه در نشست 
خبری هفتگی خود با خبرنگاران که در نمایشــگاه بین 
المللــی توانمندی هــای صادراتی جمهوری اســلامی 
ایران برگزار شد، اظهارداشــت: ما تقویت روابط با همه 
کشــورهای خلیج فارس را مهمترین عامل برای تحقق 
ثبات، امنیت دســته جمعی، آرامش و پیشــرفت پایدار 
برای همه منطقه می دانیــم.وی گفت: ما همواره منادی 
دوستی و برادری میان کشورهای منطقه بوده و هستیم 
و معتقدیم که کشــورهای منطقــه در چارچوب منافع 
مشــترک می توانند امنیت منطقه ای را برای شکوفایی 

و توسعه پایدار محقق کنند.
کنعانی بیــان کرد: برگــزاری چنین نمایشــگاهی در 
راستای ارائه توانمدی های صادراتی ایران در این منطقه 
که در شرایط خاصی هم به سر می برد و البته با مشارکت 
بازرگانــان، تجار و مقامــات دولت هــای دور و نزدیک 
نشان دهنده این است که ایران عزم و اراده ای جدی برای 

تحکیم ثبات و امنیت و توسعه پایدار منطقه دارد.

هم افزایی دستگاه های اجرایی 
در برگزاری نمایشگاه

ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: در طول ســه 
روز گذشته از برپایی نمایشــگاه شاهد برگزاری نشست 
های دوجانبه بســیار خوبی بین تجار شــرکت کننده و 
تولیدکنندگان ایرانی بودیم و پیــش بینی می کنیم که 
حجم قراردادی که بسته می شــود بیش از حجم قرارداد 

نمایشگاه گذشته باشد.

وی گفت: همچنین این نمایشــگاه فرصت مناســبی را 
برای گفتگو میــان مقامات ایران بــا مقامات بیش از ۲۲ 

کشور حاضر در این رویداد فراهم آورده است. 
کنعانی افزود: برگــزاری این نمایشــگاه در این مقطع 
زمانی خودش دســت آورد بزرگی برای دولت جمهوری 
اسلامی ایران اســت. ایران هم در حوزه سیاسی و هم در 
حوزه امنیت و برای تثبیت امنیــت در منطقه در مقابل 
کسانی که امنیت منطقه را دچار خدشه کردند مقتدرانه 
عمل می کند و هم نمایشــگاهی را بــا چنین حجمی از 

حاضرین خارجی برگزار می کند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: این نمایشگاه 
مصداقی خوب برای همکاری میان دستگاه های مختلف 
کشــور اســت. همانطور که ما شــاهد همکاری میان 
دیپلماســی و میدان برای ایجاد ثبات و امنیت در منطقه 
بودیم، برگزاری چنین نمایشگاهی هم نشان دهنده هم 

افزایی مطلوب میان دستگاه های اجرایی کشور است.

برخورد خشن پلیسی با دانشجویان آمریکا 
محکوم است

وی گفت: آنچه در دانشــگاه های آمریکا شاهد هستیم 
نشــان دهنده بیداری افــکار عمومی جهان نســبت به 
مساله فلســطین و عمق و دامنه تنفر عمومی نسبت به 
رژیم صهیونیستی و نسل کشی در غزه توسط اسرائیل با 

حمایت آمریکا و برخی دولت های اروپایی است.
کنعانی تصریح کرد: کســانی که به عدالت فکر می کنند 
و بها می دهند بیش از این دیگــر حمایت برخی دولت ها 
از نسل کشی اســرائیل را تحمل نمی کنند و نمی توان با 
برخوردهای خشن و پلیســی صدای معترضان را بست. 
وزارت امور خارجه ایران برخورد پلیســی را با مطالبات 
دانشــجویی به هیچ وجه نمی پذیرد و این نوع برخورد را 
نگران کننده می داند و لازم است که جامعه جهانی با این 

مساله برخورد کند.ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان 
کرد: آمریکا با اجازه دادن به پلیس برای برخورد خشــن 
در محیط دانشــگاه مشــخص کرد که رفتار و رویکردی 
دوگانه با شــعارهای حقوق بشــری دارد. آنها باید اجازه 
دهند که داشــجویان به بیان دیدگاه و ابــراز رأی خود 
بپردازند و خاموش کردن صدای دانشجویان با رفتارهای 
خشــن خاموش کننده مطالبات بر حــق افکارعمومی 
جهان نخواهد بود و لازم است که دنیا و کشورهای حامی 

رژیم صهیونیستی به این مهم توجه کنند.

افق روشنی را در روابط میان ایران
 و عربستان داریم

وی گفت: مناســبات دوجانبه ایران و عربستان در مسیر 
طبیعی خودش پیش می رود و شاهد تداوم گفت وگوها 
و مشــورت ها میان دو طرف در دو ســطح سیاســی و 
اقتصادی هســتیم و حضور هیأت اقتصادی عربستان در 
نمایشــگاه توانمندی های صادراتی ایران نشانه دیدگاه 
عربســتان همســو با نگاه ایران به منظور زمینه سازی 

افزایش توسعه تبادلات تجاری است.
کنعانی بیان کرد: ما موضوعات اقتصــادی را از ابتدای از 
ســرگیری مذاکرات دو طرف در دستورکار داشتیم و هر 
دوطرف بر این مهم متفق القول هســتند و گفتگوها در 
حال انجام است.ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح 
کرد: در حال حاضر هیات وزارتی ایران به سرپرسی آقای 
خاندوزی وزیر اقتصاد به منظور شرکت در نشست بانک 

توسعه اسلامی در عربستان حضور دارند.
وی ادامه داد: همچنین، هیات شــرکت کننده در سطح 
معاونت دیپلماســی اقتصادی وزارت امــور خارجه به 
منظور شرکت در نشست منطقه ای داووس در عربستان 
حضــور دارد و مــا از فرصــت گفتگوهــای دوجانبه با 
طرف های  شرکت کننده استفاده می کنیم. افق روشنی 

را در روابط میان ایران و عربستان می بینیم و سفرای دو 
کشــور گفتگوهای خود را با مقامات عالی رتبه دو طرف 

پیگیری می کنند.

سپاه بزرگترین نیروی ضد تروریسم 
در جهان است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اگر نبود نقش سپاه 
در مبارزه با تروریســم چندجانبه بایــد اعضای پارلمان 
اروپا در پشــت درب های پارلمان خود ور معرض تهدید 

تروریستی قرار می گرفتند .
وی ادامه داد: ســپاه بزرگترین نیروی ضد تروریستی در 
جهان اســت و توصیه می کنیم که در قبال سپاه درست 

تصمیم بگیرند و به درستی بیاندیشند.
کنعانی بیان کرد: اجرای اســناد و توافقات اصل مهمی 
اســت و مورد تاکید رهبری انقلاب هم هســت که باید 
ســازوکاری برای اجرایی کردن آنها تعیین شود. وزارت 
امور خارجه همــواره در حوزه اجرای اســناد دوجانبه 
سازوکارهای پیگیری خود را داشته و دارد و در حوزه های 
دوجانبه اسناد را مورد مداقه قرار می دهد و نتایج بررسی 

خود را به دستگاه های دیگر هم ارجاع می دهد.

خریدار  رئیس جمهور با بیان اینکه در هر 
کوی و برزنی نمی شــود دانشگاه فرهنگیان 
تأســیس شــود، اظهار داشت: فشــار این 
نماینده، آن اســتاندار و مسئول نباید باعث 
تصمیم گیری و تصمیم سازی برای ساخت 

دانشگاه فرهنگیان شود.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی، رییس جمهور 
در مراسم تجلیل از معلمان نمونه کشوری 
گفت : موضوع تعلیم و تربیت اساس ساختن 
کشــور، صیانت از جامعه، اســاس رشــد 
فرهنگی، اقتصــادی، اجتماعی،  آســیب 
شناســی و آســیب زدایی از جامعه و ارتقاء 

یک نسل است.
رییس جمهور با بیــان اینکه تعلیم و تربیت 
ناظر بر رفع همه آسیب هایی است که امروز 
جامعه را رنج می دهد، یادآور شــد: تعلیم و 
تربیت ناظر بر رفع همه دغدغه هایی اســت 
که امروز دغدغه مندان، جامعه شناســان، 
آسیب شناسان و خانواده های گرامی دارند. 
بر همین اساس آموزش و پروش مسئله اول 

در کشور است.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه انقلاب اسلامی 
به عنوان یک انقــلاب فرهنگی، به فرهنگ، 
ساختن انسان و ساخت جامعه قرآنی توجه 
کرده است، اظهار داشت: یک جامعه نمونه 
با نگاه به آموزش و پرورش رشد خواهد کرد 
و محور اصلی آن معلم برای ساختن جامعه 

و مدرسه برای ساختن انسان ها خواهد بود.

نیازمند یک سند برای رسیدن به وضع 
مطلوب در آموزش و پرورش هستیم

رئیس جمهور ادامه داد: باید یک بازنگاهی 
بــه آنچه هســتیم و آنچــه باید باشــیم و 
همچنین وضــع مطلوب و وضــع موجود 
داشته باشــیم و یک تلاش همگانی را برای 
کم کــردن فاصله وضــع موجــود با وضع 

مطلوب انجام دهیم.
آیــت الله رئیســی تصریح کــرد: گام های 
برداشته شــده، گام های قابل توجهی بوده، 
اما نگاه به ســند تحول آموزش و پرورش ما 
را بر آن می دارد که یــک وضعیت مطلوب 
و یک نقطه هــدف را در نظــر بگیریم. این 
سند می تواند مســتند رفتاری و اقدامی ما 
قرار بگیرد تا به صورت هماهنگ، منســجم 
و بــا یــک هارمونی و بــه صــورت موزون 
حرکــت کنیــم. وی ادامه داد: این ســند، 
مســتند اقدام خانواده، مدرسه، آموزش و 
پرورش و دســتگاه های مرتبط با آموزش و 
پرورش است. دســتگاه هایی که باید کمک 
کنند تا آموزش و پرورش بتواند این سند را 
اجرایی کند.طبیعتــا آن بخش هایی که در 
حوزه اقدامات ســخت افزاری یا نرم افزاری 
برای کمک به مدرســه مســئولیت دارند، 
اقداماتشــان بسیار مهم اســت،امروز نگاه 
آموزش و پرورش این اســت کــه با تحول و 
ضرورت این تحول، برنامه ها را تنظیم کند 
و اقداماتی که گام به گام طی می شــود، در 
این راستا اســت.با تاکید بر اینکه مدیران و 
معلمان مدرسه محور تحول هستند،اظهار 
داشت: محور این تحول انسان ساخته شده 
در مدرسه است که می تواند آینده، فرهنگ 

و عدالت را بسازد.

تلاش برای بازکردن گره های 
ذهنی جوانان و نوجوانان وظیفه همه 

معلمان است
آیت الله رئیسی با بیان اینکه اگر گره ذهنی 
باز نشود، به مسئله و انزوا تبدیل خواهد شد، 
گفت: تلاش برای بازکردن گره های ذهنی 
جوانــان و نوجوانان وظیفه همــه معلمان 
اســت و باید به آنچه آنها می گویند، توجه 

شود.
رییس جمهور ارتباط بین استاد و دانشجو و 
معلم و دانش آموز را سبب حل مسئله عنوان 
کرد و اضافه کرد: گاهی دانش آموز آنقدر به 
معلم خود ارادت و انــس دارد که مانند پدر 
و مادر به معلم خود نــگاه می کند. از طرفی 
حوادث روزگار به نحوی اســت که شــاید 
دانش آموز کشش و ظرفیت هضم آن حادثه 
و مسئله را نداشته باشد و در چنین مواقعی 
معلمــان باید حــل کننده مســائل دانش 
آموزان باشــند.آیت الله رئیســی ادامه داد: 
حل مسئله فقط در سخن و صحبت خلاصه 
نمی شــود بلکه گاهی در اجرا باید نسبت به 

حل مسئله اقدام کرد.

مدرسه مرکز ایجاد امید 
در جامعه است

رئیس جمهــور تصریح کرد: ما در کشــور 
پیشرفت های بســیاری داریم راه بازکردن 
گره های ذهنی آشــنا بودن با همه زوایای 
آن چیزی اســت که در کشــور داریم. شما 
معلمان هم باید خودتان مطلع باشید و هم 

دانش آموزانتان باید مطلع باشند.
وی خاطرنشان کرد: دشمن به دنبال ایجاد 
یاس و ناامیدی است شما دنبال ایجاد امید 
هستید مدرســه یعنی مرکز ایجاد امید در 
جامعه، معلم پناه برای دانش آموز و خانواده 
برای حل مســاله و ایجاد امید نــه فقط در 

خانواده بلکه در جامعه است.

نباید با فشار نماینده و استاندار 
هرجایی دانشگاه فرهنگیان بنا کرد

رئیس جمهور اظهار داشــت: ایــران قوی 
شکل نمی گیرد مگر با مدرسه قوی و مدرسه 

قوی شــکل نمی گیرد با مگر با معلم قوی. 
برای تقویــت معلمان و بــرای اینکه معلم 
قوی بتواند در مدرســه حضور داشته باشد، 
رهبری فرزانــه و حکیم انقــلاب فرمودند 
دانشــگاه فرهنگیان و شــهید رجایی باید 
بتواند به عنوان مرکز تربیت نیروی انسانی 
کارآمد، کار تعلیــم و تربیت را در کشــور 

مدیریت کند. 
وی با تاکید بر اینکه بنــای دولت بر تقویت 
فرهنگیان اســت؛اظهار داشت: هم از جهت 
عِده و عُده و هم از جهت نیروی انســانی به 
ویژه اساتید برجســته ای که بتوانند در این 
دانشگاه فعال باشــند. این کار شروع شده 
اســت. هر اقدامی که لازم باشــد در دولت 
انجــام می دهیم که دانشــگاه فرهنگیان و 
دانشگاه شــهید رجایی بتوانند فعال عمل 
کنند. آیت الله رئیســی تصریح کرد: توسعه 
حساب شده این دو دانشــگاه کاملا حرف 
متینی اســت؛ در هر کوی و برزنی نمی شود 
دانشگاه فرهنگیان تأسیس شود. فشار این 
نماینده، آن اســتاندار و مسئول نباید باعث 
تصمیم گیری و تصمیم سازی برای تاسیس 
یک دانشگاه فرهنگیان شود که تابلو داشته 
باشــد ولی هویــت آن، هویت دانشــگاه 
فرهنگیان نباشد. توســعه باید مبنا داشته 

باشد.

هدف رتبه بندی معلمان حفظ شان و 
منزلت معلم برای تعلیم و تربیت است

رییــس جمهور بــا تاکید بــر اینکه تلاش 
خواهد شد تا هیچ مدرسه ای خالی از مشاور 
و مربی نشود، گفت: نگاه رهبر فرزانه انقلاب 
به مســئله تربیت بســیار محوری است که 
در آموزش و پرورش به آن توجه می شــود 
و باید این موضوع به دســت توانای معلمان 

پیگیری شود.
وی با اشاره به رتبه بندی معلمان یادآور شد: 
در تبلیغاتی که دربــاره رتبه بندی معلمان 
انجام شد، بیشتر موضوع معیشتی معلمان 
مورد توجه قــرار گرفت درصورتی که هدف 
رتبه بندی معلمان، افزایش شــان و منزلت 
معلم، علم افزایی و کارایی بیشــتر معلمان 

اســت. آیت الله رئیســی ادامه داد: موضوع 
معیشــتی در رتبه بندی معلمــان جایگاه 
حداقلی دارد و هدف رتبه بندی این اســت 
فکر معلم از موضوع معیشــت راحت شده 
و جایگاه و شــان معلم برای تعلیم و تربیت 

حفظ شود.

همه مسائل جامعه در گرو مسائل 
تربیتی است

رئیس جمهور در مراســم گرامی داشت روز 
معلــم امیرالمؤمنین و اولیــاء دین )علیهم 
السلام( را مربی اصلی انسان ها عنوان کرد و 
گفت: جایگاه تعلیم و تربیت جایگاه رفیعی 
اســت. ما در جامعه نظــم و قانون محوری 
را بســیار مهــم می دانیم و بــرای انضباط 

اجتماعی و اقتصادی اهمیت قائلیم. 
رئیس جمهور افزود: همه صفاتی که جامعه 
را زیبا جلوه می دهد در گرو تربیت اســت؛ 
از جمله این که چگونــه انضباط اجتماعی و 
اقتصادی ایجاد می شود؟ چگونه می توان با 
فقر و تبعیض و فســاد مبارزه کرد؟ چرا که 
بسیاری از آســیب های اجتماعی به خاطر 

بی توجهی به مسائل تربیتی است.  
 آیت الله رئیسی با بیان این که نقش مدرسه 
در تربیت بسیار مهم اســت، اظهار داشت: 
شــخص همواره باید احســاس کند فکر و 
اخلاق و رفتارش باید در چارچوبی باشــد 
که مبانی تربیتی و همــان مبانی ای که در 

مدرسه به او آموخته اند اقتضاء می کند.  
 رئیس جمهور با اشــاره بــه نقش آفرینی 
معلمان در این کســوت مقدس خاطرنشان 
کــرد: بایــد از معلمــان به خاطــر نقش 
برجســته ای کــه در جامعه ســازی، رفع 
مشکلات و آسیب های اجتماعی، صیانت از 
جامعه، ارتقاء اخــلاق و فکر و مبانی علمی و 

فرهنگی جامعه دارند تقدیر و تشکر کنیم.
رئیس جمهور با اشــاره به عدالت آموزشی 
گفت: از زمانی که به دولــت آمدیم گفتیم 
ســازمان برنامــه و بودجه، بایــد بودجه را 

براساس عدالت تقسیم کند. 
آیت الله رئیسی بیان کرد: مبنای عدالت در 
سطح کشور آمایش ســرزمینی است اینکه 

کجاها برخوردارتر و کجاها کمتربرخوردار 
است. عدالت آموزشی بســیار اهمیت دارد 
پرچم عدالــت را نظام جمهوری اســلامی 
برداشته و در همه ســطوح باید عدالت اجرا 
شود. وی با اشــاره به عدالت و بعثت، عدالت 
و معاد، عدالت و فرج، عدالت آفاقی و عدالت 
اجتماعی و اقتصادی و عدالت آموزشــی و 
عدالت جنسی عنوان کرد: هیچ مفهومی در 
مفاهیم دینی ما بعد از توحید به گستردگی 

و فراگیری عدالت وجود ندارد.

ابزارهای ارتباطی باید در خدمت ارتقا 
فرهنگی علمی قرار گیرد

رئیس جمهور گفــت: آنچه که بــه عنوان 
ســلطه و تهاجم و شــبیخون فرهنگی یاد 
می کنیم و آنکــه می توان با همــه ابزاهای 
ارتباطاتی و اطلاعاتی در دســت بشر از آن 
صیانت کنــد، فضای مجازی اســت. اما راه 
حل چیســت ؟ راهکار صیانت از بخشــی 
از جامعه در مقابل تهاجم، ســاخته شــدن 
افراد در مدرسه است. آیا محدودیت سازی 
و  ممنوعیت امکان پذیر اســت؟ خیر هیچ 

کدام امکان پذیر نیست.
رئیس جمهور تاکید کرد کــه این ابزار باید 
برای خدمــت در تعلیم و تربیــت و ارتقای 
فرهنگی و علمی جامعه و  ارتقا علم و دانش 
استفاده شــود. با علم و دانش و تلاش باید 
کاری کرد کــه فضای مجــازی در خدمت 
ارتقای علــم و دانش قرار بگیــرد که راه آن 

تعلیم و تربیت و مدرسه است.

جبران عقب ماندگی نیازمند مدیریت 
جهادی است

رئیس جمهور در مراســم گرامیداشت روز 
معلم  به مســاله مدیریت جهادی اشــاره 
کرد و گفــت:  برخی از عقــب ماندگی ها به 
طور عادی قابل جبران نیســت بلکه راهکار 
مدیریت جهادی است، مدیریتی که اندیشه 
و انگیزه می خواهد تا ایــن عقب ماندگی را 
جبران کند.آیت الله رئیســی گفت: دشمن 
امروز  آموزش پرورش رشد یافته، نوآوری و 
فناوری، رشد اقتصادی  و رشد تولید را نمی 
خواهد اما ما همه این ها را می خواهیم و این 

ایجاد خواهد شد.

هرگونه هزینه کردن برای جریان علم، 
سرمایه گذاری برای کشور است 

رئیس جمهور هر توجهی به معلم را به مثابه 
سرمایه گذاری برای کشور دانست و گفت: 
برای همه شــما معلمان به معنــای واقعی 
احترام قائل هستیم و بنای ما توجه به تعلیم 

و تربیت و مقام رفیع معلم است.
آیت الله رئیسی هرگونه هزینه برای تقویت 
جریان آمــوزش و پــرورش و جریان علم و 
فرهنگ و ارتقا اخلاق در جامعه را ســرمایه 
گذاری دانســت و گفت: نتایج این سرمایه 
گذاری را امــروز و در آینده بیــش از بیش 

مشاهده خواهید کرد.
 هــر ســال در آســتانه ۱۲ اردیبهشــت، 
سالروز شــهادت شــهید مرتضی مطهری 
و بزرگداشــت مقام معلم، آییــن تجلیل از 
معلمان نمونه سراسر کشور برگزار می شود.
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مهلت بخشودگی جرایم مالیاتی تمدید شد
بخشــودگی جرایم مالیاتی و تمدید مهلت ارســال اظهارنامه سه ماهه 
دوره چهارم ســال ۱۴۰۲ مالیات ارزش افزوده تــا  ۱۴۰۲/۲/۲۲ ابلاغ 

شد.
محمدهادی سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای 
موضوع تمدید بخشــودگی جرایــم مالیاتی و تمدید مهلت ارســال 
اظهارنامه ســه ماهه دوره چهارم ســال ۱۴۰۲ مالیات ارزش افزوده تا 
۱۴۰۲/۲/۲۲ را ابلاغ کرد. همچنین طبق این بخشــنامه مهلت ارسال 

معاملات فصلی تا ۱۴۰۲/۲/۲۶ نیز تمدید شد.
در این بخشــنامه آمده اســت: پیرو نامه شــماره ۳۷۶۶/۲۰۰ د مورخ  
۱۴۰۳/۱/۲۸، با عنایت به درخواستهای مکرر مؤدیان و به منظور فراهم 
آوردن تکالیف قانونی برای آنان در اولین دوره اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مؤدیان بنا به اختیار حاصل از زمینه اجرای صحیح 

ماده )۱۹۱( قانون مالیات های مستقیم مقرر می دارد؛
۱- ادارات کل امور مالیاتی موظفند امکان بخشودگی صددرصد جرایم 
موضوع ماده )۳۷( قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ۰۲/۰۳/۱۴۰۰ 
و بند )ب( ماده )۳۶( قانون مذکور تا ســقف جرایــم متعلق به مالیات 
و عوارض ابرازی )مندرج در اظهارنامه مســترد شــده( مؤدیانی که تا 
پایان روز شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۲/۲۲ اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 
مربوط به دوره مالیاتی چهارم ســال ۱۴۰۲ خــود را اصلاح و یا تکمیل 
)ثبت خرید و فروش هایی که صورتحســاب های آنها در سامانه مؤدیان 
صادر نشده است( و به سازمان امور مالیاتی کشور مسترد کنند، فراهم 

نمایند.
۲- حســب موافقت وزیر امور اقتصادی و دارایی در اجرای تبصره )۳( 
ماده )۱۰( آئین نامه اجرایــی موضوع تبصره )۳( مــاده )۱۶۹( قانون 
مالیات های مســتقیم مهلت ارسال فهرســت معاملات موضوع ماده 
مذکور برای فصل زمستان ســال ۱۴۰۲، تا پایان روز چهارشنبه مورخ  

۱۴۰۳/۲/۲۶تمدید می شود.

وزیر اقتصاد خبر داد
وژه جدید از سوی  مذاکره برای تامین مالی ۳ پر

بانک توسعه اسلامی
وزیر اقتصاد گفت: ۱۱ پروژه مهم ایران از ســوی بانک توسعه اسلامی 
تامین مالی شــده و برای افزوده شــدن ۳ پروژه مهم ایــران در حوزه 

بهداشت و درمان و دانش بنیان به این فهرست مذاکره می کنیم.
سید احســان خاندوزی که برای شــرکت در پنجاهمین مجمع بانک 
توسعه اسلامی به ریاض سفر کرده است در گفتگویی اظهار کرد: امسال 
پنجاهمین سالگرد تأسیس بانک توســعه اسلامی به عنوان بزرگترین 

نهاد مالی کشورهای مسلمان است.

وی ادامه داد: ۵۷ کشور مســلمان عضو از تسهیلاتی که این بانک برای 
پروژه های زیرساختی انرژی آموزش بهداشت و سلامت تزریق می کند 
اســتفاده می کنند، ما هم در ایران به عنوان یکی از سه سهامدار بزرگ 
که از ابتدا نقش آفریــن بودیم در پنجاهمین ســالگرد مجمع عمومی 

بانک در ریاض شرکت فعالانه داشتیم.
خاندوزی گفت: در این اجلاس هم بخش خصوصی کشــور مشارکت 
وسیعی داشت، هم نمایندگان بخش های دولتی، وزارت اقتصاد و سایر 

وزارتخانه های ذیربط در این دوره حضور فعال دارند.
وی تاکید کرد: تنها نهــادی که علی رغم تحریم هــای ظالمانه آمریکا 
همچنان در تأمین مالی پروژه ها از اعتبــارات بین المللی به طرح های 

عمرانی کشور کمک می کند، بانک توسعه اسلامی است.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: ما امروز ۱۱ طرح مهم در استان های مختلف 
داریم که تأمین مالی آنها به صورت ارزی توســط بانک توسعه اسلامی 

انجام می شود.
وی گفت: در سال های ۹۷ تا ۱۴۰۰ مشکلاتی در نظام بازپرداخت ایران 
وجود داشت که موجب توقف عمرانی جمهوری اسلامی ایران شده بود؛ 
دولت ســیزدهم با اهتمام جدی این موانع و مشکلات را برطرف کرد و 
مجدداً شاهد این هســتیم که تزریق به پروژه های ایران از سوی بانک 

توسعه اسلامی آغاز شده است.
وی اظهــار کرد: در مجمع ســالانه بانک توســعه اســلامی غیر از 
اینکه صورت های مالی بانک به تصویب می رســد، خط مشی سال 
آینده بانک توسعه اســلامی نیز توســط وزرای قتصاد عضو تعیین 

می شود.
وی با اشاره به پیشنهاد ایران که در این نشست مطرح خواهد شد، گفت: 
یک پیشــنهاد مهم پنجره تأمین مالی ترجیحی اســت که با نرخ های 
ترجیحی و حمایتی بتواند از طرح ها در کشورهایی که نیاز به پروژه های 
حمایتی دارند اســتفاده کند. جمهوری اســلامی ایران پیشنهاد خود 
را برای تأســیس این پنجره تأمیــن مالی ترجیحی ارائه داده اســت و 

امیدواریم مصوب شود.
خاندوزی خبر داد: یکی از نکاتی که در دســتور کار مذاکرات ما با بانک 
توسعه اســلامی اســت؛ اضافه کردن ســه پروژه مهم حوزه بهداشتی 
درمانی و دانش بنیان کشور به ۱۱ پروژه ای اســت که قبلًا تأمین مالی 

آنها توسط بانک توسعه اسلامی انجام شد.
وی تاکید کرد: در حاشیه اجلاس سالانه جلســاتی با وزرای اقتصادی 
کشــورهای عضو به خصوص کشــورهای هدف که نقش پررنگ تری 
در تعاملات اقتصادی ما دارند به ویژه در خاورمیانه و شــمال آفریقابه 
صورت دوجانبه تنظیم کرده ایم؛ البته دیدار مفصلی با همتای سعودی 

خود خواهم داشت.

بازار

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت که پیش بینی شده 
در نمایشــگاه ایران اکســپو حدود ۳ تا ۵ میلیارد یورو 

قرارداد تجاری منعقد شود.
 مهدی ضیغمــی در برنامه گفت وگــوی ویژه خبری 
اظهار کرد: بیشــتر از ۲۲۰۰ تاجر برای ایران اکســپو 
۲۰۲۴ وارد کشور شــدند و هنوز حضور هیئت ها ادامه 
دارد. همچنین در دو روز اول نمایشگاه بیش از ۵۰۰۰ 

جلسه تجاری برگزار شده است.
وی با بیــان اینکه بیش از ۸۰۰ شــرکت ایرانی در این 
نشســت ها حاضــر بودند و نشســت های تجــاری و 

اقتصادی با ســایر شــرکت ها برای افزایش 
صــادرات در جریان اســت، تصریــح کرد: 
تمرکز تجارت همیشه بر کشورهای منطقه، 
همسایه و اوراسیا بوده است. اما در این دوره 
بر کشــورهای آفریقایی و شــرق آسیا هم 

تمرکز داشتیم.
این مقام مســئول همچنین با بیان اینکه در 

یک فرایند یک تا دو ساله این توافق ها منجر به قرارداد 
و ایجاد فرصت تجاری می شود، گفت: برآورد ما انعقاد 
حدود ۳ تا ۵ میلیارد یورو قــرارداد تجاری در این دوره 

نمایشگاه است.ضیغمی با بیان اینکه تمرکز 
بر توســعه صادرات دانش بنیان ها و صادرات 
کالاها با ارزش افزوده بیشــتر اســت، اظهار 
کرد: البته دولت صرفا تسهیل گری می کند 
تا بخش خصوصی و تجار با کشورهای هدف 
ارتباط بگیرند و این فرآیند منجر به افزایش 

صادرات غیرنفتی شود.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته ۱۰ گروه کالایی در 
نمایشــگاه بود که امروز به شــش گروه کالایی تقلیل 
داده شده تا بر صادرات گروه های کالایی اصلی داشته 

تمرکز شــود، گفت: در تلاشــیم گروه هــای کالایی 
صادراتی  تنوع پیدا کند و به ســمت کالاهای ارز آور و 
دارای ارزش افزوده بیشتر برویم.رئیس سازمان توسعه 
تجارت ایران با بیان اینکه فضای این دوره از نمایشگاه 
۵۰ هزار متر مربع بود، در حالی که نیاز به بیش از ۲۰۰ 
هزار متر مربع برای برگزاری نمایشــگاه داریم، تصریح 
کرد: در حال استفاده از روش های مالی و شبه سوئیفت 
برای تجارت با برخی کشورها هستیم. همچنین ایجاد 
خطوط کشــتیرانی برای تقویت های زیرساخت های 

تجاری در دستور کار قرار گرفته است.

عباسی با اشاره به مداخلات هوشــمندانه در بازار ارز 
تهران و دبی همزمان با تنش های امنیتی گفت: چنین 
تنش های بزرگ امنیتی میتوانســت بازار ارز را دچار 
نوسانات بسیار بزرگی کند، اما شاهد بودیم که این بازار 
با نوسانات بسیار کوچک مواجه شد، این موضوع نشان 
از این دارد که بانک مرکزی از یــک عقلانیت و بلوغ در 
سیستم اقتصادی کشــور برخوردار است و امیدواریم 

روند کاهشی قیمت ارز در بازار آزاد همچنان ادامه پیدا 
کند.

علیرضا عباسی، عضو اتاق بازرگانی تهران و کارشناس 
بازار ارز بــا تاکید بر اینکه نمایش اقتــدار نظامی ایران 
با عملیات وعده صادق باعث شــد کــه درگیری، تاثیر 
آنچنانی بر افزایش نرخ ارز نداشــته باشد و حتی روند 
نرخ به عکس پیش بینی ها نزولی شــود، گفت: عوامل 

سیاســی و روابط بین الملــل به خصــوص در حوزه 
تنش های سیاســی و امنیتــی تاثیر روانــی زیادی بر 

بازارهای مالی دارد. 
این کارشناس بازار ارز عنوان کرد: خوشبختانه فضای 
پر تنــش هفته های اخیر بــا مدیریت خوبــی که هم 
از لحــاظ دیپلماتیک و هم از لحــاظ اقتصادی و ارزی 
در ایران صورت گرفت موجب شــد تا بازار ارز به خوبی 

مدیریت شود.این تحلیلگر بازارهای مالی عنوان کرد: 
جامعه ایرانی یک جامعه هوشــمند است که در طول 
تاریخ بارها تنش ها و چالش های زیادی را تجربه کرده 
و از ایــن رو موقتی بودن این چالش هــا را عمیقا درک 
می کند، در نتیجه کشور از یک ثبات و پایداری نسبی 
در حوزه روابط بین المللی و همچنین ثبات نسبی بازار 

برخوردار است. 

تجارت

اتاق

نگارعلی  کشــمکش ها بر ســر تعیین 
حداقل دستمزد در سال جاری نیز به منوال 
ســال های گذشــته به ضرر حداقل بگیران 
تمام شــد؛ در آخر زور هزینه هــا به درآمد 
کارگران چربیــد و در همین حــال تورم، 
ســارق بزرگ جیب کارگــران، روز به روز 
فربه تر می شــود.یک دهه پیــش در چنین 
روزهایی، حداقل دستمزد ۶۰۹ هزار تومان 
تعیین شــد؛ در فروردین ماه سال ۱۳۹۳، 
این رقم در حالی تعیین شد که قیمت ارز در 
آن زمان ۳ هــزار و ۱۸ تومان بود؛ به عبارتی 
هر کارگــر ایرانــی در حداقلی ترین حالت 

ممکن ۲۰۱ دلار درآمد داشت.
ایــن روزهــا در حالی حداقل دســتمزد ۹ 
میلیون و ۴۶۶ هزار تومانی، به اسم افزایش 
حداقل دستمزد سرتیتر اخبار می شود که 
در واقع حداقل دســتمزد کارگر ایرانی در 
یک دهه گذشــته ۵۵ دلار و یا ۳ میلیون و 
۵۴۷ هزار تومان کاهش پیدا کرده اســت. 
اگر میانگین قیمــت ارز را در روزهای اخیر 
۶۴ هزار و ۵۰۰ تومــان در نظر بگیریم؛ یک 
کارگر برای داشــتن حداقل دستمزد سال 
۱۳۹۳ در ســال جاری بایــد ۱۲ میلیون و 

۹۶۴ هزار تومان دریافتی داشته باشد.

رشد قیمتی ۲۰.5 برابری در یک دهه
حداقل دســتمزد در ایران هــر چند از نظر 
ریالی افزایشــی ۱۵.۵ قپبرابــری را تجربه 
کرده است که در یک دهه گذشته میانگین 
قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در شهر 
تهران، بیش از ۲۰ برابر شده است؛ براساس 
گزارش مرکز آمار ایــران، میانگین قیمت 
هر مترمربع واحد مســکونی در پایتخت در 
فروردین ماه ۱۳۹۳ نزدیک بــه ۳ میلیون 
و ۹۵۰ هــزار تومــان بوده اســت و در حال 
حاضر میانگین قیمت هر متــر مربع واحد 
مســکونی در پایتخت به ۸۱ میلیون تومان 
رسیده است که از رشد ۲۰.۵ برابری قیمت 

مسکن در یک دهه گذشته خبر می دهد.
براین اســاس خرید یک واحد مسکونی ۵۰ 
متری در پایتخت در ســال ۱۳۹۳، نزدیک 
بــه ۱۹۷ میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان خرج 
روی دســت کارگران می گذاشته است که 
۲۷ سال زمان می برده است؛ امروز اما خرید 
یک واحد مسکونی ۵۰ متری در پایتخت ۴ 
میلیارد و ۵۰ میلیــون تومان هزینه می برد 
که با حداقل حقوق ۹ میلیــون و ۴۶۶ هزار 
تومانی، ۳۵ ســال به طول می انجامد؛ زمان 
خرید خانه برای کارگــران در صورتی ۲۷ تا 
۳۵ سال تخمین زده شده است که دستمزد 
کارگران به صورت تمام و کمال در این بازه 
زمانی، با فرض ثابت ماندن قیمت ها، صرف 

خرید خانه شود.

چهار سال کار برای خرید پراید
در ســال ۱۳۹۳، قیمت پرایــد ۱۱۱، ۲۰ 

میلیــون و ۵۰۰ هــزار تومان بوده اســت؛ 
براین اســاس خرید این خودرو برای کارگر 
ایرانی با حداقل دستمزد ۶۰۹ هزار تومانی، 
۳۳ ماه به طــول می انجامید. در حال حاضر 
کوییک دنده ای مــدل ۱۴۰۳ که به عنوان 
جایگزینی بــرای خودروی پرایــد به بازار 
عرضه شــد، ۴۵۰ میلیون تومــان قیمت 
خورده اســت که بــا حداقل دســتمزد ۹ 
میلیون و ۴۶۶ هــزار تومانی خرید آن برای 
کارگر ایرانی ۴۷ مــاه به طول می انجامد که 
به معنای سه ســال و نه ماه کار بیشتر برای 

خرید یک کالای مشابه است.

حداقل دستمزد از زبان 
کالاهای اساسی

افزایــش حداقل دســتمزد در یــک دهه 
گذشــته حتی از کالاهای اساسی نیز عقب 
مانده اســت؛ قیمت هر کیلوگرم ران ممتاز 

گوسفندی از ۳۱ هزار و ۸۰۰ تومان در سال 
۱۳۹۳، به ۸۷۹ هزار تومان در ســال جاری 
رسیده است که از رشــد ۲۸ برابری حکایت 
می کند؛ به عبارتی با حداقل دستمزد سال 
۱۳۹۳ یــک کارگر ایرانی تــوان خرید ۱۹ 
کیلوگرن ران گوســفندی ممتاز را داشت 
که امروز این توانایــی خرید به ۱۰ کیلوگرم 

رسیده است.
گفتنی اســت هر کیلوگرم گوشت مرغ در 
سال ۱۳۹۳ نزدیک به ۶ هزار و ۴۹۹ تومان 
قیمت داشته است. حال حاضر هر کیلوگرم 
مرغ در بازار ۷۶ هــزار و ۶۵۹ تومان قیمت 
دارد که از رشد بیش از صد درصدی قیمت 

مرغ حکایت دارد. 
بنابر گــزارش بانک مرکزی تخــم مرغ در 
فروردین ماه سال ۱۳۹۳ شانه ای ۸.۵۰۰ تا 
۱۱.۰۰۰ تومان قیمت داشته است؛ در حال 
حاضر هر شــانه تخم مرغ در بازار به قیمت 

۱۲۰هزار تومان رسیده است.

پایین ترین حداقل دستمزد در منطقه
بنابر آنچه گفته شــد و براساس قیمت ۶۴ 
هزار و ۵۰۰ تومانی ارز در بازار آزاد، حداقل 
دستمزد در کشور در حال حاضر ۱۴۶ دلار 
تخمین زده می شــود. نگاهش به قانون کار 
در کشــورهای منطقه اما از میانگین بسیار 

بالاتر حداقل دستمزد حکایت دارد.
حداقل دســتمزد در ترکیــه ۵۶۰ دلار، در 
عــراق ۲۶۰ دلار، در کویــت ۳۲۷ دلار، در 
عربستان سعودی ۸۰۰ دلار، در عمان ۸۳۹ 
دلار، در امــارات ۴۰۸ دلار، در قطــر ۴۹۳ 
دلار، در بحریــن ۷۹۰ دلار و در اذربایجان 
۲۰۰ دلار اســت؛ برایــن اســاس حداقل 
دســتمزد در ایــران و در بین کشــورهای 

منطقه در پایین ترین حد قرار دارد.
در آخر بایــد گفت حداقل دســتمزد یکی 
از متغیرهــای مهم سیاســت های بازار کار 
در سطح جهانی اســت؛ زیرا یکی از اهداف 
مهم اقتصادی-اجتماعی دولت ها، حمایت 
و پشــتیبانی از نیروی کار جهــت حفظ و 
ارتقای قدرت خرید و رفــاه زندگی و تامین 
امنیت شــغلی آنان بــا اســتفاده از اهرم 
حمایتی حداقل دســتمزد اســت. به دلیل 
ارتباط میــان حداقل دســتمزد و کاهش 
سطح فقر این سیاست به یکی از ابزار اصلی 
جهت کاهــش فقر در میان اکثر کشــورها 

تبدیل شده است.
براساس آنچه گفته شــد، حداقل دستمزد 
کارگــران بایــد بــا معیارهــای دقیق و 
کارشناســی و براســاس هزینه های واقعی 
زندگی در کشور تعیین شود؛ در صورتی که 
حداقل دســتمزد هم پای هزینه رشد کند 
ثبات نسبی در معیشت قشــر کارگر ایجاد 
می شــود اما در صورتی که حداقل دستمزد 
از هزینه ها جا بمانــد منجر به فقر روزافزون 

قشر حداقلی بگیر جامعه خواهد شد.

و قرارداد تجاری در ایران اکسپو رئیس سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد؛ پیش بینی انعقاد ۳ تا ۵ میلیارد یور

عضو اتاق بازرگانی تهران تشریح کرد؛  مداخلات هوشمندانه در بازار ارز تهران و دبی

رییس سازمان ملی استاندارد:

امضای ایـرانی جهانی شد
خریدار   رئیس ســازمان ملی استاندارد 
ایران با اشــاره به موفقیت کشــورمان در 
ارزیابــی همترازی از ســوی اتحادیه تایید 
 ،)APAC( صلاحیت آســیا - اقیانوســیه
گفت: در جریــان این رویــداد بین المللی، 
امضــای ایرانی جهانــی شــد و بازرگانان 
می تواننــد با یــک آزمون و یــک گواهی، 
محصولات و کالاهای ایرانی را به دنیا صادر 

کنند.
به گزارش ســازمان ملی اســتاندارد ایران، 
مهدی اســلام پناه، در نشســتی با اعضای 
هیات مدیــره و مســوولان انجمن صنفی 
کارفرمایی شــرکت های بازرســی فنی و 
آزمایش های غیرمخرب ایران با اشــاره به 
موفقیت کشــورمان در ارزیابی همترازی 
از ســوی اتحادیه تایید صلاحیت آســیا - 
اقیانوســیه )APAC(، اظهار کرد: نتیجه 
موفقیت آمیــز ایــن ممیزی با کســب ۹۷ 
درصد آرا از سوی تمام کشورهای عضو )به 
استثنای نمایندگان آمریکا و صهیونیسم( 
آن هم در شــرایط پرتنش سیاسی و هجمه 
رســانه های معاند، بیانگر شکست معادله 
دشمنان در اعمال تحریم ها علیه جمهوری 

اسلامی ایران است.
رئیس ســازمان ملــی اســتاندارد ایران، 
دســتاورد امروز در این رخداد بین المللی را 
حاصل نهال هایی دانســت که طی دو سال 
و نیم اخیر در این ســازمان کاشته شده بود 

و تاکید کــرد: این رویداد بــا کمک تمامی 
ذی نفعان می تواند منجــر به تحقق جهش 
تولیدی شــود که مورد تاکیــد مقام معظم 

رهبری در انتخاب شعار سال قرار گرفت.

کالاهای ایرانی هویت اصلی خود را در 
بازارهای جهانی خواهد یافت

وی گفت: در جریان این رویداد بین المللی، 
امضای ایرانــی جهانی شــد، کالای ایرانی 
هویت اصلــی خــود را در بازارهای جهانی 
خواهد یافــت، تولیدات ایرانــی کیفی تر و 
قابل رقابت می شود، از این رو تجارت شتاب 
می گیرد و بازرگانان می توانند با یک آزمون 
و یک گواهی محصــولات و خدمات خود را 
به دنیا صادر کنند به طوری که آثار آن را در 
پایان ســال مالی در بخش تجارت خارجی 

خواهیم دید.
معاون رئیس جمهــور با تقدیــر از تلاش 
رئیــس و کارشناســان مرکز ملــی تایید 
صلاحیت ایران در این ممیزی پیچیده فنی، 
خاطرنشان کرد: قدردان این اراده هستم و 
با اراده ای اســتوارتر به زودی شاهد اتفاقات 
بهتری خواهیم بود که نویــد آن را امروز به 

ملت همیشه سرافراز ایران می دهم.
اســلام پناه، ره آورد اقتصادی این همترازی 
را با صدور گواهی تایید صلاحیت نهادهای 
ارزیابی کننــده، جلوگیری از خــروج ارز از 
کشور دانست که باید آن را صیانت و تقویت 

کرد و برای توسعه آن کوشید.
وی اذعــان داشــت: آنچــه بیــش از همه 
مورد توجه قــرار دارد درک صحیح بخش 
خصوصی از این اتفاق تاریخی بود که بعد از 
گذشت ۲۶ سال محقق شد و با وجود برخی 
انتقادات، صحنه زیبایــی از همگرایی بین 

دولت و ملت را خلق کردند.

وعده دولت مردمی محقق شد
ســید محمود هاشــمی، رئیس مرکز ملی 
تاییــد صلاحیت ایــران نیــز در ادامه این 
نشســت تحقق این راهبــرد کلان را وعده 
صادقی دیگــر در دولت مردمی دانســت و 
گفت: این رویداد نمونه ای دیگر از تحولاتی 
است که دولت مردمی سیزدهم وعده آن را 
داده بود که خوشــبختانه با سرمایه انسانی 
متخصــص و فنی و حمایت هــای بی دریغ 
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران به 

نتیجه رسید.
وی، با بیان اینکه با کســب این موفقیت در 
ارزیابی همتــرازی، کالای ایرانی مبتنی بر 
آزمــون و گواهی نهادهــای ارزیابی کننده 
ایرانی مــورد اعتماد و اعتقاد کشــورهای 
هدف خواهد بــود افزود: در همین راســتا 
رونق صنعت بازرســی و آزمایشگاه کشور را 
به عنوان یکی از ده ها آثــار مثبت مبتنی بر 

این راهبرد فنی می توان پیش بینی کرد.
رئیس مرکز ملــی تایید صلاحیــت ایران 

با بیان اینکــه پیش از ایــن ارزیابی انطباق 
فقط در داخل مرزهای جغرافیایی کشــور 
اعتبار داشــت و برای ورود به کشــور ثالث 
باید آزمــون مجدد، بازرســی مجدد انجام 
می گرفــت خاطرنشــان ســاخت: راهبرد 
یک آزمون، یک بازرســی، صدور گواهی و 
پذیــرش جهانی پس از ۲۶ ســال در دولت 

مردمی محقق شد.

استاندارد آماده ورود
 به بازارهای جهانی

حسن شیروانی، رئیس هیات مدیره انجمن 
صنفی کارفرمایی شرکت های بازرسی فنی 
و آزمایش هــای غیرمخرب ایــران در این 
نشســت با تقدیر از تلاش هــای مرکز ملی 
تاییــد صلاحیت ایــران و حمایت بی دریغ 
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران در 
کســب این افتخار اظهار داشت: بالغ بر ۳۵ 

هزار نفر در این صنعت در حوزه های تست، 
بازرســی و صدور گواهی مشــغول فعالیت 
هســتند که این اتفــاق مهم منجــر به آن 
می شــود که با اطمینان بتوانیم جهانی فکر 
کنیم، جهانی عمل کنیــم و نگاهی جهانی 

داشته باشیم.
وی گفــت: با تلاشــی مضاعــف در عرصه 
کیفیت و استاندارد آماده ورود به بازارهای 
جهانی هستیم تا این دســتاورد را به منصه 
ظهور برســانیم و نقش خود را در کیفیت به 

اثبات رسانیم.
شیروانی به نیابت از نهادهای ارزیابی کننده 
تاکید کرد: حقمــان را در بازارهای جهانی 
خواهیم گرفت و بی شــک در سطح بالاتر 
عضویت های بین المللی قرار می گیریم. به 
سمت جهانی شدن حرکت می کنیم و این 
پیروزی را با تمامی مردم عزیز کشورمان به 

جشن خواهیم نشست.

آگهی  مناقصه  عمومی 
صندوق توســعه ملی درنظر دارد امور 
حمل و نقل جهت انجام مأموریت های 
اداری خــود را از طریــق برگزاری 
مناقصــه عمومی یک مرحلــه ای با 

شماره فراخوان ۲۰۰3۰۰5۲36۰۰۰۰۰4 در بستر سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران( اقدام نماید. 

لذا بدینوسیله از کلیه اشخاص حقوقی جهت شرکت در 
این فراخوان دعوت بعمل می آید.

 علاقمندان می توانند از تاریخ ۱4۰3/۰۲/۱۱ جهت دریافت 
اســناد مناقصه به آدرس اینترنتی setadiran.ir  ســامانه 
تــدارکات الکترونیکی دولت، بخــش مناقصه مراجعه 

نمایند.
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و از طریق سکوی اینترنتی است تنها »حمل« دار
معاون وزیر و رئیس سازمان غذا و دارو با اشــاره به اینکه عرضه و حمل 
دارو به صورت آزمایشی به مدت ۶ ماه در یکی از استان ها اجرایی خواهد 
شــد، گفت: فعالیت ســکوهای اینترنتی تنها در حوزه حمل دارو و با 

نظارت سازمان غذا و دارو صورت می گیرد.
ســید حیدر محمدی با اشــاره به ابلاغ آیین نامه عرضه و حمل دارو از 
طریق ســکوهای اینترنتی، اظهارکرد:  تدوین این آیین نامه با برگزاری 
جلســات متعدد بین ســازمان غذا و دارو و وزارت ارتباطات به منظور 

بررسی های تخصصی موضوع انجام شد.
وی با تاکید بر اینکه سازمان غذا و دارو با نفس ورود سکوهای اینترنتی 
به حوزه فروش دارو مخالف بوده و هســت و هنوز هــم تاکید می کنیم 
فروش اینترنتی دارو غیرقانونی و غیرمجاز اســت، اظهــار کرد: آنچه 
درمورد حمل دارو توسط سکوها تدوین شده و توسط وزارت ارتباطات 
اعلام شد »آیین نامه حمل دارو از طریق ســکوی اینترنتی است« و به  

هیچ وجه فروش اینترنتی دارو مطرح نیست.
معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه در این آیین نامه تاکید شده است که 
هرگونه خرید، فروش و انبارش دارو توسط سکوهای اینترنتی غیرمجاز 
و غیرقانونی است، گفت: پس از ثبت کد رهگیری نسخه توسط بیمار در 
سامانه سکوهای مورد تایید )سازمان غذا و دارو(، نسخه از طریق سکو 
حمل و به نشانی متقاضی که در سیســتم ثبت شده است تحویل داده 

می شود.
محمدی با تاکید بر اینکه موضوع فــروش اینترنتی دارو به هیچ عنوان 
مطرح نیست، گفت: این آیین نامه تنها درمورد حمل دارو و  تحویل آن 
به نشانی بیمار به صورت غیرحضوری است، همچنین عرضه داروهای 
خاص، سهمیه ای، تحت کنترل و دارای شــرایط خاص حمل، توسط 

پلتفرم ها صورت نخواهد گرفت.
به گفتــه وی مجوز فعالیت ســکوهای اینترنتی متقاضــی فعالیت در 
حوزه حمل دارو در یک کارگروه مشــترک توسط ســازمان غذا و دارو 
با همکاری وزارت ارتباطات صادر می شــود، تمامی متقاضیان فعالیت 
در این حوزه باید ضوابط فنی سازمان غذا و دارو را داشته و حائز شرایط 
باشــند،  دوره های آموزشی توسط ســازمان غذا و دارو برای سکوهای 
متقاضی برگزار خواهد شــد، وزارت بهداشت)ســازمان غــذا و دارو( 
مســئولیت نظارت بر ضوابط اجرایی و فنی را دارند و سکوها مکلف به 
رعایت این ضوابط هســتند، درج هرگونه تبلیغات و تشویق به مصرف 
فرآورده هــای دارویی و خرید، فروش و انبــارش در این آیین نامه برای 

سکوها غیرمجاز اعلام و کاملًا منع شده است.
معاون وزیر و رئیس ســازمان غذا و دارو تصریح کــرد: داروخانه هایی 
که درخواســت فعالیت با ســکوهای اینترنتی به منظور تحویل دارو را 
دارند باید درخواســت خود را به ســازمان غذا و دارو ارائه دهند و تنها 
داروخانه های مورد تایید این ســازمان مجاز به فعالیــت در این حوزه 
خواهند بود، همچنین درصورت ثبت شــکایت از ســکو و یا داروخانه 

سازمان غذا و دارو مرجع پیگیری معرفی شده است.

مختاری اعلام کرد
ایجاد ۱۰۴ بوستان در پایتخت

مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای ســبز شهر تهران گفت: اخیراً در 
تهران  ۱۰۴ بوســتان جدید محله ای، منطقه ای و فرامنطقه ای ایجاد 

شده است.
 

علی محمد مختاری، مدیرعامل ســازمان بوستان ها و فضای سبز شهر 
تهران اظهار کرد: میانگین ســرانه فضای ســبز درون شهری در طی 
مدیریت شهری ششم به ازای هر شهروند به ۱۶.۹۶ مربع رسیده است، 

البته این آمار تا پایان سال ۱۴۰۲ است.
مختــاری همچنین تاکید کرد: میانگین فضای ســبز برون شــهری؛ 
جنگل کاری به ازای شهروند تا پایان ســال گذشته به ۲۶.۶۷ مترمربع 
رســید.وی افزود: در ســی ماه اخیر ۴۰ پارک مادر و کــودک به بهره 
برداری رسیده است و احداث ۴۱ بوســتان مادر و کودک هم در دست 
اقدام اســت.مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای ســبز شهر تهران با 
اشاره به اینکه در دوره اخیر مدیریت شــهری ۴ هزار و هفتصد و چهل 
هکتار جنگل کاری انجام شــده اســت، تصریح کرد: ۱۰۴ بوســتان، 

محله ای، منطقه ای و فرامنطقه ای هم در این مدت ایجاد شده است.
مختاری با پرداختن به توسعه کمربند سبز گفت: امسال ۳ هزار هکتار 
جنگل کاری در دســتور کار قرار گرفته است.وی تاکید کرد: استفاده از 
پســاب تصفیه برای آبیاری هم به ۳۰ میلیون مترمکعب رسیده که تا 

پایان سال به ۵۵ میلیون مترمکعب خواهد رسید.
مختاری در پایان خاطرنشــان کرد: فــاز اول رود دره فرحزاد در اواخر 

خرداد افتتاح خواهد شد.
 

وضعیت مدارس سیل زده سیستان وبلوچستان
مشــاور وزیر آموزش وپــرورش دربــاره وضعیت مدارس ســیل زده 
سیستان وبلوچســتان گفت: در ســیل اول و دوم ۳۶۸ مدرســه دچار 
آسیب شدند که آســیب ها در عرصه هایی مانند ســپتیک، دیوارها و 

تخریب قسمت هایی از مدارس بوده است.
 ضرغام پرنیان با بیان اینکه در این ســیل ۳۶۸ مدرســه در قالب طرح 
شهید عجمیان با مشارکت گروه های جهادی، معلمان و دانش آموزان، 
گروه های بومی بهســازی، مرمت ســازی و شاداب ســازی شده است 
گفت: این بدان معنا نیست که مشکلات رخ داده به نحو کامل رفع شده 

زیرا بخشی از مدارس نیازمند تخریب و بازسازی هستند.
وی با بیان اینکه هفت یا هشــت مدرســه در آمار نیازمنــد تخریب و 
بازسازی هســتند افزود: این امر بدان معنا نیست که دانش آموزان این 
مدارس از لحاظ آموزش دچار مشکلات باشــند بلکه آموزش آن ها در 

مناطق عمومی مثل مسجد و ... ادامه دارد.
مشــاور وزیر آموزش وپرورش با بیان اینکه مســجد تعطیل نداریم 
ادامه داد: دو یا سه مدرسه در زرآباد به علت حجم زیاد آب زمان لازم 
برای پروسه تخلیه ندارد اما همکاران ما در این مناطق دانش آموزان 
را به مناطق عمومی مثل مســجد و ... برده اند و کار آموزش در حال 

انجام است.

دیوار

دبیر شــورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور 
از تصویب مشخصات خودروهای برقی مناسب ناوگان 
تاکسیرانی در یکصد و نود و دومین جلسه شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شهرهای کشــور خبر داد. مسعود 
شــفیعی در تشــریح مصوبات یکصد و نــود و دومین 
جلسه شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور 
گفت: در این جلســه که با حضور اعضای شورای عالی 
در محل وزارت کشور تشکیل شد، موضوع مشخصات 
خودروهای برقی مناســب ناوگان تاکســیرانی مورد 
بحث و بررسی قرار گفت و نهایتا تصمیمات لازم اتخاذ 
شــد.وی افزود: پیرو تصویر ضوابط وسایل نقلیه برقی 
برای خدمت در ناوگان تاکسی شــهری در این جلسه 
بر اساس توجیهات ارائه شــده توسط اتحادیه با عنایت 
به نبود تجربه ای قبلی از عملکــرد خودروهای برقی و 
لزوم احتیاط در بهره برداری از آنها، اتحادیه حمل و نقل 
مسافری کشــور با کمک پژوهشکده خودرو، سوخت و 

محیط زیست دانشــگاه تهران ضمن بررسی 
مشــخصات مصوب، پیشــنهاداتی را مطرح 
کردند.دبیر شورای عالی هماهنگی ترافیک 
شهرهای کشور ادامه داد: در این پیشنهادات 
آمده خودروهــای برقی معرفی شــده باید 
شرایط اخذ شماره انتظامی برای خودروهای 
شــخصی را داشــته باشــند. همچنیــن 

خودروهای برقی معرفی شده باید سایر الزامات مربوط 
به خودروهای مناســب احتراقی را درخصوص ناوگان 
تاکسی شــهری احراز کنند و در بحث ضوابط پیشران 

خودرو، مشخصات ارائه شده ملاک عمل قرار گیرد.
وی تأکید کرد: احراز انطباق شــرایط خودرو با ضوابط 
مصوب از طریــق دبیرخانه شــورای عالــی ترافیک 
صورت خواهد پذیرفت. همچنین مقرر شــد ســقف 
تعداد ناوگان تاکسی برقی در هر شــهر و تعداد پروانه 
صادره برای این نوع ناوگان مناســب با زیرساخت های 

ایجاد شده خصوصا تعداد ایستگاه ها و رابط 
شارژ که از سوی شــهرداری های ذی ربط به 
دبیرخانه شــورای عالی هماهنگی ترافیک 
شهرهای کشور اعلام می شــود، توسط این 

شورا تعیین خواهد شد.
مدیر کل دفتــر حمل و نقل وزارت کشــور 
در بخــش دیگــری از صحبت هــای خود 
درخصوص ممیزی نــاوگان حمل ونقل دانش آموزی 
نیز گفت: بر اساس مواد »۸« و »۳۸« آیین نامه اجرایی 
حمل  و نقل دانش آمــوزی، ضوابــط و علائم ممیزی 
ناوگان حمل ونقــل دانش آموزان مطابــق بند دوم از 
مصوبه یکصد و چهل و ششــمین جلسه شورای عالی 
هماهنگی ترافیک شــهرهای کشــور معتبر و ملاک 

عمل خواهد بود.
وی افزود: پیرو پیشنهادات دفتر ارزیابی های اقتصادی 
و مدیریت بهره وری حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی 

درخصوص هماهنگ سازی فرایندی هر چه بیشتر بین 
مطالعات جامع حمل و نقل و ترافیک با مطالعات جامع 
شهرسازی و بر اساس مباحث مطرح شده، مواردی به 
تصویب شورای عالی ترافیک کشور رسید. با عنایت به 
وجود ترس و پیچیدگی های فنــی فرایندی در نحوه 
برقراری این هماهنگی جهت تحقــق همزمانی انجام 
این دو نوع مطالعات؛ مقرر شــد کمیته مشــترکی با 
حضور نمایندگان شــورای عالی معماری و شهرسازی 
شــورای عالی هماهنگی ترافیک شــهرهای کشور و 
سازمان برنامه و بودجه کشــور نسبت به بررسی و ارائه 
راهکارهای عملیاتــی که بتواند ضمــن توجه جدی 
به ملاحظات شــهری در تصمیمات کمیســیون ماده 
پنج شورای عالی شهرســازی و معماری زمینه انجام 
همزمــان مطالعات جامــع و حمل ونقل شــهری را با 
مطالعات جامع شهرسازی به صورت فرایندی تدوین و 

جهت پیاده سازی، پیشنهاد نمایند.

ترافیک

خریدار  وزیر علوم،  با یــادآوری اینکه در 
اعتراضات سال ۱۴۰۱ هیچ نیروی امنیتی 
وارد دانشــگاه های کشور نشــد در حالی 
که دانشــجویان در دانشــگاه های آمریکا 
سرکوب شــدند، گفت: اقدام وجدان های 
بیدار را در محکومیت رژیم صهیونیســتی 
می ستاییم و امیدواریم سازمان ملل صدای 

حق طلبی عالمان دنیا را بشنود.
محمدعلی زلفی گل در مراسم گرامیداشت 
یاد اســتاد کریم مجتهدی بــه نام یک عمر 
معلــم اظهار داشــت: ابتدا بایــد از جامعه 
دانشــگاهی تقدیر کنم که در روزهای اخیر 
ضمن محکومیت حمله رژیم صهیونیستی 
به نــوار غزه با وجــدان های بیــدار جامعه 
دانشگاهی در دیگر کشورها همراهی کرده 

و این ظلم را محکوم کردند.
وی در ایــن مراســم در محل پژوهشــگاه 
علوم انسانی و مطالعات فرهنگی ادامه داد: 
وجدان های بیدار را می ستاییم و امیدوارم 
سازمان ملل صدای حق طلبی عالمان دنیا 
را بشنود. سازمان ملل تاکنون نقش کلیدی 
خود را بــه خوبی ایفا نکرده اســت و این در 

تاریخ ثبت خواهد شد.
وزیر علوم ادامه داد: مقامات ســازمان ملل 
متحد باید به تمدن حق طلبی و حق جویی 
برگردند و هــر چه زودتر جلــوی این ظلم 

گرفته شود.
وزیر علوم با اشــاره به ســرکوب اعتراضات 
آمریــکا  دانشــگاه های  در  دانشــجویی 
خاطرنشان کرد: در جمهوری اسلامی ایران 
قانون اجازه ورود نیروهــای نظامی امنیتی 
را به دانشــگاه ها نمــی دهد؛ زیــرا معتقد 
اســت جامعه فهیم و فرهیخته دانشگاهی 
خود می تواند مشــکلات داخل دانشگاه را 

مدیریت کند.
زلفی گل گفت: اعتراضات مهر سال ۱۴۰۱ 
چند ماه طول کشــید ولی حتی یک نیروی 
امنیتی وارد دانشــگاه نشد و این اجازه اصلا 
داده نشــد. در بحبوحه این اعتراضات وزیر 
علوم وارد دانشگاه شــریف شد و سعی کرد 

مسایل را با استادان و دانشجویان حل کند.
وزیر علوم گفت: این شــرایط را با شــرایط 
دانشــگاه های کشــورهای مدعی آزادی 
و حقوق بشــر مقایســه کنیم که پلیس با 

دانشــجویان معتــرض با خشــونت رفتار 
می کند. باید قدردان باشیم و همینطور که 
تمدن ما بــرای عالمان احتــرام قایل بوده، 
جمهوری اســلامی این احترام را چند برابر 
کرده اســت. مراســم امروز هم در راستای 

حرمت گذاشتن به علم و عالم است.

غرب شناسی لازم
 اما غرب گرایی ممنوع

زلفی گل یادآور شــد: مقام معظم رهبری 
در دیدار با دانشجویان وظیفه دانشگاه ها را 
تولید علم، تولید عالم و تربیت عالم و جهت 
دهی به علم و عالم دانستند؛ به همین دلیل 
علما در جامعه و تمدن ما از جایگاه ویژه ای 
برخوردار هســتند. البته تقدیر و نکوداشت 
باید به موقع و در زمان حیات ایشــان انجام 

شود.
وزیر علوم گفت: اســتاد مجتهــدی ترویج 
دهنده یک تفکر جدید بــود، این تفکر که 
غرب شناســی لازم و غــرب گرایی ممنوع 
اســت. یعنی ما باید از تجربه دنیا استفاده 
کنیم و بــه این شــکل عمر ما چنــد برابر 
می شــود. انســان از طریق مطالعه تاریخ 
و سرگذشــت دانشــمندان می تواند چند 

عمر داشــته باشــد و چند بار زندگی کند. 
مراســم گرامیداشــت مقام دانشــمندان 
همچنیــن منجــر بــه توســعه فرهنگ 
قدرشناســی و تکریم کسانی است که برای 
دانایی محورکردن جامعه زحمت کشــیده 

اند.
وی گفت: جهاد تبیین کــه رهبری تاکید 
دارنــد، با همیــن کارها محقق می شــود. 
فیلسوفی مانند اســتاد مجتهدی را باید به 
جامعه بشناســانیم تا نسل جوان بدانند اگر 
زحمت بکشــند و کار مفیدی انجام دهند، 
حتما قدر آنها دانسته می شود.زلفی گل بر 
راه اندازی تالار افتخارات در دانشــگاه ها و 
پژوهشگاه ها با هدف ایجاد امید به آینده در 

دانشجویان و نسل آینده تاکید کرد.

شخصیت علمی کشور متوازن نیست
وزیر علوم در ادامه ســخنان خود به موضوع 
اهمیت علوم انســانی و علوم پایه اشاره کرد 
و یادآور شد: باید به شخصیت متوازن علمی 
کشــور توجه کنیم. امروز یــک دوم دانش 
آموزان رشــته علوم تجربــی را انتخاب می 
کنند تا در آینده مشــاغل پرطرفدار داشته 
باشــند. داوطلبان کنکور در رشــته علوم 

تجربی بیــش از ۵۰۰ هــزار نفر و رشــته 
ریاضی حدود ۱۰۰ هزار نفر هستند. این امر 
شخصیت علمی کشــور را از حالت متوازن 

خارج می کند.
وزیر علوم خطاب به استادان و اعضای هیات 
علمی پژوهشــگاه افزود: مناسب است یک 
طرح تحقیقاتــی و بنیادیــن عمیق ملی و 
فراملی اعضای هیات علمــی انجام دهند تا 
بدانیم چطور می توانیم شــخصیت علمی 

کشور را متوازن کنیم.
وی تاکید کرد: در کشورهای پیشرفته نخبه 
ترین استعدادها، علوم انسانی را انتخاب می 
کنند اما در کشور ما برعکس است. اعضای 
هیات علمی پژوهشگاه باید تحقیق کنند و 
راهکار ارایه دهند که چــرا علوم پایه و علوم 
انســانی هر روز بیشــتر تضعیف می شوند. 

زیرا فکر از حکیمان و اجرا از حاکمان است.
وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری با اشــاره 
به کاهــش دانش آموزان علــوم پایه و علوم 
انســانی، از نخبگان پژوهشــگاه های علوم 
انســانی خواســت تا از طریــق مطالعات 
تطبیقــی راهــکاری برای متوازن شــدن 

شخصیت علمی کشور ارائه دهند.
 اســتاد کریم مجتهدی )متولد شــهریور 

۱۳۰۹ در تبریــز و درگذشــته ۲۵ دی 
۱۴۰۲(، فیلسوف و اســتاد بازنشسته گروه 
فلســفه دانشــکده ادبیات و علوم انسانی 

دانشگاه تهران بود.
اســتاد مجتهدی دانش آموخته فلســفه 
از دانشــگاه ســوربن پاریــس در مقطــع 
کارشناســی، کارشناسی ارشــد و دکتری 
بود، مجتهدی پایان نامه کارشناسی ارشد 
خود را زیر نظر یکی از بزرگ ترین فلاســفه 
قرن بیستم ژان وال با عنوان بررسی تحلیل 
استعلایی کانت و رســاله دکترای خود را با 
مشــاوره هانری کربن نگاشــت که در سال 
۱۳۴۳ موفــق به اخذ درجــه دکترای خود 

شد و همان سال به ایران بازگشت.
وی در تهــران بــه پیشــنهاد و راهنمایی 
مرحــوم یحیی مهــدوی در گروه فلســفه 
دانشگاه تهران مشغول تدریس شد و بیش 
از ۳۵ سال تا بازنشســتگی )بهار ۱۳۸۲( به 
تدریس ادامه داد. وی سهم موثری در رشد 

پژوهش های فلسفی در ایران ایفا کرد.
این اســتاد دانشــگاه با آثار مکتوب زیادی 
در ذهــن و زمانه دانشــجویان و اســتادان 
فلســفه ماندگار شده اســت. کتاب فلسفه 
نقادی کانت که اول بار ســال ۱۳۶۳ چاپ 
شــد، وی را به عنوان کانت شناس به جامعه 
دانشگاهی فلســفه ایران شناساند. وی در 
این کتــاب ابتدا روش اســتعلایی و عقل از 
نظر کانت را توضیح داده، ســپس رابطه قوا 
در نقد عقل محض، نقش تخیل، عقل قانون 
گذار، عقل سلیم زیباشناختی، نظریه قوا و 

نظریه غایات را بیان کرده است.
وی همچنین در ســال ۱۳۸۰ بــه عنوان 
چهره ماندگار فلســفه ایران معرفی شد. در 
سال ۱۳۸۹ هم در مقام محقق پیشکسوت 
در علوم انســانی، تقدیرنامه یونسکو و مدال 
طلای جهانی ابن ســینا را دریافت کرد. در 
سال ۱۳۹۰ نیز از ســوی بنیاد ملی نخبگان 

به عنوان استاد ممتاز معرفی شد.
این استاد به نام نویسنده کتاب های مرجع 
فلسفی مانند »فلســفه و تجدد«، »دکارت 
و فلســفه او« و »فلســفه در قرون وسطی« 
اســت که طی ۶ دهه فعالیت فکری، با آثار 
و کوشــش های علمی خود، سهم بزرگی در 

تاریخ اندیشه معاصر ایران داشت.

فائزه نجارزادگان  متکدیان، زباله گردها و 
معتادان متجاهر بهبود یافته، صاحب شغل 
شــده و به جمع پاکبانــان پایتخت افزوده 
می شوند، البته شرط این مساله موضوعاتی 
مانند بازیابی هویت و معنویت افزایی اعلام 

شده است.
 آســیب  های اجتماعی یکــی از معضلات 
کلان شهر تهران اســت که مدیران شهری 
در دوره هــای مختلف همــواره آن را تأیید 
و هر یک برنامــه ای برای ســاماندهی آن 
داده اند. هرچند که ریشــه یابی این مساله 
بسیار حائز اهمیت اســت ولی این موضوع 
نباید سبب عدم ساماندهی شرایط موجود 
باشد. این آسیب ها هرچند در نقاط مختلف 
و مناطق ۲۲ گانه مشــاهده می شود ولی در 
نقاط جنوبی تهران بســیار پررنگ به چشم 

می خورد.
اکنون مدیریت شهری تهران خبر داده که 
برای تغییر چهره تهران و ساماندهی برخی 
از آســیب های اجتماعی کارتن خواب ها، 
متکدیــان، زباله گردها و معتــاد متجاهر 
می توانند پاکبان شوند. فارغ از اینکه چقدر 
این راهکار مؤثر باشد، مساله از سوی برخی 
کارشناسان و شهروندان با سوالاتی مطرح 
شــده اســت؛ از جمله اینکه آیا این راهکار 
ماندگار و پایدار اســت و اثر بخشــی لازم را 
دارد؟ آیا این موضوع ســبب بهبود وضعیت 
شهر می شــود؟ آیا درآمد این افراد در قالب 
فعالیت پاکبانانی بیشتر از زباله گردی و کار 

کردن با مافیای زباله گردی است که دست 
از کار قبلی بکشند و…

دربــاره جزئیات اجرای این طرح به ســراغ 
احمــد احمدی صدر، مدیرعامل ســازمان 
رفاه، خدمــات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران رفتیم. وی در این زمینه 
به خبرنگار مهر گفت: طــی تفاهمنامه ای 
که ســازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعــی با ســازمان مدیریت پســماند 
شــهرداری تهران داشــته ایم و در راستای 
اجــرای بندهــای ۹ گام مراکز یاور شــهر 
تهران، متکدیان و زباله گردهــا و معتادان 
متجاهر بهبود یافته می توانند با شهرداری 
تهران تحت عنوان پاکبان مشــغول به کار 

شوند.

فراخوان اشتغال در گرمخانه ها 
و مددسراها

وی افزود: آســیب دیدگانی که اعتیاد خود 
را ترک کرده باشــند، حتی کــودکان کار 
با ســن قانونی )۱ ۸ ســال به بالا( و یا حتی 
خانواده های آنها می تواننــد در این حیطه 
فعالیت داشته باشــند که در حال حاضر در 
مــدد گرمخانه ها فراخــوان مربوطه انجام 
گرفته و هر کســی که تمایل داشــته باشد 
پس از بررســی می تواند پذیرش و مشغول 
به کار شــود.احمدی صدر با اشاره به اینکه 
در گرمخانه ها ظرفیــت پذیرش ۲۵۰۰ نفر 
را داریم که در فصل بهــار این تعداد کاهش 

می یابد، گفــت: افرادی که تحــت عنوان 
پاکبان مشــغول فعالیت می شوند فقط آقا 
هســتند و در صورت تمایــل می توانند در 
این حــوزه فعالیت کنند.وی در پاســخ به 
اینکه میانگین ســنی افرادی که مشغول به 
فعالیت در این حوزه می شــوند چند سال 
اســت: ســن فعالیت همان تعیین شده که 

وزارت کار اعلام کرده است.

جذب کارتن خواب و زباله گرد 
پس از بازیابی هویت و معنویت افزایی

وی ادامــه داد: الگوی تربیتی، آموزشــی و 
درمانی ۹ گام مراکز یاور شــهر شــهرداری 
تهران به ترتیب شامل ســم زدایی، بازیابی 
هویت، سلامت جسمانی، معنویت افزایی، 
مهارت آمــوزی، حرفه آمــوزی تخصصی، 
اشــتغال درآمــدزا، حمایــت از خانواده 
و صیانــت پس از خروج اســت. کــه افراد 
کارتن خواب و معتاد متجاهــر پس از طی 

این ۹ گام می توانند مشغول فعالیت شوند.
همچنین رضا محمدی مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شــهرداری تهران در این 
زمینه اظهار کــرد: در راســتای حمایت از 
اقشــار در معرض آســیب؛ کارتن خواب ها 
و افــراد زباله گرد در صورت علاقه توســط 
پیمانکاران خدمات شهری و با عنوان شغلی 
پاکبان در شهرداری تهران جذب می شوند. 
در واقــع افرادی کــه به دلیل مشــکلات 
معیشــتی اقدام به زباله گردی می کنند یا 

به دلایــل مختلف کارتن خواب شــده اند، 
در صورت تمایــل می توانند به اســتخدام 
شــرکت های پیمانکاری حوزه های نظافت 

و نگهداشت شهر درآیند. 

حداقل و حداکثر حقوق پاکبانان 
جدید تهران

به گفته وی، این افــراد حداقل حقوق ۱۱و 
نیــم میلیون تومــان را دریافــت خواهند 
کرد که با مزایا تا ۱۳ و نیــم میلیون تومان 
افزایــش خواهد یافــت. ضمناً ایــن افراد 
بیمه هم خواهند شــد.محمدی با اشــاره 
به اینکه با تأکیدات شــهردار تهران مبنی 
بر جذب نیروی کارگــری از گرمخانه های 
شــهر تهران در جهت حمایــت از افراد در 

معرض آســیب های اجتماعی، جذب این 
افراد آغاز شده اســت، ادامه داد: همچنین 
متقاضیان این شــغل می توانند به سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری تهران مراجعه 
یا با شــماره ۵۵۵۳۰۱۲۰ تمــاس بگیرند؛ 
به طوری که تاکنون بیش از ۷۰ نفر توســط 

پیمانکاران خدمات شهری جذب شده اند.
اکنون طرح جدید شــهرداری تهران برای 
اشتغال زایی متکدیان، زباله گردها و کارتن 
خواب هــا و معتادان متجاهــر بهبود یافته 
مدتی اســت آغاز شــده و باید دید آیا این 
راهکار مشــکل چندین ســاله پایتخت در 
جهت کاهش آســیب های اجتماعی را رفع 
می کند، اثر بخشــی دارد و مافیــای زباله 

گردی از تهران رخت می بنند؟

دبیر شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای کشور خبر داد؛  اعلام مشخصات تاکسی های برقی

مفقودی
برگ سبز و سندکمپانی سواری هیوندای سوناتا ۲4۰۰A مدل ۲۰۱۰ 
 G4KEAA4۱7939 به رنگ سفید صدفی متالیک به شماره موتور
و شماره شاسی KMHEU4۱DBAA7867۱7 و شماره پلاک 
ایران۵4-44۵م67 به مالکیت سمیه دهستانی اردکانی مفقود گردیده 

و فاقد اعتبار نی باشد.
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بدمستی در برابر مست عشق 
سعید رجبی فروتن یک رســانه خبری با بی دقتی مدعی شده است 
که در دولت گذشــته با ســاخت فیلم »مست عشــق« مخالفت شده 
بود و از دادن پروانه ســاخت به آن خودداری کرده بودنــد. این ادعا از 
اساس نادرست اســت و مثل خیلی دیگر از خبرسازی ها و تفسیرهای 

سوگیرانه به جز تحریف وقایع خاصیت دیگری ندارد. 
اصل ماجرا چیســت؟ مثل این ســالها که تبلیغ فیلم هــای ایرانی در 
شــبکه های فارســی زبان ماهواره ای نادیده گرفته می شــود، در دهه 
نود نیز با توجه به تحولات فناوری در مســیر ســاخت فیلــم بلند و به 
چالش کشیده شدن ساختارها و ترتیبات اداری، دولت در برابر ساخت 

فیلم های بلند بدون مجوز نرمش نشان داد.
تا قبل از تصویب و ابلاغ دستورالعمل جامع صدور پروانه نمایش در ۱۳ 
اردیبهشت سال ۱۴۰۰ توسط وزیر وقت ارشــاد در دولت دوازدهم، با 
جلب موافقت موردی وزیر ارشــاد در دولت یازدهم تدبیری اندیشیده 
شده بود که اولا برخورد ســلبی و انضباطی اولین گزینه برای برخورد 
با فیلم های بلند نباشــد ثانیا در صورت جلب موافقت شــورای پروانه 
نمایش فیلم های غیر سینمایی برای اینگونه فیلم ها پروانه نمایش غیر 
سینمایی صادر شود و فیلم در کارنامه تهیه کننده و کارگردان به عنوان 

اثر سینمایی محسوب نشود.
به این خاطر به هنــگام تجمیع مقررات در بند ۳ ماده ۶ دســتورالعمل 
صدور پروانه نمایش، عینا موافقت پیشین به منزله یک تجربه مدیریتی 
مستندسازی شد و شــکل رســمی تری به خود گرفت. به عبارتی تنها 
تنبیه ســازندگان فیلم های بدون مجوز آن بود کــه از دریافت پروانه 
نمایش ســینمایی محروم شــوند و به دنبال آن از راهیابی به جشنواره 

فیلم فجر و اکران در سینماها)به جز گروه هنر و تجربه( باز بمانند.
فیلم سینمایی »مست عشق« ساخته حسن فتحی نیز چنین وضعیتی 
داشــت. گروه ســازنده بدون اخذ مجوز فیلمبرداری پروژه را در ترکیه 
مشغول شــده بود و فقط زمانی که تهیه کننده نسبت به بروز مشکلاتی 
در داخل احســاس نگرانی کرد، تقاضای پروانه ساخت نمود. همانطور 
که توضیح داده شد، مقررات اجازه بررسی تقاضا را نمی داد و همه چیز 
به بعد از ســاخت فیلم و بازبینی آن برای صــدور پروانه نمایش موکول 
گردیده بود.پس اولا فیلمنامه مست عشق مورد بررسی قرار نگرفته بود 
که با ساخت آن مخالفت شــود. ثانیا تصویربرداری پروژه از مدتها قبل 

کلید خورده بود و تیم سازنده معطل پروانه ساخت نمانده بود.
نکته جالب آن است که فیلم مست عشق سال گذشته موفق به دریافت 
پروانه نمایش سینمایی شد که خبر از نرمش مرجع نظارتی و مدیریت 
اقتضایی آن برای برخورد با پدیده فیلم های بدون مجوز ســاخت است. 
اما طبق مقررات جاری مست عشــق باید پروانه نمایش غیر سینمایی 
می گرفت و برای نمایش عمومی مسیر دیگری را طی می کرد. چرا فیلم 

از این قاعده مستثنی شد؟
به نظر می رسد رویکرد مثبت سازمان سینمایی در صدور پروانه نمایش 
سینمایی یا ناشــی از اصلاح و ویرایش مجدد دســتورالعمل یادشده 
اســت و یا انکه دلایل و توجیهات دیگری مثل اعتبار و حســن شهرت 

کارگردان در بین بوده است که ما از آن بی خبر هستیم.
آنچه اهمیت دارد آن اســت که در مجموع این اتفاق به نفع ســینما و 
مخاطب تمام شد تا با استقبال نســبتا خوب از فیلم در هفته اول اکران، 

کفه فیلم های جدی در برابر فیلم های کمدی اندکی سنگین شود.

در قالب یک اثر بی کلام
»تنها و صحرا« منتشر شد

»تنها و صحرا« عنوان یکی از تازه ترین آلبوم های منتشــر شده در بازار 
موســیقی اســت که طی روزهای اخیر با هنرمندی محمدرضا عطار و 
صادق شــریعتی در قالب یک اثر بی کلام پیــش روی مخاطبان قرار 
گرفت.آلبوم »تنهــا و صحرا« یکی از تازه ترین مجموعه های منتشــر 
شــده در فرآیند تولیــد و فروش محصولات موســیقایی اســت که با 
نوازندگی ســنتور محمدرضا عطار و نوازندگی تمبک صادق شریعتی 
در قالب یک اثر بی کلام منتشر شده است.»تنها و صحرا«، »تک نوازی 
ســنتور«، »جان من«، »داد«، »دست افشــان«، »ناگهان خاموش«، 

»محاط«، »وهم« قطعاتی هستند که در این آلبوم گنجانده شده اند.
محمدرضا عطار از جمله هنرمندانی اســت که فراگیری سنتور را نزد 
هنرمندانی چون سعید نیاکوثری، امین رهایی و رضا صلاحی آغاز کرد 

و در دانشگاه نیز از آموزه های مسیح افقه بهره مند شد.
کسب مقام های متعدد در جشنواره های کشوری و استانی و همکاری 
با گروه های مطرح موسیقی کشورمان در قالب آلبوم و کنسرت از جمله 

فعالیت های موسیقایی عطار در حوزه اجرایی محسوب می شود.

برای انتخاب برنده نخل طلای ۲۰۲4؛
هیات داوران جشنواره فیلم کن معرفی شدند

با معرفی هیات داوران بخش رقابتی جشــنواره فیلم کن، افرادی که به 
گرتا گرویگ رییس این بخش پیوسته اند شناخته شدند.

 

۸ عضو هیات داوران بخش رقابتی جشــنواره فیلم کن ۲۰۲۴ معرفی 
شــدند تا در کنار گرتا گرویگ به عنوان رییس ایــن بخش به انتخاب 
بهترین ها بپردازند.لیلی گلادســتون بازیگر آمریکایی نامزد اســکار 
برای بازی در »قاتلان ماه کامل«، ایوا گرین بازیگر فرانســوی »ســه 
تفنگدار«، عمر ســای بازیگر فرانسوی ســریال »لوپین«، ابرو سیلان 
فیلمنامه نویس ترکیه نویسنده برنده نخل طلای ۲۰۱۴ برای »خواب 
زمســتانی«، نادین لبکی کارگردان لبنانی فیلم »کفرناحوم« که سال 
۲۰۱۸ برنده جایزه هیات داوران جشــنواره کن شــد، از جمله اعضای 
این دوره جشنواره کن هستند.خوان آنتونیو بایونا کارگردان اسپانیایی 
که جدیدترین فیلمــش »جامعه بــرف« نامزد اســکار بهترین فیلم 
بین المللی شــد، پیرفرانچســکو فاوینو بازیگر ایتالیایی فیلم »ماریا« 
و کورئیدا هیــروکازو کارگردان ژاپنی برنده نخــل طلای ۲۰۱۸ برای 
»دزدان فروشــگاه« دیگر اعضای گروه داوران پــر و پیمان این دوره را 
تشــکیل داده اند.فیلم هایی که این دوره در بخش رقابتی حضور دارند 
عبارتند از: »همه ما به عنوان نور تصور می کنیم« پایال کاپادیا، »آنورا« 
شــان بیکر، »کارآموز« علی عباســی، »پرنده« آندریا آرنولد، »گرفتار 
جزر و مد« جیــا ژانگ-که، »امیلیا پــرز« ژاک اودیــارد، »دختری با 
سوزن« مگنوس فون هورن، »گرند تور« میگل گومز، »انواع مهربانی« 
یورگوس لانتیمــوس، »قلب های تپنــده« ژیل للــوش، »لیمونوف: 
تصنیــف« کریل ســربرنیکوف، »مارچلــو میو« کریســتوف اونوره، 
»مگالوپولیس« فرانســیس فورد کاپولا، »متل دستینو« کریم عینوز، 
»اوه، کانادا« پل شریدر، »پارتنوپ« پائولو سورنتینو، »کفن ها« دیوید 
کراننبرگ، »ماده« کورالی فارگیت، »الماس وحشی« آگاته رایدینگر، 
»گرانبهاترین محموله ها« میشل آزاناویسیوس، »دانه انجیر مقدس« 

محمد رسول اف و »سه مایل تا پایاین دنیا« ساخته امانوئل پاریو.

یادداشت

قاب

 منتقد سینما و تلویزیون گفت: شهاب حسینی وقتی 
که کارگردان خوبی داشــته باشــد، بازی های خوبی 
ارائه می دهد. ولی در سریال هایی مثل »گناه فرشته« 
خودش سلطان خودش اســت و بازی اش خیلی اغراق 
آمیز می شود.بهزاد عشــقی با اشــاره به بازی شهاب 
حسینی در فیلم های درباره الی و فروشنده اظهار کرد: 
در فیلم های اصغر فرهــادی جنس دیگری از بازیگری 
شهاب حســینی را می بینیم. او در این فیلم ها جلوی 
دوربین خیلی راحت بود و با نقشــش زندگی می کرد. 
در فیلم سوپراستار تهمینه میلانی که نقش یک ستاره 

را بازی می کرد هم خیلی خوب بود.
این منتقد درباره کیفیت سریال گناه فرشته 
بیان کرد: این سریال هزار بار به پایان رسید 
و دوباره شــروع شد. ســکانس هایش خیلی 
پرحرف و طولانــی و مصنوعی بودند. اتفاقی 
می افتاد و شهاب حسینی و همسرش درباره 
آن اتفاق حرف می زنند. مهدی ســلطانی و 

شهاب حســینی مدام در حال حرف زدن بودند. ضمن 
این که ریتم سریال خیلی کند بود.

وی افــزود: فیلم و ســریال باید همه چیز را به شــکل 

دراماتیک و عملی نشــان بدهند. نه این که 
اتفاقات به شــکل نقل قولی باشــند. مشکل 
دیگر ســریال »گناه فرشــته« این است که 
می خواهد فساد گسترده را نشان بدهد ولی 
جرات گفتنش را ندارد. ســریال زخم کاری 

هم می خواست همین نکته را بگوید.
ایــن منتقد دربــاره بازی امیــر جعفری در 
سریال جنگل آســفالت نیز گفت: امیر جعفری بازیگر 
خوبی است؛ ولی چند نقش کلیشه ای و تکراری پشت 
ســر هم بازی کرد. او حتی گریم و لباسش را هم عوض 

نمی کند و از این فیلم تا آن سریال همیشه همین است. 
امیر جعفری جلوی دوربین بازیگــر مقابلش را له می 
کند. بازیگر خوب بایــد با بازیگــر مقابلش هماهنگ 
باشــد. ولی در صحنه هایــی که امیر جعفــری بازی 

می کند بازیگر مقابل دیده نمی شود.
 پخش سریال درام اجتماعی گناه فرشته به کارگردانی 

حامد عنقا ا ز جمعه یکم دی ماه آغاز شد.
شــهاب حســینی، بهروز رضوی، مهدی ســلطانی 
سروســتانی، لادن مســتوفی، امیر آقایــی و پردیس 

پورعابدینی بازیگران این سریال هستند.

گناه فرشته

خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
بیان کرد به داشته های هویت آفرین خلیج 
فارس افتخار می کنیــم و خلیج فارس یکی 

از مهم ترین حوزه های تمدنی ما است.
 جشــنواره فرهنگی هنری روز ملی خلیج 
فارس صبح دوشــنبه ۱۰ اردیبهشــت با 
حضور محمد مهــدی اســماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، امیر شهرام ایرانی 
فرمانده نیروی دریایــی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، سید محمود اسلامی معاون 
توســعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ، 
محمود سالاری معاون امور هنری وزارت 
فرهنــگ، شــبیر فیروزیان سرپرســت 
معاونت قــرآن و عتــرت وزارت فرهنگ، 
ســید مجید پوراحمد مدیرعامل صندوق 
هنر، محمد خراســانی زاده مدیرکل دفتر 
هنرهای تجســمی در برج آزادی برگزار 

شد.
محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در این مراســم گفت: برج 
آزادی مظهر اســتقلال و آزادی مردم عزیز 
ایران است، این برج روزهای بزرگی را دیده 
است؛ از راهپیمایی های باشــکوه تاسوعا و 
عاشــورا ۱۳۵۷، ۱۲ بهمن ۱۳۵۷، حضور 
امام )ره( در این مسیر تا راهپیمایی های ۲۲ 
بهمن که در این ســال ها برگزار شده است 
همه و همه گذشــته پرافتخار مــا را روایت 

می کند.
وی افزود: شــاید عده ای تصــور می کنند 
در موضوع خلیــج فارس اختــلاف قومی 
و تاریخــی داریم. در چنیــن روزی یکی از 
ســرداران بزرگ ایرانی، پرتغالی ها را بعد از 
حضور بیش از ۱۰۰ ســال در خلیج فارس 
اخراج کرده است، روز دهم اردیبهشت روز 
اخراج غربی های اســتعمارگر از پهنه خلیج 

فارس است.

خلیج فارس بخشی از هویت تاریخی
 و فرهنگی ما است

عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح 
کرد: به خلیج فارس تنها به عنوان بخشــی 
از ســرزمین مان نگاه نمی کنیم بلکه خلیج 
فارس بخشــی از هویت تاریخی و فرهنگی 

ما است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: در 
خلیج فارس همه منابع غنی انرژی را داریم. 
علاوه بر آن آبــراه بی نظیر بین المللی در آن 
قرار دارد و همه اینها مهم است ولی بالاتر از 
آن این است که خلیج فارس از استوانه های 

هویتی جامعه ایرانی است.
وی افزود: در هیچ بخشــی از خلیج فارس از 
شمال تا جنوب چیزی جز عظمت فرهنگی 
ایران را پیدا نمی کنیم. مدتی پیش در یکی 

از کشــورهای همســایه در جنوب خلیج 
فارس بودم، آن کشور چند موزه مهم داشت 
که به حســب دعوت میزبان از آن ها بازدید 
کردم، هرچه بــرادران عزیزمــان توضیح 
می دادند جز تاریخ پرافتخــار ایران عزیز ما 

نبود.
اسماعیلی تاکید کرد: بخش مهمی از حوزه 
فرهنگی در جنوب خلیج فارس هم متأثر از 
ایران فرهنگی ما است، ایران فرهنگی اساساً 
نمی تواند در مرزهــای جغرافیایی محصور 
باشــد. یک ســمت ایران فرهنگی تا عمق 
چین نفوذ کرده است، همه هند، افغانستان، 
آسیای مرکزی، قفقاز شــمالی و جنوبی تا 
غرب مدیترانه و شمال آفریقا را در بر گرفته 
اســت. وقتی از خلیج فارس نام می بریم از 

تاریخی چند هزار ساله یاد می کنیم.

 به داشته های هویت آفرین 
خلیج فارس افتخار می کنیم

وزیر فرهنگ و ارشــاد گفت: به داشته های 
هویت آفرین خلیج فــارس افتخار می کنیم 
و خلیج فارس یکــی از مهم ترین حوزه های 
تمدنی ما اســت. در حاشــیه خلیج فارس 
مردان و زنــان بزرگی در تاریخ داشــتیم و 
افتخــارات بزرگی را برای صیانــت از ایران 
عزیز و فرهنــگ غنی آن در ایــن مرز و بوم 

تجربه کردیم.
وی افزود: در هفــت آذر ۱۳۵۹ غیور مردان 
نیروی دریایی با پشــتیبانی نیروی هوایی 
توانســتند تأسیســات دریایــی و ناوگان 

دریایی رژیم بعث عراق را از بین ببرند.
اســماعیلی تصریح کــرد: در خلیج فارس 
شــهید مهدوی را داریم که غیور مردانه در 

برابر آمریکایی ها ایســتادند و به شــهادت 
رســیدند و ده ها نقطــه افتخارآمیز دیگر 
که آخرین آن ســال گذشــته رخ داد که 
در جریان آن غیور مــردان نیروی دریایی 
ارتــش توانســتند افتخاری بــزرگ خلق 
کنند و دور کــره زمین را با نــاوگان کاملًا 
ایرانی مبتنی بر دانــش و دلاوری ایرانی ها 
طی کنند، خدای بــزرگ را برای همه این 

داشته ها شاکریم.

نسل جوان باید با گذشته پرافتخار ما 
آشنا شود

وی گفــت: نســل جــوان باید با گذشــته 
پرافتخار ما آشــنا شــود. به جوانان توصیه 
می کنم کتاب مرحوم ایرج افشار سیستانی 
در مــورد خلیج فارس را بخواننــد تا با همه 
داشــته های تاریخی پرافتخار خلیج فارس 

آشنا شوند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: با هیچ 
کس در مورد خلیج فارس اختلاف دیدگاه 
و نظر نداریم چراکه موضوع روشــن است، 
خلیج فارس تــا ابد خلیج فــارس خواهد 
بود و انشــاالله به عنوان بخش جداناپذیر 
از تاریخ فرهنگ و هنــر برای ایران خواهد 

درخشید.
اســماعیلی تاکید کرد: بــه عزیزان مان در 
حاشــیه خلیج فارس عرض ســلام و ادب 
دارم. دیروز قصد داشتیم به جزیره ابوموسی 
برویم که یکی از حوزه هــای مهم فرهنگی 
جغرافیایی ما اســت که متأســفانه فراهم 

نشد.
روز ۱۰ اردیبهشــت مصادف با ســالروز 
اخــراج پرتغالی ها از تنگــه هرمز و خلیج 
فارس در تقویم رســمی کشــور به عنوان 
روز ملی خلیــج فارس نام گذاری شــده 

است.

بازی شهاب حسینی در »گناه فرشته« اغراق آمیز بود

مدیر دفتر موسیقی مطرح کرد

ود پیگیری می شود بیمه فعالان سر

علیرضا ســعیدی  مدیر دفتر موسیقی 
وزارت ارشــاد در دیدار با فعالان موسیقی 
اســتان فارس ضمن بررســی مشــکلات 
هنرمندان از پتانسیل ارزشمند این منطقه 
برای متمرکز شــدن در حــوزه آواز جمعی 
ســخن گفت. به نقــل از روابــط عمومی 
معاونــت امــور هنــری وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، امیرحســین سمیعی مدیر 
کل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی به همراه حامد جلیلی مدیر دفتر 
ســرود و محمدعلی مرآتی دبیر جشنواره 
موســیقی نواحــی عصــر روز گذشــته ۹ 
اردیبهشت وارد استان فارس شد و با جمعی 
از فعالان موسیقی استان فارس دیدار کرد.

در این دیدار که در تــالار گفت وگوی اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اســتان فارس انجام 
شــد، در ابتدا مدیر انجمن موسیقی استان 
فارس، رهبر ارکســتر فیلارمونیک فارس، 
برخی از اســاتید، نوازندگان و اهالی هنر و 
موســیقی به بیان نکات و دیدگاه های خود 
دربــاره وضعیــت موســیقی از جنبه های 
گوناگــون پرداختند. این در حالی اســت 
که بعــد از صحبــت هنرمنــدان و فعالان 
موسیقی، ســمیعی و همراهانش به پاسخ و 

بررسی مسایل پرداختند.

کم و کاستی ها را می پذیریم
امیرحســین ســمیعی اظهار کــرد: هدف 
از ســفر به اســتان های مختلف بررســی 
مشــکلات و پیگیری معضــلات مربوط به 
جامعه موسیقی اســت؛ همچنین بررسی و 
به رای گذاشتن ظرفیت های عظیمی که در 
اســتان های مختلف وجود دارد و پرداختن 

بی چون و چرا به همه مناطق از دیگر اهداف 
دفتر موسیقی وزارت ارشاد به شمار می رود. 
البته کــه نگاه ما در جشــنواره موســیقی 
فجر ۱۴۰۲ توجه به عدالــت فرهنگی بود؛ 
لذا تلاش کردیم تا ایــن عدالت فرهنگی را 
با توجه به بضاعت نخســتین سالی که این 
جشــنواره برگزار شــد ایجاد کنیم. البته 
کم و کاســتی هایی وجود داشــت و به این 
نتیجه رســیدیم که قدم اصلــی برای رفع 
این کاستی ها، خارج شــدن از تهران و سفر 
به استان های مختلف کشــور برای ارزیابی 

وضعیت موسیقی است.
مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی درباره ظرفیت های خوب 
و ارزشــمند اســتان فارس پیرامون حوزه 
موســیقی گفت: من معتقدم کــه در حوزه 
موسیقی شیراز اتفاق فوق العاده ای در حال 
رخ دادن است و اگر نســبت به این اتفاقات 
بی توجه باشــیم از نگاه اصلــی وزارت که 
عدالت فرهنگی اســت دور خواهیم شــد. 
البته رصد اســتعدادها و موسیقی هایی که 
در جهــت تقویت فرهنگ و ریشــه های ما 
عمل می کند، ضــرورت دارد. ضمن اینکه 
من بر این باورم بســیاری از مشــکلات در 
عرصه موسیقی مساله اعتبارات و نقدینگی 
نیست؛ ۹۰ درصد از مشکلات افراد فعال در 
این عرصه مبنای مالی و حمایتی ندارد بلکه 

مبنای معنوی دارد.

نباید موسیقی جدی در صف اجراهای 
دیگر پاپ قرار بگیرد

مدیرکل دفتــر موســیقی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی اضافه کرد: اتفاقاتی که 

در شیراز و اســتان فارس می افتد می تواند 
الگویی برای سایر اســتان ها باشد. ممکن 
است در برخی اســتان ها موسیقی نواحی 
جلوتر باشد، در برخی اســتان ها موسیقی 
جهانی به صورت علمی تری دنبال شــود و 
در بعضی دیگر نیز موســیقی ایرانی پیشتاز 
باشد اما در اســتان فارس هم در موسیقی 
ایرانی هم در آواز جمعی، هم در موســیقی 
جــدی و ارکســتری اتفاقــات خوبی رقم 
خورده اســت؛ حتــی می تــوان گفت این 
حــرکات خودجــوش و باکیفیــت را در 
پایتخت هم نداریم؛ در شیراز یک جوشش 

اساسی در حال جریان است.
وی عنــوان کــرد: ارکســترها در بعضی 
استان ها به دشــواری شــکل می گیرد اما 
در استان فارس این ارکســترها به صورت 
حرفه ای شــکل گرفته و در حــال فعالیت 
هســتند، حتی نگاه به آواز کلاســیک در 
شــیراز تخصصی تر از تمام استان هاســت. 
من معتقدم نباید موســیقی جدی در صف 
اجراهای دیگر پاپ قــرار بگیرد. مبنای این 
سفر این اســت که ما این سیســتم فرآیند 
بروکراتیک را کنــار بگذاریم و باور کنیم که 
می توانیم مشکلات را با گفت وگو حل کنیم. 
ضمن اینکه بایستی شــرایطی فراهم شود 
تا گروه های موســیقی جدی برای اجرای 
صحنه ای مجبور نباشند در لاین نوبت قرار 
بگیرند چراکه این نوع موسیقی است که به 

فرهنگ ما ضریب می دهد.

برای موسیقی فارس باید کار ویژه 
انجام داد

وی با بیان اینکه موســیقی جدی در فارس 
به مرزی رســیده که باید دیده شود، گفت: 
بررســی وضعیت موســیقی در فــارس و 
تناسب سنجی این برآیند نشان از موفقیت 
فوق العاده فارس در حوزه موسیقی می دهد، 
لذا برای فارس بایــد کار ویــژه انجام داد. 
بایســتی فعالان در این عرصه دغدغه های 
خود را بی واسطه بیان کنند، ما هم در مرکز 
موسیقی تمام تلاشمان را به کار می گیریم 
تا این سد شکسته شــود و ارتباطات با مرکز 

موســیقی به یــک مکاتبــه اداری محدود 
نشود.

مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی یادآور شد: در دولت سیزدهم 
تلاش شده تا این سدها شکسته شود؛ سفر 
به اســتان های مختلف با ایــن هدف انجام 
می شــود تا ما بتوانیم بدون واسطه با افراد 
فعال در این عرصه رو در رو شــویم و تدابیر 
کافی برای اجرایی شــدن سیاست ها و حل 

مشکلات در این بخش اتخاذ شود.

دفتر موسیقی، بیمه اهالی سرود را 
پیگیری می کند

حامد جلیلی مســؤول دفتر سرود اداره کل 
موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نیز در این جلســه گفت: هدف دفتر سرود 
در ۲ ســال گذشــته ارتقای ســطح کیفی 
گروه های سرود، ســاماندهی گروه ها و پیدا 
کردن اســتعداهایی بوده که در این زمینه 
وجود دارند و دیده نمی شــوند، برای تحقق 
این امر راهکارها و برنامه هایی ارایه شــده 
و بدون شک امســال نیز گام بزرگی در این 
مسیر برداشته خواهد شــد. در حال حاضر 
آموزش مربیان گروه سرود به صورت جدی 
پیگیری می شــود و این اقــدام در مراحل 
بعدی به صورت پیشــرفته تر در هر استان 
دنبال خواهد شــد.وی با بیــان اینکه بیمه 
اهالی سرود توســط صندوق هنرمندان به 
صورت جدی در حال پیگیری است، گفت: 
معمولا گروه های سرود در هیچ رسته ای از 
هنر جای داده نمی شوند، لذا پیگیری هایی 
برای حل مشــکل بیمه آنها صورت گرفته 
و در ســال جاری بیمه اهالی ســرود انجام 
خواهد شــد.جلیلی درباره کمک های مالی 
به گروه های ســرود گفت: ۱۰ هــزار گروه 
سرود در کشور داریم؛ گروه هایی از کوچک  
تا بزرگ کــه قابلیت بالایــی در این عرصه 
دارند. ما معتقد هســتیم گروه های بزرگ 
باید آنقدر توانمند شــوند که بتوانند گلیم 
خود را از آب بیرون بکشــند؛ بــه اعتقاد ما 
گروهی که به اجرای میدانی نرسد گروهی 
است که در اجرا موفق نبوده است. ما براین 

باوریم بحث هنری جداســت و بحث سلیقه 
مردم هم کــه باید در ســاخت کارها لحاظ 

شود، به صورت جداگانه مورد توجه است.
وی ادامه داد: باید به همه گروه ها رسیدگی 
شود و اگر بخواهیم بحث مالی را برای همه 
آنها پیش ببریم حقوق بســیاری از گروه ها 
ضایع می شــود، در بحث آموزش هم بحث 
رسانه به صورت جدی تعریف شده و بر این 
باور هستیم که اگر مربی، رسانه را بشناسد 
می توانــد اثر تولیــدی خــود را در فضای 

مجازی منتشر کند.

پوست اندازی برای عدالت فرهنگی 
شنیداری موسیقی نواحی

محمدعلــی مرآتــی دبیــر پانزدهمیــن 
جشنواره موســیقی نواحی ایران هم گفت: 
از سال گذشته پوســت اندازی برای عدالت 
فرهنگــی شــنیداری موســیقی نواحی 
ایران آغاز شــد؛ ملاک برای شرکت در این 
جشــنواره به احترام بزرگان موســیقی بر 

اساس یک فراخوان تعریف شد.
محمدعلی مرآتی ادامه داد: موسیقی نواحی 
ایران یک موسیقی ســطح هنری است که 
نخبگان و بزرگان گروه های شرکت کننده 
را انتخــاب می کنند و ما تــلاش می کنیم 
شــرایط را برای اجرای شرکت کنندگان در 
این جشــنواره ایجاد کنیم، متأسفانه هنوز 
این ظرفیــت را نداریم کــه از همه گروه ها 
برای حضور در این جشــنواره دعوت کنیم. 
ظرفیت اســتان فارس از منظر موسیقی در 
تنوع فرهنگ شنیداری موســیقی اقوام بر 
همگان روشــن است؛ در این اســتان اقوام 
مختلفی در کنار هم موســیقی فراقومیتی 

ایجاد کردند.
دبیر پانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی 
ایران در پایان گفت: امســال بــه زودی از 
اداره کل ها خواســته می شــود که ظرفیت 
موسیقی را اعلام کنند؛ بدون شک ساز و کار 
امســال دقیق تر خواهد بود. خود منطقه ها 
افراد را معرفی می کننــد و ظرفیت بندی ها 
مشــخص می شــود تا بتوانیم از این طریق 

عدالت موسیقی نواحی را ایجاد کنیم.
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میدان

رســانه های مختلف جهان قهرمانی تیم ملی فوتسال 
ایــران در هفدهمین دوره رقابت هــای جام ملت های 
آسیا را بازتاب دادند و از آن به عنوان موفقیتی شیرین 

برای شاگردان وحید شمسایی نام بردند.
تیم های ملی فوتســال ایران و تایلنــد در دیدار نهایی 
مســابقات جام ملت های ۲۰۲۴ آســیا روز یکشنبه 
از ســاعت ۱۴:۳۰ به مصاف هم رفتند که این دیدار با 
برتری ۴ بر یک به سود ملی پوشان کشورمان به پایان 

رسید تا ایران برای بار سیزدهم قهرمان آسیا شود.
قهرمانی ملی پوشــان فوتســال ایران در بســیاری از 
رســانه های جهان بازتاب داشــت و این رســانه ها به 

پوشش قهرمانی ایران پرداختند.

پایگاه خبــری »thevocket« در خصوص 
قهرمانــی ایــران نوشــت: ایــران بــرای 
ســیزدهمین بار عنوان قهرمانی آســیا را به 
دســت آورد و به یک موفقیت شیرین رسید. 
شاگردان شمســایی با گلی که در دقیقه اول 
به ثمر رســاندند هزاران هوادار تایلند را در 

همان ابتدای بازی ساکت کردند.
رسانه »۲۴h« نوشــت: تایلند در لحظات پایانی بازی 
شانسی برای به تساوی کشــاندن بازی نداشت و بازی 
را به ایران واگذار کرد.»okezone« نوشــت: ایران با 
برتری برابر تایلند سیزدهمین عنوان قهرمانی خود را 
به دست آورد. تایلند با این شکســت برای سومین بار 

دستش از جام قهرمانی آسیا کوتاه ماند.
رســانه »tribunnews« نوشــت: ایران با 
برتری برتــری برابر تایلند، ایــن تیم را نابود 

کرد و سیزدهمین جام را به دست آورد.
»thanhnien« نوشت: تیم تایلند در فینال 
شکست سختی متحمل شــد و ایران بر بام 
 Extra« فوتسال آسیا ایستاد.پایگاه خبری
Time« اندونزی هم به ســیزدهمین قهرمانی ایران 
اشاره کرد.رســانه ویتنامی »soha« نوشت: تایلند در 
خانه شــاهد قهرمانی حریف خــود در بازی های جام 
ملت های آسیا بود. تیم فوتســال تایلند با وجود تلاش 
تا ثانیه های پایانی باز هم نتوانســت از باخت سنگین 

مقابل ایران در فینال مسابقات آسیایی فرار کند.
»ithethao«نوشت: تیم فوتسال تایلند در برابر قدرت 
ویرانگر ایــران درمانده شــد و برای ســومین بار جام 
قهرمانی را از دست داد.رســانه »sports۴۴۲« هم به 

سیزدهمین قهرمانی ایران در آسیا اشاره کرد.
صفحه »Futsal Profissional« هم ضمن انتشــار 
ویدئویی از لحظه بالا بردن جام قهرمانی توســط علی 
اصغر حســن زاده کاپیتان تیم ملی ایران نوشت: ایران 

قهرمان جام ملت های فوتسال ۲۰۲۴ آسیا شد.
صفحه »فدراســیون فوتبال جنوب شرق آسیا« هم با 
انتشار پســتی قهرمانی ایران در جام ملت های آسیا را 

تبریک گفت.

کاپیتان تیــم فوتبــال آلومینیوم اراک مدعی شــد 
این تیم لیاقت دســتیابی بــه عنــوان قهرمانی جام 
حذفــی را دارد.امیر نــوری، درباره پیــروزی تیمش 
برابر پرســپولیس در جام حذفی اظهار داشــت: برد 

بسیار دلچســبی بود و بعد از اینکه در چند بازی نتایج 
دلخواه مان را نگرفتیم، این برد ما را خوشــحال کرد. ما 
دو بار از پرسپولیس عقب افتادیم، ولی نتیجه را جبران 
کردیم و نشان دادیم که تیم باکیفیتی هستیم. در چند 

بازی هم که نتیجه نگرفتیم، واقعاً بدشانس بودیم، ولی 
امیدوارم در ادامه نتایج خوبی در لیگ برتر بگیریم.

وی در مورد از دست دادن پنالتی اش برابر پرسپولیس 
تصریح کرد: هر بازیکنی با سبک خودش پنالتی می زند 

و من هم پنالتی را محکم زدم که متأســفانه بدشانسی 
آوردم و توپ به تیر خــورد. در آن لحظه خیلی ناراحت 
بودم، ولی بازیکنان به سمت من آمدند و گفتند که این 

بازی را می بریم. خدا را شکر که این اتفاق رخ داد.

فوتسال

آلومینیوم

سپهر ســتاری  ســتار همدانی درباره 
شرایط این روزهای استقلال صحبت کرد.

 لیگ برتــر ایران به روزهای حســاس خود 
رســیده و رقابت اســتقلال و پرسپولیس 
بــرای کســب عنــوان قهرمانــی نزدیک 
و نفس گیر شــده اســت.در حــال حاضر 
اســتقلال با ۵۳ امتیاز در صدر جدول قرار 
دارد و پرســپولیس هم بــا ۵۲ امتیاز دوم 
است. این ۲ تیم در هفته بیست وپنجم لیگ 
برتر دیدارهای حساســی را در پیش دارند 
و محکوم به پیروزی هســتند. استقلال این 
هفته باید در تبریز به مصــاف تراکتور برود 
و پرسپولیس هم در تهران میزبان سپاهان 
خواهد بود. نتایج ســرخابی ها در این هفته 
از رقابت هــا تاثیر زیادی روی سرنوشــت 
قهرمانی خواهــد داشــت و کوچک ترین 
لغزشی از ســوی هرکدام از ۲ تیم، می تواند 

شرایط را به سود رقیب تغییر دهد.
ســتار همدانی، بازیکن اســبق اســتقلال 
درباره آخرین وضعیت استقلال در آستانه 
دیدار با تراکتور صحبت کــرده که در ادامه 

می خوانید:

 اســتقلال روز چهارشــنبه یک 
بازی حســاس را مقابــل تراکتور در 
پیش دارد. شــرایط این تیم را چطور 

می بینید؟
اســتقلال بــرای قهرمانی با پرســپولیس 
می جنگــد و هر بــازی یک فینال اســت. 
قهرمانی اســتقلال الان در دست خودش 
اســت و همه چیز به تلاش این تیم بستگی 
دارد. امیدوارم اســتقلال از پــس این بازی 
بربیاید و شرایط را به گونه ای پیش ببرد که 
دل هواداران را شــاد کند. تراکتور هم تیم 
بسیار خوبی اســت و تغییراتی در کادر فنی 
این تیم ایجاد شده و فکر کنم انگیزه بالایی 
داشته باشــند. بازی برابر تراکتور همیشه 
برای استقلال سخت بوده و تراکتور هم کار 

ساده ای ندارد و بازی جذابی خواهد بود.

 حســین حســینی هم محروم شده و 
نمی تواند در این بازی به میدان برود. نظر 

شما درباره حکم کمیته انضباطی چیست؟
حضور حســینی می توانســت خیلی مفید 
باشد و شــاید غیبت او مشکل ســاز شود. 
امیــدوارم جانشــین او عملکــرد خوبــی 
داشــته باشــد که به تیم آســیبی نرسد. 
من فکــر می کنم درباره مســائلی شــبیه 
به این، می شــود با یک تذکــر جدی برای 
امثال حسینی ماجرا بســته شود. حسینی 
بازیکنی نیســت کــه دائم در حــال خطا 
باشد و بازیکنی اســت که در ۱۰ سال اخیر 
خطایــی از او ندیده ایم. به نظرم می شــد با 
یک تذکر جدی حســینی را توجیه کرد که 
مسائل را رعایت کند. او مســائل اخلاقی و 
تعهد به اجتماع و کشــور را همیشه رعایت 
کرده و بازیکن ملی ماســت. به نظرم کمیته 
انضباطی می توانســت با یک تذکر ماجرا را 

تمام کند.

 تراکتور هم اخیرا دچار تغییر و تحول 
شده و حمید مطهری روی نیمکت این 
تیم می نشــیند که با توجه به سابقه 
حضــورش در پرســپولیس احتمالا 
انگیزه های ویژه ای بــرای این بازی 

دارد.
بازی مقابل اســتقلال و پرســپولیس برای 
هر کســی اهمیت دارد. من خــودم وقتی 
در تیم هــای دیگــر مثل بهمن، کشــاورز 
و تراکتــور بودم دوســت داشــتم جلوی 

استقلال و پرسپولیس بازی کنم. 
حمید مطهــری هم یکــی از مربیان خوب 
ماست و تلاش زیادی می کند و امیدوارم به 
همراه آقای گل محمــدی در تراکتور موفق 
باشــند و تیم را از این شــرایط خارج کنند. 
مشــکلات تراکتور فنی نیســت و مسائل 
دیگری اســت که مــن بارها به آن اشــاره 
کرده ام و مشــکلات تراکتور بــا تغییر کادر 

فنی حل نمی شود.

 در شرایطی که اســتقلال به مقطع 
حساسی از فصل رسیده، به نظر می آید 
نکونام و خطیر هم تصمیم گرفته اند فعلا 
سکوت کنند و درباره مشکلات حرفی 
نزنند. نظرتان دربــاره اتفاقات اخیر و 

سکوت این روزهای آن ها چیست؟
مطمئمن باشد دود این اختلافات به چشم 
اســتقلال خواهد رفــت. قاطعانه می گویم 
که جواد نکونام به همــراه بازیکنان و کادر 
فنی تمام تلاش شــان را کرده انــد و تیم در 
صدر جدول اســت ولی وقتی اختلافاتی به 
این شکل وجود دارد که به شدت روبه روی 
هم قرار دارند، اســتقلال ضربــه می خورد. 
ســکوت هم نمی تواند به تنهایی مشکلات 
را نادیده بگیــرد و کادر مدیریتــی باید از 
کادر فنی حمایت کند و جلســه بگذارند که 
داخل تیم باهم آشــتی کنند. تمام زحمات 
تیم به همین ۶ هفته بســتگی دارد. فارغ از 
تمام مشــکلات باید باهم آشــتی کنند و 

کادر مدیریتی باید دل کادر فنی را به دست 
بیاورد. کار ســختی هم نیســت و باید بین 
نکونام و خطیر نشستی بگذارند و از زحمات 
کادر فنی تشــکر کنند تا روحیــه بگیرند و 
برای این ۶ بازی همه دســت به دســت هم 

بدهند تا استقلال به هدفش برسد.

 نظر شــما درباره واگذاری استقلال 
چیست؟

این اتفاق خوبی اســت و آن را بــه فال نیک 
بگیریم ولــی چون تصمیمات مــا دقیقه ۹۰ 
گرفته می شــود، حتما مشــکلات خودش را 
خواهد داشــت. امیدوارم با چیدمان صحیح 
و تخصصــی مدیریتــی، بتوانند مشــکلات 
استقلال را حل کنند تا این تیم بتواند مباحث 

زیرساختی و توسعه خود را انجام دهد.

 پرسپولیس هم این هفته بازی مهمی 
با سپاهان دارد و در جام حذفی هم به 
شکلی عجیب شکست خورد. با توجه 
به غیبت احتمالی بیرانوند شرایط این 

تیم را چطور می بینید؟
بیرانوند یک بازیکن تاثیرگذار اســت ولی 
شــاید اگر مقابل آلومینیوم بــازی می کرد 
هم پرســپولیس با توجــه به انگیــزه تیم 
رقیب باز هم شکست می خورد. در مجموع 
ولی حضور بیرانوند قطعــا می تواند به نفع 
پرســپولیس باشــد و کمک روحی و روانی 
و فنی کند. پرســپولیس هم از این موضوع 
آسیب می بیند. از بازی خوب آلومینیوم اما 
نباید گذشــت که ۲ بار با ۲ گل عقب بودند 
ولی به بازی برگشــت. بازی پرســپولیس 
مقابل ســپاهان به نوعی بازی رقباســت و 
ســپاهان اگر ببرد به پرســپولیس نزدیک 
می شــود ولی مســاوی به نفع اســتقلال 
اســت. پرســپولیس هم اگر ببرد به رقابت 
با اســتقلال ادامه می دهد و بــه نظرم بازی 
تاکتیکی می شود و تقابل این ۲ تیم همیشه 

جذاب بوده و بازی زیبایی خواهد بود.

بازتاب سیزدهمین قهرمانی تیم ملی فوتسال ایران در رسانه های جهان

نوری: نشان دادیم لیاقت قهرمانی در جام حذفی را داریم

محمود فکری: 

 استقلال در مورد من خودزنی کرد
خریدار  سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال 
با ارایه توصیه ها و راهکارهایی به ســرمربی 
آبی پوشــان بــرای قهرمان شــدن در لیگ 
بیست و ســوم گفت: زمانی که من با استقلال 
صدرنشین بود برکنارم کردند.محمود فکری 
در خصوص دیدار روز چهارشنبه آبی پوشان 
برابر تراکتور گفت: تراکتــور یکی از تیم های 
خوب لیگ اســت که با تغییراتــی که در این 
تیم بوجود آمده خطرناک تر از گذشته نشان 
می دهد و می تواند برای اســتقلال مشــکل 
ساز شــود.آبی ها باید ۵ دیدار باقی مانده را با 
پیروزی به پایان برسانند تا بتوانند به قهرمانی 
دست پیدا کنند، اســتقلال باید با تمام توان 
به مصاف تراکتور برود چــون پیروزی در این 
دیدار باعث خواهد شــد آبی ها گام محکمی 

برای قهرمانی بردارد.

باید مشکلات مالی استقلال حل شود
وی در خصوص هلدینــگ خلیج فارس که 
مالک باشگاه استقلال شــده است تصریح 
کرد: این اتفاق را باید بــه فال نیک بگیریم. 
بخش اعظم مشــکلات استقلال مالی است 
و با توجه ســرمایه بــالای هلدینگ خلیج 
فارس این مشــکل می تواند برای همیشه از 
بین برود تا هم بازیکنان دیگر دغدغه مالی 
نداشته باشند هم باشگاه بتواند نفرات مورد 
نظر کادر فنی را جذب کند و دیگر شــاهد 

بسته شدن پنجره نقل و انتقالات استقلال 
به دلیل مشکلات مالی نباشیم، سرخابی ها 
مشکلات زیادی بابت مســائل مالی داشته 
اند و باید امیدوار باشــیم دیگر شاهد چک 

برگشتی برای باشگاه استقلال نباشیم.

استقلال نیاز به تغییرات
 مدیریتی دارد

سرمربی ســابق استقلال در پاســخ به این 
ســوال که آیا تغییرات در ســطح مدیریت 
برای اســتقلال در فصل آینده لازم اســت 
یا خیر تاکید کرد: اگر قرار باشــد حاشیه ها 
همچنــان ادامه داشــته باشــد تغییرات 
ضروری است. اســتقلال امسال از اختلاف 
مدیر عامل و ســرمربی ضربه هــای زیادی 
خورد بنابراین اگر قرار اســت تغییر صورت 
بگیرد باید با دقت و کارشناسی شده صورت 
بگیــرد. مجموعــه جدید بایــد بهترین ها 
را بــرای مدیریت باشــگاه انتخــاب کنند. 
اســتقلال به آرامش نیــاز دارد و با توجه به 
اینکه برخی از مســؤولان هلدینگ خلیج 
فارس به اســتقلال علاقه دارند باید منتظر 

تغییرات مدیریتی خوبی باشیم.

توصیه های فکری به نکونام برای 
قهرمانی

فکری در پاســخ بــه این پرســش که چه 

توصیه های برای ســرمربی اســتقلال در 
هفته های پایانی دارید گفت: اســتقلال به 
حســاس ترین زمان لیگ رســیده این تیم 
یک امتیــاز از رقیب قدیمی بیشــتر دارد 
و ابتکار عمل برای قهرمانی در دســت آبی 
پوشان است، با توجه به ســال ها حضور در 
استقلال و شــناخت کامل از اطراف تیم به 
جواد نکونام که تا به اینجــا عملکرد خوبی 
برای اســتقلال داشــته توصیــه می کنم 
ابتدا آرامش خود را حفظ کــرده و آن را به 

بازیکنان انتقال دهد.
اجازه ندهد حاشــیه های اطــراف تیم به او 
و بازیکنانش آســیب برســاند. جو همدلی 
و صمیمیت را تــا پایان فصــل حفظ کند. 
کسانی را که به دنبال تفرقه افکنی هستند 
را از تیم دور کند، در طــول دیدارهای باقی 
مانده دچار اشتباه نشوند و از موقعیت های 
بدست آمده اســتفاده کنند، الان زمان آن 
است که مجموع استقلال اختلافات را کنار 
گذاشــته و همه به فکر قهرمانی باشند تا به 

هدفی که از ابتدای فصل داشته اند برسند.

شاید روزی به استقلال برگردم
سرمربی ســابق استقلال در پاســخ به این 
سوال که اگر شرایط فراهم شــود باز هم به 
اســتقلال باز خواهید گشــت تا به عنوان 
ســرمربی فعالیت کنید یا خیر تصریح کرد: 

هیچ چیز در زندگی مشــخص نیست، من 
از دوره گذشــته که سرمربی استقلال شدم 
تجربه خوبی کســب کردم. تیــم من صدر 

جدول بود اما من را برکنار کردند.
ما اگر قهرمان می شــدیم به اسم استقلال 
نوشته می شــد نه من، قرار نیست هر کسی 
ســرمربی می شــود ســال ها در استقلال 
بماند تغییر طبیعی اســت، اما در مورد من 
مجموعه اســتقلال خودزنی کــرد و از من 

حمایت نکرد و پشت من نماند.
ناراحتی من این اســت چرا از من حمایت 
نشــد، تیم من در حال نتیجــه گرفتن بود 
اما آن اتفاقــات رخ داد و من برکنار شــدم. 
البته من همیشه استقلالی هستم و خواهم 
بود و تحت هر شــرایطی از این تیم حمایت 
می کنم چــون جوانی خــود را در این تیم 
گذاشتیم و با تمام وجود استقلال را دوست 

داشته و دارم.اگر سمتی در استقلال داشتم 
به نوعــی دیگر حمایت می کنــم و حالا که 
ســمتی ندارم به نوعی دیگر. بــرای این که 
شــاید روزی دوباره به عنوان ســرمربی به 
اســتقلال برگردم قطعاً از تجربه گذشــته 
اســتفاده خواهم کرد ولی در مجموع تحت 
هر شــرایطی همه ما پیشکســوتان از تیم 
حمایت خواهیم کرد تا اســتقلال بتواند به 

هدفش که قهرمانی است دست پیدا کند.
محمود فکــری در پایان گفــت و گویش با 
خبرنگار مهر گفت: چند پیشنهاد از تیم های 
مختلــف دارم اما فعلًا در منزل اســتراحت 
می کنم. در هفته های گذشته چند پیشنهاد 
از لیگ یک و لیگ برتر داشتم که با توجه به 
نزدیک شدن به پایان فصل همه چیز به بعد 
از لیگ موکول شــده و باید ببینم در آینده 

چه اتفاقی رخ خواهد داد.

ادامه رکوردشکنی های سریع ترین شناگر ایران 
در کشور آلمان؛ هتریک عبدلی در ۵۰ مترآزاد

ســریعترین شــناگر ایران که در جریان مرحله مقدماتی ماده ۵۰ آزاد 
مســابقات قهرمانی شــنا آلمان رکورد این ماده را جابجا کرده بود، در 

فینال باردیگر این زمان را بهبود بخشید.
سامیار عبدلی در مرحله مقدماتی مسابقات مسافت بلند شنا قهرمانی 
کشــور آلمان موفق به جابجابی رکورد ۵۰ متر آزاد شده و در فینال این 

رقابت ها نیز بار دیگر رکورد این ماده را بهبود بخشید.
عبدلی در ماده ۵۰ متر آزاد این مســابقات ابتــدا در مرحله مقدماتی با 
ثبت زمان ۰۰:۲۲.۷۴ رکورد این ماده که پیــش از این به نام خود ثبت 
بود را جابجا کرد. این شــناگر ســرعتی ایران باز هم به این رکورد اکتفا 
نکــرد و و در فینال این ماده نیــز با ثبت زمــان ۰۰:۲۲.۵۶ یکبار دیگر 

رکورد خود را بهبود بخشید.
سامیار عبدلی پیش از این در مسابقات شــنا بازی های آسیایی در مهر 
۱۴۰۲ با زمان ۰۰:۲۲.۸۰ رکورد این ماده را به نام خود ثبت کرده بود و 

بعنوان سریعترین شناگر ایران شناخته می شد.
شــناگر جوان و آینده دار ایران پیش از این در مســابقات شنا قهرمانی 

آلمان موفق شد دوبار رکورد ماده ۱۰۰ متر آزاد را جابجا کند.
ماده ۵۰ متر آزاد مسافت بلند:

رکورد پیشین:
ســامیار عبدلی – بازی های آســیایی هانگژو / مهر ۱۴۰۲/ ثبت زمان 

۰۰:۲۲.۸۰
رکورد جدید:

سامیار عبدلی – مسافت بلند شنا قهرمانی کشــور آلمان/ اردیبهشت 
۱۴۰۳

مرحله مقدماتی: ثبت زمان ۰۰:۲۲.۷۴
فینال: ثبت زمان ۰۰:۲۲.۵۶

توافق بدون پیش شرط
 مشخص شدن بازیکنان مازاد تراکتور 

بعد از صدور مجوز گل محمدی
یحیی گل محمدی برای پذیرش پیشنهاد باشــگاه تراکتور تبریز هیچ 

شرط قبلی در خصوص لیست بازیکنان فعلی این تیم نداشته است.
 باشگاه تراکتور تبریز پس از بررسی گزینه های مختلف داخلی تصمیم 
گرفت یحیی گل محمدی را به عنوان ســرمربی انتخاب کند اما حضور 
او در هفته های پایانی فصل جاری لیگ برتر با موانعی روبرو شــد. بدین 
ترتیب با تشــخیص گل محمدی، فعلا حمید مطهری به عنوان مربی 

موقت فعالیت کند.

گل محمدی در حالــی منتظر تاییدیه های لازم بــرای کار در تراکتور 
تبریز است که شایعه مخالفت او با حضور چند بازیکن باتجربه تراکتور 
همچون شجاع خلیل زاده، مهدی شیری و سیامک نعمتی مطرح شده 
است. جدایی این بازیکن ها از پرسپولیس در زمان حضور گل محمدی 
دلخوری هایی را بین بازیکنان با سرمربی وقت تیم ایجاد کرد که باعث 

مطرح شدن چنین حاشیه هایی شده است.
این در حالی اســت که گل محمدی لیســت مازادی به تراکتور اعلام 
نکرده و حتی لیســت خرید بازیکنان برای تابســتان را هم ارائه نکرده 
است. او منتظر است مجوز حضورش در باشگاه پرطرفدار تبریزی صادر 
شــده و ســپس درباره نقل و انتقال بازیکنان تراکتور در تابستان فصل 
جاری تصمیم گیری کند و بدون هیچ پیش شــرطی در این خصوص 

حاضر به پذیرش هدایت تراکتور شده است.

هفته ۲5 لیگ برتر
  شمس آذر - پیکان؛ جذاب و مهیج

 در ورزشگاه خالی!
در اولین مسابقه از هفته بیست و پنجم لیگ برتر تیم شمس آذر قزوین 

در ورزشگاه خالی از تماشاگر میزبان پیکان تهران است.
 نخستین مسابقه از هفته بیست و پنجم لیگ برتر امروز ساعت ۱۸:۲۰ 
در ورزشگاه سردار آزادگان قزوین بین دو تیم شمس آذر و پیکان برگزار 
می شود. این دومین مسابقه دو تیم در تاریخ لیگ برتر است بازی رفت 
نه برنده داشت و نه تماشاگر  و دو تیم با تســاوی یک بر یک امتیازها را 
تقسیم کردند. بازی برگشت هم با رای انضباطی بدون تماشاگر خواهد 

بود. 
شمس آذر بعد از دو برد متوالی مقابل استقلال در مسابقه ای مهیج ۳ بر 
۲ شکســت خورد و اکنون با ۳۱ امتیاز در رده هشتم جدول ایستاده که 

در اولین تجربه لیگ برتر جایگاه مناسبی برایش محسوب می شود.
 پیکان هم  بعد از پیروزی مقابل اســتقلال خوزستان دو مساوی پر گل 
۲ بر ۲ مقابل مس رفســنجان و هوادارتهران داشت. شاگردان عنایتی 
۲۵ امتیازی روی پله یازدهم جدول لیگ ایستاده اند و خیالشان تقریبا 
از سقوط نکردن راحت است. فردا هم دو تیم می توانند بازی پرهیجان 
و پرگل به نمایش بگذارند. تیــم برنده در این بازی یــک پله می تواند 
در جدول صعود کند. شــمس اذر در صورت باخت ممکن است دو پله 

سقوط کند اما پیکان بازنده هم بشود از جایش تکان نخواهد خورد. 
شــمس آذر به دلیل اتفاقات مســابقه با تراکتور هم ۴۰ میلیون تومان 
جریمه شــد و همچنین در یک دیدار از حضور تماشاگران محروم شده 

که به این ترتیب بازی فردا بدون تماشاگر خواهد بود.
برنامه مسابقات هفته:

هفته بیست و پنجم: گرامیداشت روز ملی خلیج فارس- شهادت استاد 
مرتضی مطهری و روز معلم

سه شنبه ۱۱ اردیبهشت ۱4۰3
شــمس آذر قزوین- پیکان  تهران - ســاعت ۱۸:۲۰- ورزشگاه سردار 

آزادگان قزوین
چهارشنبه ۱۲  اردیبهشت ۱4۰3

هوادار تهران - صنعت نفت آبادان- ساعت ۱۷- ورزشگاه پاس قوامین 
تهران

تراکتور تبریز -استقلال- ساعت ۱۷- ورزشگاه یادگار امام تبریز  
مس رفسنجان - گل گهر  سیرجان  - ساعت ۱۷:۴۵- ورزشگاه شهدای 

مس رفسنجان
ذوب آهن اصفهان - نساجی مازندران   - ســاعت ۱۸- ورزشگاه فولاد 

شهر اصفهان
آلومینیوم اراک- فولادخوزســتان- ســاعت ۱۸:۱۵- ورزشــگاه امام 

خمینی)ره( اراک
استقلال خوزســتان- ملوان بندر انزلی  - ســاعت ۱۸:۱۵- ورزشگاه 

غدیر اهواز
پرســپولیس - فــولاد مبارکه ســپاهان اصفهان- ســاعت ۱۹:۳۰- 

ورزشگاه آزادی تهران



یادداشت

استان

اصفهان-مریم مومنــی   محمد رجالی در نشســت 
خبری با خبرنگاران به مناســبت هفته ســامت بیان 
داشــت:بخش جراحــی قلــب بیمارســتان شــریعتی 
کنون ۴۰۰  اصفهان در ســال ۱۴۰۱ راه انداری شــد کــه تا
مــورد جراحی قلــب در این بیمارســتان رایــگان انجام 

شده است.
کــرد: همچنیــن بخــش  ایــن مقــام مســئول اضافــه 
آنژیوگرافی در بیمارستان شریعتی راه اندازی شده که 

خدمات آن نیز برای بیماران کاملاً رایگان است.
رجالــی گفت: جراحــی بیماری های مغزی نیــز که قبا 
بیماران بــه تهــران ارجاع داده می شــدند و دســت کم 
۱۵۰ میلیــون تومــان بــرای بیمار هزینــه دارد طی ســه 
ســال گذشــته در بیمارســتان شــریعتی اصفهــان کــه 
بــه دســتگاه نویگیشــن جراحــی مغــز مجهــز شــده بــا 
هزینــه ۲۰ میلیــارد تومــان انجام می شــود که تــا کنون 
هفت مــورد جراحی موفقیت آمیز در این بیمارســتان 

داشته ایم.
مدیریت درمان تأمیــن اجتماعی اســتان اصفهان در 
کــر درمانی  ارتبــاط با تعــداد ویزیت انجام شــده در مرا
گذشــته بیــش از ۱۰ میلیــون  توضیــح داد: در ســال 
ویزیــت ســرپایی و ۸۰ هــزار بســتری و ۵۰ هــزار عمــل 
جراحــی انجام شــده اســت که نســبت بــه ســال ۱۴۰۱، 

حدود ۱۰ درصد رشد داشته است.

وی با اشــاره باینکه تامین اجتماعی بزرگترین خریدار 
خرید خدمت در کشــور اســت، بیان داشــت: در سال 
گذشــته میــزان خرید خدمتــی حــوزه درمــان ۳۰۰ هزار 
پرونــده بســتری و ۳۲ میلیــون پرونــده ســرپایی بــا 

مجموع ۶ هزار همت بوده است.
ایــن مقــام مســئول بــا بیــان اینکــه میانگیــن ظرفیت 
بیمارســتان ها در اســتان بــالای ۹۰ درصــد اســت ، 

افزود:متوســط اقامــت هــر بیمــار در بیمارســتان ها 
۲ و نیــم روز اســت کــه در حــال حاضــر ۸۰۰ تخــت در 

بیمارستان ها در دسترس بیماران می باشد.
در  رایــگان  خدمــات  ارائــه  بــه  اشــاره  بــا  رجالــی 
زایشگاه های بیمارســتان  شــریعتی و غرضی اصفهان 
گفــت: بــه رغــم اینکــه پزشــک متخصــص زایمــان بــه 
صورت ۲۴ ســاعت در بخش ال. دی آر مســتقر اســت 

اما ظرفیــت زایمــان ایــن بیمارســتان ها خالــی مانده 
اســت. مدیریــت درمــان تأمیــن اجتماعــی اســتان 
اصفهان ادامه داد: همچنین در اتاق های ال.دی .آر 
 NICU دو بیمارســتان شــریعتی و غرضی چهار بخش

یا مراقبت ویژه نوزادان نیز احداث شده است.
وی گفت: زایشــگاه بیمارســتان شــریعتی هشت اتاق 
زایمــان ال. دی. آر و بیمارســتان غرضــی پنــج اتــاق 
زایمان مجهز دارد که برای این امــر ۳۵ میلیارد تومان 

هزینه شده اما ۵۰ درصد مراجعه کننده دارد.
ایــن مقــام مســئول همچنیــن بیــان داشــت: زایمان 
۵۰ درصــد از خانم هــای مبتــا بــه ایــدز بــه دلیــل ارائه 
خدمات بهداشــتی مناســب در بیمارســتان ها سالم 

بوده است.
کنــون ۴۰۰ کــودک ناشــنوا در  رجالــی بــا بیــان اینکــه تا
اســتان اصفهــان شناســایی شــدند، گفت:بــرای این 
کــز درمانــی تأمیــن  نــوزادان در بیمارســتان ها و مرا
اجتماعــی کاشــت حلــزون بــه صــورت رایــگان انجــام 

شده است.
وی افــزود: بــر اســاس شــاخص تعــداد بیمه شــدگان 
تأمین اجتماعی و امکاناتی که به اصفهان داده شــده 
اصفهان در رده پانزدهم اســت، در حالی که دست کم 
اســتان بــه پنــج بیمارســتان و ۲۰ درمانگاه جدیــد نیاز 

دارد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
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 نگارنــده: رضــا قاســمی مدیــر اداره ارتباطــات و 
اموربین الملل شهرداری قدس    چنانچه با رویکرد 
حق در مقابل تکلیف یا مســئولیت به بررســی حقوق 
کاربر پرداخته شود، حقوق کاربر در طرف دیگر تکلیف 
یا مسؤلیت رسانه )شــبکه اجتماعی( قرار می گیرد؛ بر 
این اســاس هیچ کاربری بدون مسئولیت،نمی تواند 
کاربــر شــبکه  مدعــی حــق شــود. در ایــن رویکــرد، 
اجتماعی نه تنها منفعل نیست، بلکه مسؤل هم هست و همانگونه که رسانه یا 
شبکه اجتماعی مکلف به انجام وظایفی در برابر مخاطب خود است، مخاطب 
نیز مسئولیت های دیگری برگردن دارد. در این راستا، می توان حقوق مخاطب 

را به عنوان یکی از شاخه های حقوق رسانه نیز درنظر گرفت.
حقوق رســانه یا ارتباط جمعی یکی از رشــته های نســبتا جدید و بین رشــته ای 
اســت که حقوق ، آزادی ها و قواعد حقوقی راجع بــه ارتباطات جمعی را مطالعه 
می کند. ارتباطات جمعــی مقوله ای از ارتباطات اســت که چهــار عنصر مهم در 
هر ارتباط جمعی وجود دارد که عبارتند از : برقرار کننــده ارتباط ، دریافت کننده 
ارتباط، پیام یا محتوای ارتباط و وســیله ارتباط . هــدف از حقوق ارتباط جمعی 
آن است که ارتباطات جمعی و تعامل بین عناصر مذکور را تنظیم و تضمین کند 
. برای مثال ، حقــوق ، آزادی ها و تعهدات ، مســئولیت های برقــرار کننده ارتباط 
و دریافت کننده ارتباط را مشــخص می کند ، حدودی که در محتــوای ارتباط یا 
تنظیم پیام باید رعایت شود تعیین می سازد و قواعد ناظر بر انواع وسایل ارتباط 
جمعی را اعام می نماید . بنابراین ، حقوق رسانه از دو لحاظ بین رشته ای است 
. از یــک لحــاظ ترکیبــی از موضوعــات و مســائل و روش هــای رشــته ای حقوق و 
رشته ارتباطات است و از سوی دیگر ، ترکیبی است از رشته های مختلف حقوق 

عمومی ، حقوق بشر ، حقوق بین الملل ، حقوق خصوصی ، حقوق کیفری.
 حقوق رسانه اغلب در دو معنای زیر به کارمی رود:

الف- مجموعه قوانین و مقرراتی که بر رسانه ها و افراد وابسته به آن حکومت می کند.
ب- امتیازات و توانایی هایی که قانون برای رســانه ها یا افراد فعال در این عرصه 

به رسمیت شناخته است.
با وصف فوق، می توان حقــوق کاربر را اینگونه تعریف کرد که: امتیازاتی اســت که 
قانون برای کاربر درنظر می گیرد و بر آن اساس، تکالیف و مسؤلیت هایی بر رسانه 

ها و اصحاب آن بار می شود .
هدف حقوق رســانه هم که مبتنی بــر دو حــوزه ارتباطات و حقوق اســت، تاش 
بــرای تنظیم و تضمیــن تعامل بین عناصــر ارتبــاط جمعی و نیز تعییــن حقوق، 
آزادی ها، تعهدات و مســؤلیت های برقرارکننده و دریافت کننده ارتباط، تعیین 
حدود محتوای ارتبــاط یا تنظیم پیــام و نیز تعیین قواعــد ناظر بر انواع وســایل 

ارتباط  جمعی می باشد .
ارتباطات رایانه ای جهانی )اینترنت( که در فضای مجازی صورت می گیرد، محدود 
به مرزهای جغرافیایی نشــده و قلمــرو جدیدی بــرای فعالیت های بشــری بوجود 
آورده است. بگونه ای که امکان بکارگیری حقوق موجود در چارچوب مرزهای ملی 
را تضعیف نموده اســت. با توجه به نفوذ اینترنت در عرصــه های مختلف حقوقی، 
گزیر از قانونمند  سیاسی، مالی، تجاری و اجتماعی جوامع بشری، دولت ها خود را نا
نمودن اینترنت دیده و به فراخور حال خود قوانین داخلی و بین المللی برای این فضا 
وضع نموده اند. گسترش استفاده از فضای مجازی به همراه شرایط جدیدی که بستر 
گ ها ، انجمن ها ، پست الکترونیک و حتی اتاق های  اینترنت، اعم از سایت ها، وبا
گفت وگو، برای تبادل اطاعات ایجاد کرده است می تواند منجر به چالش های زیادی 

در عرصه حقوق مجازی شود .
مفهوم حقوق مجازی بیانگر این واقعیت است که با توجه به گره خوردن زندگی افراد 
با فضای مجازی برخــی از اطاعات و داده های شــخصی در دســترس عموم گرفته 
است، عدم افشای این دسته از اطاعات و داده ها از حقوق اساسی هر فرد است و هر 
فرد مکلف به رعایت و احترام به حقوق شخصی و اطاعات افراد در فضای مجازیست 
. در حقیقت، ظهور فضای مجازی، جریان مسائل مختلف و وضعیت حقوقی فضای 
مجازی در عصر حاضر باعث مطرح شدن چالش ها و تردیدهای حقوقی بسیاری که 
گاهی ادبیات حقوق سنتی با آنها بیگانه بوده است . به همین دلیل نظام های حقوقی 
مختلف قوانین مختلفی را برای پاسخگویی به مسائل حقوقی فضای مجازی بسته 

یه چالش ها و مسائل پیش رو مطرح کرده است .
ادامه دارد......

با احداث خطوط 132 کیلوولت ورودی و خروجی پست شاهد صورت گرفت؛

 افزایش ضریب اطمینان و پایداری 
شبکه برق بهبهان  

اهواز - محمد مجــدم   مدیــر دفتر نظارت بر خطوط شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزستان از پایان عملیات احداث ورود و خروج خطوط ۱۳۲ کیلوولت در پست 

شاهد بهبهان با ارزش سرمایه گذاری ۱۸۰ میلیارد ریال خبر داد.
مهدی زیبایی فر بیان کرد: عملیات احداث ورود و خروج خطوط ۱۳۲ کیلوولت 
بهبهان اصلی ـ ارجان و بهمئی ـ شاهد در پست شاهد، شامل تأمین تجهیزات، 
عملیــات ســاختمانی، نصــب برج و سیمکشــی بــه طــول ۴ کیلومتــر مدار کــه از 
پروژه های حیاتــی اباغی وزیر نیرو جهــت گذر از پیک ســال ۱۴۰۳ بــوده به پایان 
رسید و برق دار شــد. وی افزود: امکان اســتفاده از ظرفیت پســت ۱۳۲ کیلوولت 
شــاهد بهبهان، افزایش ضریب اطمینــان و بهبــود پایداری شــبکه برق منطقه 
بهبهــان و ایجــاد ظرفیت جدیــد جهت برق رســانی بــه مشــترکین و متقاضیان 

خانگی، صنعتی و کشاورزی از اهداف بهره برداری از این پروژه است.
کنون با احتســاب طــول خط فوق در  لازم به توضیح اینکه از مهر ماه ۱۴۰۲ تا
بخش انتقال و فــوق¬ توزیع، ۱۲ پروژه پســت با  ظرفیــت ۶۹۵ مگاولت آمپر، 
توســعه ۲ بی۱۳۲ کیلوولت ، ۴ پروژه خط به طول ۱۲ کیلومتر مــدار ، ۳ پروژه 
تعویــض ¬هــادی خط بــا هــادی ¬پرظرفیــت بــه طــول ۳۰ کیلومتر مــدار ، ۱ 
پروژه احداث فیبر نــوری به طــول ۶۰ کیلومتر و تعویض تعــداد ۱۶7۰ زنجیره 
مقره های کششــی خطوط انتقــال جمعــا بــا ارزش ســرمایه گذاری ۲۱.۹۳۹ 
میلیارد ریــال در شــبکه تحت نظارت این شــرکت در ۲ اســتان خوزســتان و 

کهگیلویه و بویراحمد اجرایی و به بهره برداری رسیده است.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان:

ن  را زند ما ر  د ب  آ ز  مجا غیر ب  نشعا ا ه  فقر  ۳ ۱ ۰ ۰
شد یی  سا شنا

ساری-امیری فر    مدیرعامل آب و فاضاب مازندران از شناسایی سه هزار 
و ۱۳۶ فقره انشــعاب آب غیر مجاز در این استان طی سال گذشته خبر داد. 
بهزاد بــرارزاده با بیــان اینکه هــر گونه بهره برداری از آب شــرب بدون کســب 
مجوز غیر قانونی است گفت: این امر انشعاب غیر مجاز محسوب می شود 
که براساس قانون، مشترک خاطی به جبران خسارت، جزای نقدی و قطع 
انشــعاب محکــوم می شــود. وی با بیــان اینکــه این گونــه انشــعابات منجر 
به اخال در امــر خدمات رســانی منظم و تضییع حقوق ســایر مشــترکین، 
آلودگی و کاهش عمر مفید شــبکه توزیع آبرســانی افزود: انشعاب غیر مجاز 
به دلیل برداشت بی رویه منجر به افت فشار آب نیز خواهد شد. برارزاده در 
ادامه سخنانش، به شناســایی ســه هزار و ۱۳۶ فقره انشــعاب آب غیر مجاز 
در سطح استان مازندران توسط همکاران شــرکت طی سال گذشته اشاره 
و تصریح کــرد: از این تعداد هــزار و ۶۹7 فقره در شــهرها و هــزار و ۴۳۹ فقره در 
کید بــر اینکه شناســایی انشــعابات غیر  روســتاها شناســایی شــد. وی بــا تا
مجاز بــا جدیت پیگیــری می شــود، افــزود: از مجمــوع انشــعابات غیرمجاز 
شناســایی شــده در ســال گذشــته، هزار و ۹۹۶ فقره انشــعاب با هزینه ۲۹۵ 
میلیارد و ۱۴7 میلیون ریال به مجاز تبدیل شــدند که بیشــترین انشعابات 
مجاز شده در شهرستان آمل با ۴۱7 فقره، نور با ۲۹۱ فقره، ساری با ۲۱۰ فقره، 

نوشهر با ۱۵7 فقره و چالوس با ۱۵۳ فقره بوده است.

درحالــی گمانه زنی ها دربــاره دلایل عدم اجــرای مصوبه مجلس و شــورای 
نگهبان بــرای واردات خودروهای دســت دوم افزایش می یابد که اســامی 
افرادی مانند مخبر معاون اول رئیس جمهور و دســتیار اول ایشان مطرح 
می شــود. این موضوع از آنجایی مســأله ساز شــده که منافع عمدتا دهک 
هــای پاییــن جامعــه نادیــده گرفتــه شــده اســت . بــه همیــن دلیــل پشــت 

پرده های درباره آن مطرح شده است.
به گــزارش ســایت دیــده بــان ایــران، از تابســتان ســال گذشــته آییــن نامه 
واردات خودروهــای دســت دوم به هیئت دولت فرســتاده و مصوبه شــده 

است.
موضــوع واردات خودروهــای دســت دوم در حالی باتکلیف مانده اســت 
که در دو ماه گذشته شــاهد رشــد ۵۰ درصدی قیمت خودرو در ایران بوده 
ایــم. در شــرایط کنونــی گرانــی خــودرو تنهــا به دهــک هــای پاییــن جامعه 

آسیب وارد می کند.
نکتــه عجیــب عــدم اجــرای واردات خودروهــای دســت دوم ایــن اســت 
که این طــرح در مجلــس تصویب شــده و به تائید شــورای نگهبان رســیده 
و قانونــی شــده اســت. امــا در روی میــز دفتــر  معــاون اول رییس جمهــور و 

دستیارش بایگانی شده است.
ایــن مســأله گمانه زنی هــا زیــادی را بــه وجــود آورده اســت. بــه طــوری کــه 

برخــی موضوع نفــوذ مافیای خــودرو ســازی در برخــی مدیــران رده میانی 
دولت اشــاره می کننــد.  طــرح این موضــوع کــه جلوگیــری از ابــاغ واردات 
خودروهای دســت دوم منافع عده ای را به خاطر می اندازد کاما درســت 
اســت. به طور قطع هر طرحی که به نفع مردم باشــد به زیان عده ای مافیا 
است. در ســه ســال گذشــته معاون اول رییس جمهور تاش کرده همواره 
مطابق منافــع ملی و مــردم عمل کند. امــا عده ای بــا نگاه منافع شــخصی 
احتمــالا او را از طرحی که با زحمت فراوان توســط مجلس بــرای کنترل بازار 

خودرو و قشر متوسط جامعه تصویب شده را دور می کنند.

 به نظر می رســد که معــاون اول رییس جمهور یــا دســتیار او مقابل اجرای 
این طرح ایستاده اند توضیحات شــفافی در این زمینه ارائه دهند تا توقف 
اجرای این طرح بیشــتر منجر به دامن زدن به شایعه تر بیشــتر نشود. زیرا 
در طرحــی که بــرای کنترل بــازار خودرو توســط مجلــس و شــورای نگهبان 

تایید شده جای هیچگونه شبهه ای نیست.
در حال حاضــر برخی شــایعه هــا حکایت از ایــن دارد کــه ایســتادن مقابل 
قانــون مجلــس حتمــا پشــت پــرده دارد و قطعــا منافــع شــخصی یکــی از 
آنهاســت. در حال حاضــر رئیس جمهــور برای جلوگیری از فشــار بیشــتر بر 
بازار خــودرو قطعا باید زودتر دســت به کار شــوند و طرحی که بــه نفع مردم 

است را دستور به اباغ دهند.
وزیر صمــت، اخیــرا در خصــوص واردات خــودرو مســتنداتی را بــه نمایش 
گذاشــته که  براســاس آن پای دســتیار معــاون اول رییس جمهــور در میان 

است که با واردات خودروهای کارکرده مخالف هستند.
طبــق اعــام دولــت تــا پایــان ســال بایــد ۲۰۰ هــزار خــودرو واردات شــود اما 
کنون آمــار آن بــه ۱۳ هزار دســتگاه بیشــتر نرســیده اســت. از طــرف دیگر  تا
نــه در تولیــد خــودرو جهــش خاصــی اتفــاق افتــاده اســت و نــه در واردات 
خودروهــای دســت دوم اقــدام خاصــی انجــام شــده اســت. ادامــه ایــن 

موضوع می تواند به نارضایتی مردم دامن بزند 

تهران

و دست دوم ! جلوگیری از واردات خودر

لرستان ن گلستا
سخنگوی شورای اسلامی شهر علی آباد کتول اعلام کرد :

کاهش هزینه حفاظت از پارک جنگلی کبودوال
گرگان-مهنازمحمدزمانــی   ســخنگوی شــورای 
کاهــش هزینــه  کتــول از  اســامی شــهر علــی آبــاد 
حفاظــت از پــارک جنگلــی کبــودوال از ۱۳۰ بــه ۳۲ 
میلیــارد تومــان خبــر داد و گفــت: یکــی از اقدامــات 
بســیار ارزنــده ای کــه شــورای ششــم انجــام داده به 
شــمار می رود. مهدی شــکی در نشســت خبری که 
بــه مناســبت روز شــورا هــا برگــزار شــد، اظهار کــرد: از 
ابتدای شــورای ششــم تا کنــون حدود ۲7۲ جلســه 
برگزار شده که طی آن یک هزار و ۱۳ مصوبه داشتیم. 
ســخنگوی شــورای اســامی افــزود: مصوبات شــورا 
به چهــار بخــش تقســیم  میشــود کــه  شــامل؛ حوزه 
فرهنگی ۳۹۴ مصوبــه، شهرســازی و ضوابط آن ۲۵۹ 
مصوبه، در بخــش قراردادهای عمرانــی  ۱۱۵ مصوبه 
و در حــوزه توافقات امور جاری شــهرداری و شــورای 

شهر ۲۴۶ مصوبه است.
وی بــا اشــاره بــه ضوابــط بســیار ســختگیرانه شــهر 
ســازی در علی آباد گفت: وجــود ۲۵ درصد مصوبات 
در حوزه شهر سازی نشان دهنده یک مشکل است 
که شورای شــهر در این راســتا تدابیری اتخاذ نموده 
است. شــکی با اشــاره به تدوین طرح بافت فرسوده 
شــهری در ســال ۱۳۸۲ بیــان کــرد: ایــن طــرح دارای 
نواقصــی بــود، لــذا بــا چالشــی کــه پیامــد آن افزایش 
بافــت فرســوده از ۹۰ هکتــار بــه ۱۵۰ هکتــار اســت، 
روبرو شــدیم که طرح رفــع موانع یکــی از اصلی ترین 

سیاست های شورای ششم محسوب می شود.
موانــع، تخفیــف  رفــع  هــای طــرح  گــی  ویژ از  وی 
هــای  پروانــه  عــوارض  بخشــودگی  درصــدی   ۱۰۰
کــم را اعام کرد  ســاختمانی و ســاخت یک طبقه ترا
و گفت: این طرح هــا باعث ایجاد رغبت در ســازنده 
و افزایــش ســاخت و ســاز مــی شــود. وی با اشــاره به 
ک های  طــرح تفکیــک بیــان کــرد: در ایــن طرح پــا
ثبتــی کــه از محــدوده شــهری خــارج شــده بودنــد، 
اصاح و به بافت شــهری اضافه شــدند. ســخنگوی 
شورا خاطر نشــان کرد: شــهر علی آباد در ابتدا طرح 
هادی داشت و از ســال ۱۳7۵ تا ۱۳۹۲ مدت ۱7 سال 
طول کشــید کشــید تــا طــرح جامع آمــاده شــود و در 
ســال ۱۳۹۲ افق طرح ۱۵ ســاله دیده شــد و این یکی 

از چالش های مهمی است که با آن روبرو هستیم.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان:

جامعه اند خوداتکایی  و  توسعه  ارکان  مهمترین  کارگران 
ایسنا/لرســتان  هداونــد    آباد-فرزانــه  خــرم 
لرســتان  اجتماعــی  رفــاه  و  کار  تعــاون،  مدیــرکل 
گفــت: کارگــران مهمتریــن ارکان توســعه، بالندگــی و 

خوداتکایی جامعه به شمار می روند.
ســید فرهــاد ناصری نیــا  در نشســت دســتگاه های 
عضــو شــورای هماهنگــی کار و تشــکل های کارگری 
و کارفرمایــی لرســتان بــا ســردار نعمــت الله باقــری، 
فرمانده سپاه حضرت ابوالفضل )ع( که به مناسبت 
هفتــه کار و کارگــر انجــام شــد، ایــن هفتــه را فرصــت 
مناســبی بــرای تجلیــل از خدمــات ارزنــده کســانی 
دانســت کــه به عنــوان ســربازان خــط مقــدم جبهه 
اقتصــادی، از مهمتریــن ارکان توســعه، بالندگــی و 

خوداتکایی جامعه به شمار می روند.
وی اظهــار کــرد: بدون شــک، پیشــرفت و اســتقال 
و  تاش هــا  مرهــون  کشــور  صنعتــی  و  اقتصــادی 

مجاهدت های کارگران است.
او بیان کرد: یکی از موضوعاتی که پیگیر آن هســتیم 
راه اندازی بازارچه دائمی تولیدات مشــاغل خانگی 
کارگاه های خرد خانگی اســتان اســت. این موضوع، 
در صورت تحقــق می تواند کمک زیادی به اشــتغال 
لرســتان و رونق گرفتــن کارگاه های زودبازده اســتان 

کند.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی لرســتان افزود: 
بعد از انقاب اســامی به قشــر کارگــر بها داده شــد و 

امام راحل و پس از آن مقام معظم رهبری، نگاه ویژه 
به کارگران داشته اند.

وی گفت: کارگران نقش مهمی در خودکفایی کشــور 
دارند و بــا همت آنها چــرخ اقتصاد به گــردش افتاده 
و اثرگــذاری آن هــا ملموس اســت. لازم اســت به این 
، ســامت روح و جســم آن هــا، آرامــش  قشــر اثرگــذار
در خانــواده، محیــط کار و امنیت شــغلی توجه ویژه 

شود و این را در اولویت کاری خود قرار داده ایم.
او توجه ویژه بــه تولید را اولویت مهم دولت دانســت 
و بــا بیــان اینکــه در راســتای تحقــق شــعار ســال 
تشــکل های کارگــری، کارفرمایی و بســیج کارگری در 
کنار هم هســتند، افزود: جلسات شورای هماهنگی 
به صــورت میدانــی و شهرســتانی برگــزار و مشــکات 

مردم به صورت ویژه رسیدگی می شود.

غربی آذربایجان 

ارومیه-رحیــم جباردخــت   اســتاندار آذربایجان غربــی بــا اشــاره بــه تاش 
دولت ســیزدهم برای توســعه همه جانبه راه های اســتان گفت: امروز شاهد 
پیشرفت و آبادانی ملموس راه ها در استان هستیم که به موازات آن، نهضت 

ملی مسکن نیز رشد قابل توجهی داشته است.
محمدصادق معتمدیــان در آییــن تکریم و معارفــه مدیرکل راه و شهرســازی 
آذربایجان غربی افزود: در  هر گوشــه از این اســتان شــاهد برپایــی کارگاه های 

عمرانی مسکن و  راه هستیم که بسیار به چشم می آید.
در  بزرگــراه  و  اصلــی  راه  کیلومتــر   ۴۶۲ حاضــر  درحــال  کــرد:  اضافــه  وی 
آدربایجان غربــی در قالب ۴۰ کارگاه راهســازی در دســت اجرا بــوده که حاصل 
کار مجموعه راه و شهرســازی بــا تاش شــبانه روزی و تصمیم گیری درســت و 

استفاده از ظرفیت و پتانسیل های این استان است.
وی ادامــه داد: بیــش از ۸۰ هــزار میلیــارد ریــال اعتبــار بــه حــوزه راه و مســکن 

آذربایجان غربی اختصاص داده شده که نشان از توجه ویژه دولت سیزدهم 
برای توسعه این بخش در استان است.

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه امروز شــاهد ارتقای شاخص های راه 
و مسکن در اســتان هســتیم، اظهار کرد: بخش قابل توجهی از احداث  راه ها 

از مسیر قانونی بود که درگذشته مورد توجه نبود.
کید بر اینکه هیچ قطعه راهی در آذربایجان غربی وحود ندارد  معتمدیان با تا
که باتکلیف باشــد، گفت: تمامی مسیرهای این اســتان دارای برنامه کاری و 
عمرانی جهت توسعه، پیشرفت و آبادانی هستند که در این بین، مسیر رازی 
- خــوی از جملــه محورهایی اســت کــه در حــال تبدیل بــه مســیر اقتصادی 

بین المللی است.
، مرز رازی به مسیری  وی افزود: با پایان یافتن اجرای طرح توســعه این مسیر

بین المللی برای دستیابی به بازار هدف جهانی تبدیل خواهد شد.
وی اظهار کرد: یکی از مزیت های اقتصادی این اســتان، ترانزیت اســت که در 

گونی در حال انجام است. تمامی جوانب آن برنامه های گونا

 : استاندار

توسعه راه های ارتباطی آذربایجان غربی ملموس است

مدیریت درمان تأمین اجتماعی استان اصفهان خبرداد؛

400مورد جراحی قلب در بیمارستان شریعتی  انجام 
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استارت بیمه ملت برای ثبت رکوردهای جدید
 رشد ۱۰۳ درصدی حق بیمه تولیدی بیمه ملت

وردین ۱۴۰۳  در فر
براســاس گزارش فعالیت منتشــر شــده یک ماهه در ســامانه کدال 
سازمان بورس و اوراق بهادار، شرکت بیمه ملت موفق شد در فروردین 
ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه ســال گذشته بیش از ۱۰۳ درصد 
بیشــتر حق بیمه تولید کند.به گــزارش روابط عمومــی بیمه ملت، 
عملکرد یک ماهه منتهی به ۳۱ فروردین ۱۴۰۳ این شــرکت حکایت 
از تولید مبلغ ۲۸۱۷ میلیارد و ۶۵۹ میلیون ریال حق بیمه دارد که این 
رقم نسبت به دوره مشابه سال گذشــته افزایش بیش از ۱۰۳ درصدی 
را به ثبت رسانده اســت.حق بیمه تولیدی شــرکت در فروردین سال 
۱۴۰۲ مبلــغ ۱۳۸۷ میلیارد و ۲۵۷ میلیون ریال بــوده و بدین ترتیب 
شــرکت با مدیریت صحیح و هدف گذاری های صورت گرفته، توانسته 
در فروردین ســال جاری حدود ۱۴۳۱ میلیارد ریال بیشــتر حق بیمه 
تولید کند.همچنین خسارت پرداختی شرکت در اولین ماه سال جاری 
مبلغ ۷۳۸ میلیــارد و ۶۲ میلیون ریال بوده که این رقم هم نســبت به 
مدت مشابه سال گذشــته با کاهش حدودی ۳۶ درصدی مواجه شده 
که نشان دهنده پایین آمدن نسبت خسارت شرکت بیمه ملت در ادامه 
روند کاهشی این نسبت در سال ۱۴۰۲ و رسیدن نسبت خسارت بیمه 

ملت در فروردین ماه ۱۴۰۳ به حدود ۲۶ درصد می باشد.
بیمه ملــت در فروردین ۱۴۰۲ مبلــغ ۱۱۴۶ میلیارد ریال خســارت 
پرداخت کرده بود که بررسی ها نشان می دهد در فروردین امسال مبلغ 

۴۰۸ میلیارد و ۴۴۹ میلیون ریال کمتر خسارت پرداخت کرده است.
نســبت خســارت بیمه ملت در فروردین ماه ۱۴۰۲ بیش از ۸۲ درصد 
بوده که با کنترل و مدیریت ریســک در حق بیمه تولیدی، این نسبت 
در پایان سال ۱۴۰۲ به ۵۱ درصد رسیده که ۷ درصد کمتر از میانگین 

صنعت بیمه، براساس آمار منتشره بیمه مرکزی بوده است.
بیمه ملت ســال ۱۴۰۳ را پرقدرت تر از گذشــته آغاز کرده و گزارش 
فعالیت منتشــر شــده حکایت از ماه هایی پر کار و موفقیت آمیز برای 
این شرکت دارد و به نظر می رسد ســال جاری برای این شرکت سرشار 
از دســتیابی به رکوردهای جدید در جهت پیشرفت و شکوفایی هر چه 

بیشتر است.

دکتر سید عباس حسینی، مدیرعامل بانک مسکن خبر داد
پرداخت بیش از ۳۴ هزار فقره تسهیلات 

اشتغالزایی به معرفی شدگان نهادهای حمایتی 
در دولت مردمی

دکتر ســیدعباس حســینی، مدیــر عامــل بانک مســکن گفت: در 
راســتای اجرای تعهدات و مســئولیت های اجتماعی بانک و با هدف 
توانمندســازی و خودکفایی مددجویان نهادهــای حمایتی و افزایش 
اشتغالزایی در کشور، طی دوره فعالیت دولت مردمی به ۳۴ هزار و ۱۲۴ 
نفر از معرفی شدگان نهادهای حمایتی، تسهیلات اشتغالزایی مجموعا 

به مبلغ بیش از ۲۶ هزار میلیارد ریال پرداخت شده است.
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن )هیبنا(دکتر حســینی با تاکید 
بر ضــرورت و اهمیت توانمندســازی مالــی مددجویــان نهادهایی 
همچون کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی و اولویت این امر در 
سیاستگذاری های کلان بانک مسکن، افزود: تمرکز هدفمند بر اشتغال 
این طیف محترم و ارزشــمند جامعه، موجب افزایش پویایی و نشــاط 
اجتماعی، رشد اقتصادی کشــور و  از همه مهمتر، رضایت خدا و مردم 
می شود. از این رو پرداخت تسهیلات تکلیفی و حمایتی در سریع ترین 
زمان ممکن با لحاظ منابــع در اختیار، مورد تأکیــد اینجانب و هیأت 

مدیره بانک است.

رشد 42 درصدی درآمدهای بانک سینا از محل 
تسهیلات اعطایی

درآمد بانک سینا از محل اعطای تسهیلات در 
فروردین ماه امســال نسبت به یک ماهه مشابه 
سال قبل، از رشــد ۴۲ درصدی برخوردار بوده 
اســت.به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، 
انتشــار گزارش عملکرد یک ماهــه منتهی به 
پایان فروردین ماه سال جاری در سامانه کدال 
نشان می دهد این بانک در نخستین ماه امسال 
از محل اعطای تســهیلات، حدود هشــت هــزار و ۷۷۲ میلیارد ریال 
درآمد کسب کرده است که ۴۲ درصد، نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
افزایش داشته اســت.همچنین این بانک توانست از مجموع تسهیلات 
اعطا شده، سپرده گذاری، اوراق، سرمایه گذاری و کارمزدهای دریافتی 
با رشد ۴۵ درصدی در همین مدت، حدود ۱۱ هزار و ۸۹۷ میلیارد ریال 

درآمد کسب کند.
بر اســاس این گزارش، بانک ســینا در فروردین ماه سال ۱۴۰۳ حدود 
شش هزار و ۴۴۵ میلیارد ریال سود به ســپرده های نزد بانک پرداخت 
کرده و به این ترتیب تراز مثبت دو هزار و ۳۰۰ میلیارد ریالی برای بانک 

سینا در این ماه ثبت شده است.

 نقش 306 هزارمیلیارد ریالی بانک کشاورزی
  در تامین گوشت سبد غذایی خانوارها

 در سال 1402
بانک کشاورزی در سال ۱۴۰۲ به منظور حمایت از تولید و تامین انواع 
گوشت و فرآورده های گوشــتی مصرفی خانوارها، قریب به ۳۰۶ هزار 
میلیارد ریال تســهیلات پرورش دام، طیور و آبزیان و صنایع تبدیلی و 
تکمیلی وابسته، به فعالان این حوزه پرداخت کرده و بدین ترتیب نقش 
موثری در تامین پروتئیــن حیوانی مورد نیاز جامعــه و امنیت غذایی 

خانوار ایرانی ایفا کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، شــعب این بانک در سال 
۱۴۰۲ به منظور مشــارکت در تامین پروتئین حیوانی ســبد غذایی 
خانوارها در سراسر کشور، بالغ بر ۱۴۰ هزار فقره تسهیلات به واحدهای 
پرورش دام، طیــور و آبزیان و همچنین کشــتارگاه هــا، کارخانجات 
خــوراک دام و صنایع عمــل آوری، فــرآوری، انجماد و بســته بندی 

محصولات گوشتی پرداخت کرده اند.
بر اســاس این گزارش، از مجموع ۳۰۶ هزار میلیارد ریال تســهیلات 
پرداختی فوق الذکر در مقطع یادشــده ، بالغ بر ۱۴۸ هزار میلیارد ریال 
در راستای تامین مالی واحدهای پرورش دام سبک و سنگین، نزدیک 
به ۱۱۰ هزار میلیارد ریال برای احداث و راه اندازی مزارع پرورش طیور 
گوشتی، حدود ۱۴ هزار میلیارد ریال در حمایت از پرورش آبزیان و ۳۴ 
هزار میلیارد ریال به منظور ایجاد و توســعه صنایع تبدیلی و تکمیلی 

مرتبط با گوشت و فرآورده های گوشتی پرداخت شده است.
شایان ذکر اســت، بانک کشــاورزی حمایت از زنجیره تولید و تامین 
گوشــت با هدف تحکیم پایــه های امنیــت غذایی کشــور را یکی از 
مهمترین اهداف خود می داند و با پرداخت تســهیلات متنوع در تمام 
مراحل زنجیره تامین، شــامل تولیــد علوفه و خــوراک دام تا احداث 
دامداری ها، مرغداری ها و استخرهای پرورش ماهی، راه اندازی واحد 
های پرورش ماهی در قفس، احداث کشــتارگاه ها و واحدهای فرآوری 
محصولات گوشتی، صنایع تبدیلی و تکمیلی، تامین ماشین آلات مورد 
نیاز واحدهای تولیدی، احداث واحدهای بســته بندی و نهایتا حمل و 
توزیع، از فعالان این حــوزه و تامین پروتئین حیوانی در ســبد غذایی 

خانوارها حمایت می کند.

وزیر نیرو خبر داد
۸۰ میلیون جایزه برای مشترکان خوش مصرف

وزیر نیرو با بیان اینکه صندوق توســعه ملی نســبت بــه تامین مالی 
طرح هــای نیروگاهی جدی تر باشــد، گفت: ۸۰ میلیــون جایزه برای 
مشترکان خوش مصرف برق در نظر گفته شــده که از بین آنها بیش از 
۱۰۰ خودرو به مشــترکانی که در مصرف برق صرفه جویی کنند، اهدا 

خواهد شد.
علی اکبر محرابیان در بازدید از کارخانه هــای گروه مپنا ضمن انتقاد از 
عملکرد صندوق توســعه ملی در تامین مالی طرح های نیروگاهی ابراز 

امیدواری کرد که به زودی رویکرد این صندوق تغییر کند.
وی تامین مالــی طرح های نیروگاهی را بســیار مهم دانســت و ادامه 
داد: نمی توان طرح های مثل فولاد و ســایر صنایع تامین مالی شــوند، 
اما صنعت نیروگاهی که زیرســاخت همه این صنایع است تامین مالی 

نشوند.
وزیر نیرو ابراز امیدواری کرد با تامین مالی از سوی صندوق توسعه ملی 

بتوان طرح های نیروگاهی را به موقع به بهره برداری برسانیم.
محرابیان گفت: متأسفانه صندوق توسعه ملی در این زمینه نقش خود 
را ایفا نکرده است. می بایست منابع کشور در مسیر واقعی توسعه به کار 

گرفته شود.
وی ادامه داد: مهم ترین نیاز امروز کشــور موضوع رفع ناترازی اســت و 
سرمایه گذاری در بخش انرژی یعنی سرمایه گذاری برای افزایش رفاه و 

رفع نیازهای کشور است.
وزیر نیرو در خصوص پاداش صرفه جویی در مصرف برق، گفت: امسال 
۸۰ میلیون جایزه برای مشترکان خوش مصرف برق در نظر گرفته شده 

که این جوایز از هدیه اینترنت تا جوایز بزرگ تر مثل خودرو است.
محرابیان با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ خودرو به مشترکان خوش مصرف 
برق به عنوان جایزه اهدا خواهد شد، گفت: لوازم برقی کم مصرف، لوازم 
مدیریت مصرف از جمله دیگر جوایز است، همچنین جوایز برای اقشار 

مختلف، کودکان، نوجوانان و سایرین در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه جوایز برای بانــوان که نقش مهمی در مدیریت مصرف 
دارند نیز تعیین شده است، تاکید کرد: با اجرای این برنامه ملی مدیریت 

مصرف به خوبی انجام شود.
وزیر نیرو در باره ناترازی های برق به عملکرد دولت سیزدهم در بخش 
نیروگاهی کشور اشــاره کرد و گفت: در مدت دولت سیزدهم با کمک 
بخش های مختلف بیش از هشت هزار و ۵۰۰ مگاوات به ظرفیت تولید 
برق کشور افزوده شد.محرابیان ادامه داد: اضافه شدن این میزان نقش 

مهمی در رفع ناترازی برق کشور داشته است.
وی در باره  برنامه های وزارت نیرو برای عبور موفق از اوج بار تابســتان 
امسال افزود: در سه ســال اخیر برنامه های مشخصی برای مدیریت بار 

مصرف برق فصل گرم در دستور کار قرار گرفت.
وزیر نیرو خاطرنشــان کرد:ســال ۱۴۰۱ برای این موضوع ۱۰۰ اقدام 
تدوین شد و  در ســال ۱۴۰۲ تعداد ۱۴۰ اقدام و برای فصل گرم امسال 

نیز ۱۸۰ اقدام طراحی شده است.

محرابیان گفت: بخشــی از اقدام ها به توسعه شبکه های انتقال، توزیع، 
افزایش پست ها و نظایر آن مرتبط است و بخشی نیز به افزایش ظرفیت 
و افزایش بازدهی نیروگاهی کشور چه در بخش حرارتی و چه در بخش 

برقابی باز مربوط می شود.
وی  ضمن تاکید بر ضرورت مشــارکت همه بخش های مصرف کننده 
برق برای عبور موفق از اوج بار تابستان افزود: با توجه به تجارب دو سال 
گذشته در حوزه مدیریت مصرف برق، برنامه ریزی ویژه ای برای افزایش 
مشارکت بخش های مختلف در نظر گرفته شــده است که از جمله آن 
می توان به اختصاص پاداش های ویژه به مشترکان بخش خانگی اشاره 

کرد.
وزیر نیرو خاطرنشــان  کــرد: در چارچــوب مدیریــت مصرف طرح 
پاداش صرفه جویی به مشــترکان داریم و امســال نیز پیش بینی شده 
تا برنامه های متنوعی را در این بخش داشــته باشــیم تا مشترکان در 
بخش های مختلف با حضور در این برنامه به رفع ناترازی کمک کنند و 

از پاداش صرفه جویی نیز بهره مند شوند.
محرابیان از طراحی مســابقات متنوع خبرداد و گفت: براین اســاس 

سطح دانش و آگاهی را افزایش خواهیم داد .
وزیر نیرو دربــاره نحوه مدیریت مصرف برق  درصنایع ادامه داد: ســال 
گذشــته برای نخســتین بار میزان مصرف کلی برق صنایــع از میزان 

مصرف برق بخش خانگی در ایام فصل گرم سال فزونی گرفت.
محرابیان از تلاش برای تامین برق کافی بــرای صنایع در دوره اوج بار 
مصرف امســال خبرداد و گفت: بر اســاس تفاهمنامه ای که با وزارت 
صمت و بر اســاس قانون منعقد شــده، صنایع بزرگ ملــزم به ایجاد 

نیروگاه به منظور تامین بخشی از برق مورد نیاز خود هستند.
وی خاطرنشــان کرد: انرژی مورد نیار صنایع امسال نیز در ساعت  های 

مختلف تامین می شود
وزیر نیروگفت: هم اکنــون ۵ واحد نیروگاهی صنایع در اســتان های 
مختلف کشــور به بهره برداری رســیده اســت و صنایعی که اقدام به 
احداث نیروگاه های خود تامین کرده اند، در اولویت اجرای برنامه های 

مدیریت مصرف برق قرار نمی گیرند.
محرابیان درباره میزان واردات و صادرات برق کشــور ادامه داد: تبادل 
برق با کشورهای همســایه یکی از سیاست های اصلی وزارت نیرو است 
که به صورت کلی در طول یک ســال ما ۸۰ درصد صادرات و ۲۰ درصد 

واردات داریم.
وی در باره بازدیــد از کارخانجات گروه مپنا گفت: گــروه تولیدی مپنا 
یکی از افتخارات صنعت کشور است که نقش مهمی در اجرای فعالیت 

های نیروگاهی چه در داخل و چه در خارج از کشور دارد.
وزیرنیرو افزود:  گــروه مپنا به طــور کامل مورد حمایــت دولت قرار 
دارد، این گروه صنعتی توانســته است در طول ســال های گذشته با به 
روزرسانی دانش مهندســی و تکنولوژی، همســو با دانش روز جهان 
حرکت کند و نقش  اثرگذاری در پاســخ به نیاز کشــور در حوزه انرژی 

ایفا کند.
محرابیان خاطرنشــان کرد: گروه مپناپروژه هــای متعددی به عنوان 

صدور خدمات فنی و مهندسی دارد.
وزیر نیــرو با قدردانی از صنعت نیروگاهی کشــور گفت: بــا راه اندازی 
ســامانه ژنراتورهای گازی، در کل صنعت نیروگاهی خودکفا شدیم و 
آخرین حلقه نیروگاه ســازی کشــور نیز با کمــک متخصصان داخلی 
تکمیل شــد.محرابیان همچنین ضمــن تبریک روز کارگــر به عموم 
کارگران کشــور خاطرنشــان کرد: صنعــت نیروگاهی کشــور امروز 
بــا رونمایی و راه انــدازی ســامانه ژنراتورهــای گازی، در کل صنعت 
نیروگاهی خودکفا شده و آخرین حلقه نیروگاه سازی کشور نیز با توان 

متخصصان داخلی تکمیل شد.
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 آیا بازارگردانان همچنان به رسمیت شناخته می شوند؟

پس لرزه های مصوبه جدید سازمان بورس

 رجا ابوطالبی  یک کارشــناس بازار ســرمایه 
گفت: از زمان تغییــر مدیریت نظــارت بر بازار، 
دستوراتی متناسب با شرایط بازار به بازارگردانان 
دیکته می شود که فارغ از اثرات آن، بورس را برای 
ســرمایه گذاران غیر قابــل پیش بینی می کند 
و ایجاد فضــای نااطمینانی جذابیت هــر بازار را 

مخدوش می کند.
 پیام الیاس کردی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره 
به مصوبــه جدید هیات مدیره ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار در خصوص لغو الــزام بازارگردانی 
گفت: هر تصمیمی که کوتاه مــدت بوده و دائما 
دسخوش تغییراتی شــود، نمی تواند آن انتظاری 
که از آن وجود دارد را عملیاتی کند؛ همچنین در 
خصوص الزامات بازارگردان ها نیز این اتفاق مدام 
در حال تکرار است؛ یعنی از زمان روی کار آمدن 
برخی مدیران بورســی، بازارگردان ها هر روز یک 
دستوری را پیش پای خود می بینند؛ به نحوی که 
یک روز الزام به فروش ندارنــد و یک روز ممنوع 
از فروش می شــوند. قاعدتا این فضا هم برای آن 
بازارگردان هم برای ســرمایه گذاران جذابیت و 

شفافیت در بازار را از بین خواهد برد.

وی ادامــه داد: هر تصمیمی، فــارغ از خوب یا بد 
بودن آن، مادامی که مدون و بلند مدت نباشــد، 
نمی تواند موثر واقع شــود و حتی نتیجه معکوس 

خواهد داشت.
این کارشناس بازار ســرمایه در خصوص عملکرد 
بازارگردانان تا به امروز نیز افزود: از ســال ۱۳۹۹ 
بازارگردانان به منظور بهبود نقدشــوندگی مورد 
توجه اهالی بازار قرار گرفتند؛ اما با یک بررســی 
ســاده متوجه می شــویم که هیچ کمکی به بازار 
نکردند. از طرفی حذف به یک بــاره آن ها نیز کار 
راحتی نبوده و این که زیر نظر و نظارت شــرکت 
بورس و فرابورس قرار گرفتنــد را می توان اقدام 

مثبت و موثری قلمداد کرد.
الیاس کردی علت این ناکامی بازارگردانان را نیز 
زیر ذره بین خود قرار داد و گفــت: ذکر این نکته 
ضروری است که بازارگردانان نیز واقعا کار سختی 
دارند! اولا که تصمیمــات روزانه برای آن ها اتخاذ 
می شــود و امکان برنامه ریزی تا حــدی از آنان 

سلب می گردد. 
ثانیا بــه علت ایجــاد صف های خریــد و فروش 
بازارگردانــان آن طور کــه باید امــکان مانور را 

ندارند. از ســوی دیگر بازارگردانان برای کســب 
انتفاع مشغول به فعالیت هســتند و انتظار اینکه 
تمام اقدامات آن ها در راســتای جمع کردن صف 
فروش، پر کردن حجم مبنا، ســبز نگه داشــتن 
مداوم نماد و هر اقدام دیگری کــه آن انتفاع را به 

خطر بیندازد، خطاست.
الیاس کــردی در پایان و با جمــع بندی مطالب 
مطروحه در قالب مثالــی عنوان کرد: فرض کنید 
ســتونی موقت برای نگه داری ســقف ساختمان 
در حال احداث ســاختیم اما بعد از پایان کار تازه 
متوجه شــدیم که آن ســتون را حــذف نکرده و 

اکنون مایه دردسر است.
 بازارگردانانــی که در اوج ریزش بازار در ســال 
۱۳۹۹ بــرای افزایــش نقدشــوندگی نمادها 
ایجاد شدند، سازمانی که هر روز با ابلاغیه های 
جدید فضای عدم اطمینــان را ایجاد می کند، 
سهامدارانی که هم از تصمیمات روزانه سازمان 
و هم از عملکــرد بازارگردانان عاصی شــدند، 
همان ستون است که در تکاپو برای زینت دادن 
به آن هســتیم که اضافه بودن آن به فراموشی 

سپرده شود.

  خریدار  مدیر عامل بانک توســعه تعاون اعلام 
داشت تعاون به عنوان رکن مهم مشارکت مردم، 

مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است.
محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون طی جلسه با همکاران مدیریت امور استانها 
و شعب اظهار داشت: در دیدار مقام معظم رهبری 
با جامعــه کار و تولید به مناســبت هفته کارگر، 
معظم له تاکید مهم بر »جهش تولید با مشارکت 

مردم« داشتند.
 نکته مهم و بســیار ارزشــمند این جلســات که 
رهبری عظیم الشان، اولین تعبیر مشارکت مردم 
را تعاون عنوان نمودند. این تعبیر حکیمانه نشان 
دهنده وظیفه ســنگین ارکان بخــش تعاون در 

سال ۱۴۰۳ است.
 همچنین فرصتی است تا تعاونگران استعدادها و 
ظرفیت های بالای بخش تعاون را به اقتصاد ارائه 
دهند و جایگاه و ســهم واقعی خــود را در اقتصاد 

ملی پیدا کنند.
این مقام بانکی تاکید کرد: ســال ۱۴۰۲ ســال 
ســخت شــبکه بانکی بوده اســت، تکالیف مهم 
محوله از ســوی دولت همراه با محدودیت های 
درســت بانک مرکزی موجب گردید بانکها برای 
ایفای نقــش بهینه خود با دشــواری هایی روبرو 
شــوند، در این ســال مهم و حیاتی بانک توسعه 
تعاون بهترین عملکرد دوران را رقم زده اســت. 
به جرات می توانیم بگوییم عملکرد سال پیشین 

برگی زرین در تاریخچه و کارنامه عملکردی بانک 
بوده اســت. قطعا نقش واحدهای صف و شعب در 
این موفقیــت ها مهم بوده اســت و مدیریت امور 
استانها و شــعب نیز به عنوان محوریت راهبری 
و هماهنگی و نظارت بر واحدهای شــعب بسیار 

ارزشمند و تعیین کننده بوده است.
وی افزود:نقــش معاونت اســتانها و بازاریابی به 
ویژه مدیریت امور اســتانها و شــعب در حصول 
دستاوردهای بانک توسعه تعاون تاثیرگذار بوده 

است. 
گزارش کامــل و جامعی از ســوی مدیریت امور 
اســتانها و شــعب در این جلســه ارائــه گردید. 
مشــخص اســت که حجم بالایی از کار و فعالیت 
حجیــم و متراکــم در این مدیریت ســاماندهی 
شده است و پیداست که نظارت و هماهنگی و هم 

افزایی مفیدی در جریان فرآیندها وجود دارد.
شیخ حسینی تصریح کرد: عملکرد بانک توسعه 
تعــاون از چند بعد و منظر با رشــد و شــکوفایی 
فراوان همراه بوده اســت، در بعد اول در ســطح 
شــبکه بانکی، شــاخص های عملکــردی بانک 
توسعه تعاون به گونه ای اســت که به لحاظ رشد 
مصارف و منابــع از میانگین شــبکه بانکی بالاتر 

بوده است. 
 npl بانک توسعه تعاون به لحاظ تحقق شاخص
نیز در میان بانکهای کشور در بهترین وضعیت 
و شــرایط اســت. از بعد تاریخی و در مقایسه با 
ادوار گذشــته عملکردی نیز تمامی شــاخص 
های بانک با رشد و پیشــرفت درخشانی همراه 
بوده اســت و بانک به لحاظ ســودآوری نیز در 
شرایطی قرار گرفته است که با تداوم این روند، 
 زیان انباشته ناشی از سالهای قبل را نیز جبران 

می کند.
در این جلسه کریم میرزاخانی معاون مدیر عامل 
بانک توسعه تعاون در امور استانها و شعب مطالبی 
را در رابطه با مســئولیت ها و وظایف این معاونت 
و همکاران مدیریت امور اســتانها و شعب مطرح 
نمود. صیاد رحمانپور مدیر امور اســتانها و شعب 
نیز گزارشــی جامع و کامل در رابطــه با عملکرد 
سال پیشین و برنامه های ســال جدید ارائه داد. 
همچنین روســا و معاونیــن ادارات و تعدادی از 

همکاران نیز مطالبی را در جلسه عنوان نمودند.

صندوق

صنــدوق بین المللــی پــول از 
کاهش قابل توجه بدهی خارجی 
ایــران در ســال ۲۰۲۳ خبر داد 
و اعــلام کــرد ایــران و الجزایر 
کمترین میــزان بدهی خارجی 
را در منطقه خاورمیانه و آسیای 

مرکزی طی این سال داشته اند.
 صنــدوق بین المللــی پــول در 
گــزارش جدیــد خود موســوم 
به چشــم انداز اقتصــاد منطقه 
خاورمیانه و آســیای مرکزی به 
بررســی میزان بدهــی خارجی 
۲۸ کشــور منطقه از جمله ایران 

پرداخته است.
بر اســاس محاســبات این نهاد 
بین المللی ایران به همراه الجزایر 
کمترین نســبت بدهی خارجی 
بــه تولیــد ناخالــص داخلی در 
سال ۲۰۲۳ را در مقایسه با سایر 

کشورهای منطقه داشته اند.

در این گزارش نســبت 
بدهی خارجی ایران به 
داخلی  ناخالص  تولید 
در ســال ۲۰۲۳ تنها 
۱.۷ درصد اعلام شده 
اســت که کمتر از همه 
خاورمیانه  کشورهای 

و آســیای مرکزی به جز الجزایر 
اســت.بدهی خارجی ایــران در 
سال ۲۰۲۳ کاهش قابل توجهی 
نسبت به ســال قبل داشته است. 
در ســال ۲۰۲۲ نســبت بدهی 
خارجی ایران بــه تولید ناخالص 
داخلــی ۲.۲ درصد اعلام شــده 
بود که بر این اســاس این رقم در 
سال ۲۰۲۳ کاهش ۲۲ درصدی 

داشته است.
میــزان بدهی خارجــی الجزایر 
به تولیــد ناخالــص داخلی این 
کشور در ســال گذشته میلادی 

۱.۳ درصــد گــزارش 
شده اســت. بحرین با 
بدهی ۲۰۱.۴ درصدی 
بدهکارتریــن کشــور 
خاورمیانــه شــناخته 
شــده است.متوســط 
کشــورهای  بدهــی 
منطقــه خاورمیانــه، شــمال 
آفریقا و آســیای مرکزی به کل 
تولیــد ناخالص داخلــی آن ها 
در ســال ۲۰۲۳ برابر بــا ۴۷.۸ 
درصد برآورد شــده است.نسبت 
بدهی کشــورهای صادرکننده 
نفــت منطقه به تولیــد ناخالص 
داخلی شان در این سال نیز ۴۲.۹ 
درصد اعلام شده اســت. بر این 
اساس متوســط بدهی خارجی 

منطقه ۲۸ برابر ایران بوده است .
صندوق بین المللی پول نســبت 
بدهــی خارجــی عربســتان به 

تولید ناخالص داخلی این کشور 
در ســال ۲۰۲۳ را ۲۶.۶ درصد 
محاســبه کرده است که ۱۵ برابر 
بدهی خارجی ایران است. بدهی 
خارجــی امارات متحــده عربی 
نیز معــادل ۹۴.۷ درصــد تولید 
ناخالــص داخلــی آن در ســال 
جاری برآورد شــده که ۵۵ برابر 

ایران است.
نســبت بدهی خارجــی برخی 
کشــورهای دیگــر بــه تولیــد 
ناخالص داخلی شان در این سال 
عبارت اســت از: آذربایجان ۹.۸ 
درصد، عراق ۲۲.۸ درصد، کویت 
۳۵.۸ درصد، عمان ۶۰.۳ درصد، 
مصر ۵۰.۱ درصد، گرجســتان 
۷۱.۸ درصد، اردن ۸۴.۱ درصد، 
مراکش ۴۸.۸ درصد، پاکســتان 
۴۰.۱ درصد، تاجیکستان ۶۴.۷ 

درصد.

صندوق بین المللی پول گزارش داد؛ کاهش قابل توجه بدهی خارجی ایران در سال ۲۰۲۳

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

تعاون به عنوان رکن مهم مشارکت مردم، مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است


